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تاسیس اولین دانشگاه فنی مهندسی و اطلاع از  روند اقدامات و تحولات آن از این جهت اهمیت دارد که از 

زمان تاسیس منشاء اثرات مهم در عرصه علمی و اجتماعی کشور بوده است. دانشگاه در عمر بیش از نیم 

قرنی خود فراز و فرودها داشته و تحولات مختلفی را تجربه کرده است، ولی مسیر رشد را طی کرده و 

المللی یافته است. بلاشک مدیران و روسای دانشگاه نقش مهمی در  جایگاه ممتازی را در عرصه ملی و بین

اند. در این گزارش تلاش شده است این تاریخ بصورت گذرا از نگاه روسای  پیدایش این روند ایفا کرده

محترم دانشگاه روایت شود. بدیهی است فهم صحیح این تاریخ و تحلیل عقلانی از گذشته دانشگاه، کمک 

 کند. گیری بهتر آینده دانشگاه می شایانی به شکل

شدم. از پشت ميزش بلند شد و آمد جلو. دست داد. از تمام جريان با  مي )شاه(دفعة دوم بود كه شرفياب

مهندس رياضي اطلاع داشت. شاه گفتند، دو كار هست كه شما شايستگي انجامش را داريد. به شما رجوع 

براي اين كه من هيچ ارتباطي باا  -ها را بپذيريد.تا اين حرف را زد من تعجب كردم كنم و يكي ازاين مي

ي فاناي و  ي البرز و دانشاكاده با هيچ كس نداشتم، يعني ارتباط خانه من بود و مدرسه -دربار نداشتم

تكنيك كه تازگي از آن استعفاء داده بودم. تعجب كردم چه طور شده بيان پاياراماباران  مسئوليت پلي

جرجيس پيرمبر را پيدا كرده؟ چه كسي مرا معرفي كرده؟ كي گفته؟ يا خودش به اين فكر افتاده؟ گفتند، 

يا به عنوان سفيركبير برويد خارج و به عنوان سرپرست به اوضاع اين محصلين اروپا و آمريكا رسيدگاي 

ها احتياجاتي دارند كه  اند. اين هاي ما را عاصي كرده هايمان اين جوان مان و كنسول كنيد، گفت: اين سفراي

بايست با يك پدري مشورت كنند، از يك پدري كمك بخواهند شما شايسته اين كار هستيد و به عناوان 

گاذارم. باا  مي  دراختيارتان -ها ثروت مملكتند اين -سفيركبير هر چه هم بخواهيد براي اين دانشجويان 

ها، من يقين دارم، در اثر اعمال  هاي اين جوان ها رسيدگي كنيد، عقده اختيار تام، پاشيد برويد و به كار اين

خواهم يك دانشگاه بسيار بزرگي، از لحاظ عالاماي و  شما از بين خواهد رفت. ...... بعد گفت كار دوم مي

هوشي بيدار كنيد. اين را هم من ياقايان  صنعتي، در تهران تشكيل بدهيد و دانشگاه تهران را ازخواب بي

ي مان صاد  گفتم كه كار ايجاد دانشگاه ازعهدهدارم كه شما حتماً انجام خواهيد داد. اين نظريه او بود. 

هاي مختلف آمريكا و  هاي دبيرستان البرز كه حالا استادان بزرگ دانشگاه التحصيل فارغآيد.  درصد برمي

ها بگويم بيايند به ايران، بادون  اين   آيد كه به اروپا هستند به من كمك خواهند كرد و از دست من بر مي

گذاشتم، اصالاً  چون و چرا خواهند آمد. بدون بحث خواهند آمد. چنان شد كه قراردادها را جلويشان مي

. رفتن خارج و آيد ام برمي كردند. هفتاد نفرشان را آوردم. نظير ندارند. اين كار از عهده نخوانده امضاء مي

آید. عاشق پول هم نیستم که به خاطر حقوق گزاف برروم  ها برمی سرپرستی محصلین از عهدة خیلی

، اعلي حضرت به بنده فارماودناد شوند خارج از مملکت و فرزندان عزیزم در دبیرستان البرز چه می

 گذارم كه به دانشجويان كمك كنيد. هرچه بخواهي در اختيار شما مي

 دکترمحمدعلیمجتهدی:موسسورییسدانشگاه
 (7/46377تا7/4431)

... ثروت مملکت نفت نیست، ثروت مملکت مس نیست، 

ثروت مملکت طلا نیست، ثروت مملکت مغزهایی است، 

گزار و فداکار. ثروت مملکت  برجسته و خدمت

نوبه  های مملکت هستند.... شما هریک باید به جوان

خودتان به ایران عزیز به وطن عزیزمان خدمت کنید. 

تان  تان است. مملکت آرزوی من خدمت شما به مملکت

که[ کی مملکت را اداره  به وجودتان احتیاج دارد. به ]این

کند، کاری ندارم. من از اول سیاسی نبودم و نیستم،  می

آلم در مدرسه البرز این بود که با تربیت مغزهای  ایده

جوان، این مملکت نجات یابد. با حزب و دسته ]سیاسی[ 

توان مملکت را نجات داد، فقط با راستی و درستی، با  نمی

وغش. این کار معلمین شما بود.... یک  حقیقت، بدون غل

های  تان فارسی یاد دهید، بچه های وصیتی دارم: به بچه

شما باید فارسی یاد بگیرند، شما مال ایرانید. دلم 

 آباد گردد. خواهد مملکتم با دست شما می
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ام هم در خاارج  العاده خوب خواهند داد. بنابراين، پول زياد در اختيار من خواهد بود و زن و بچه وقتي كه چنين چيزي فرمودند، لابد حقوق بنده را هم فوق

از اتاق وزير دربار درآمدم و خداحافظي كردم و دكتر لقمان ادهم به من رسيد. ازمان .   كنم. هم به كارهاي محصلين ام رسيدگي مي هستند. هم به زن و بچه

ي البرز. تلفن كردم به آقاي دكترمحمد حسين اديب كه  آمدم مدرسه“ آقا، پاشو برو.“ جريان را به او گفتم. ايشان هم به من گفتند،”جريان چه بود؟ ” پرسيد،

تاو زن و ”  گفات، “  كنم بيا پهلوي من. من يك كاري دارم با شما، خواهش مي”  از دوستان بسيار نزديك من بود. رئيس انجمن خانه و مدرسه بود. گفتم، 

آيم. آمد و گفتم،  خواهم ما دو تا باشيم. گفت، حالا مي خواهم در حضور خانمت صحبت كنم. مي يك كاري دارم كه نمي“ گفتم،“ ات نيستند. تو بيا منزل ما. بچه

ن هم هماان نامه دانشگاه را بنويسيم. مرحوم دكتر اديب به من گفت،  مگر عقلت كم شده؟   گفتم، چه طور؟ ايشا جريان اين است. بيا با هم بنشينيم اساس

جاان، مان جا هستند. پاشو برو به كار محصلين رسيدگي كن. اين ثواب دارد. گفتم ،  آقا  ات آن هاي آقاي قدس نخعي را زدند :  پاشو برو. زن وبچه حرف

هرای خروب  مان در دانشرگراه های با استعداد خواهم این دانشگاه را ایجاد کنم تا ثابت کنم که در مملکت ما جوان من میخواهم دانشگاه ايجاد كنم  مي

ماد بره شود. این جوانان فاضل و دارای اعت ها آباد می قدر احتیاج دارد و مملکت به دست این های حسابی خواهند شد. مملکت ما به مهندسین عالی آدم

 .کنند نفس قوی هستند که احتیاجات مملکت را مرتفع می

كار دراين وع به هرحال فرمان براي من صادر شد به عنوان نيابت توليت، فكر كردم پهلوي خودم كه ببينم كه ايجاد دانشگاه چه مشكلاتي دارد. ديدم سه ن

ها و يكي دياگار  هها و آزمايشگا ي زمين. يكي ديگر خريد وسايل كارگاه دانشگاه بايد انجام بشود تا اين دانشگاه ايجاد بشود. يكي تعيين محل دانشگاه و تهيه

من يك جفت جوراب قادر نبودم و حالا هم نيستم براي  آمد. ي من برنمي هاي ايراني به عنوان استاد جهت تدريس، گفتم اولي و دومي از عهده انتخاب جوان

قائي در نازدياك آمد، مثلاً آقاي تيمسار سرلشكر ب خودم بخرم. گفتم بايست افرادي را پيدا كنم كه اين كارها را انجام بدهند. پيشنهاداتي راجع به زمين مي

دعاوت  را كرج باغ بزرگي داشت. نصف آن باغ را هديه كرد به دانشگاه آريامهر. غرضش اين بود كه در آن زمين دانشگاه ساخته بشود و يك ناهار هم ما

ري دانش جاوياان جا. دكتر اديب و بنده و چند نفر ديگر هم بودند. پيشنهاد كرد كه شما بياييد دانشگاه را اين جا بسازيد، گفتم،  تيمسار، چه جو كرد در آن

من اين زمايان را آهن بيايند. گفتم ،  اين دو عيب دارد. يكي اين كه پس فردا به بنده نسبت خواهند داد كه  دهيم با قطار راه بيايند؟  گفت،  ترتيبش را مي

 جا. خيلي كار مشكلي است. ها به آن آهن و آمدن جوان ديگر مشكل راه انتخاب كردم كه نصف ديگر زمين را تيمسار به قيمت گزاف بفروشد. يكي 

های حسابی  های خوب آدم مان در دانشگاه های با استعداد خواهم این دانشگاه را ایجاد کنم تا ثابت کنم که در مملکت ما جوان من می

شود. این جوانان فاضل و دارای اعتماد به  ها آباد می قدر احتیاج دارد و مملکت به دست این خواهند شد. مملکت ما به مهندسین عالی

 کنند. نفس قوی هستند که احتیاجات مملکت را مرتفع می
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جا را  فتيم آنشما بياييد آن زمين را انتخاب كنيد. ر -جا كازينو درست كرد كه بعد خُرم در آن - روزي تيمسار ايادي آمد گفت كه زميني هست بالاي اتوبان

ي طرز فكر دانست من با ايشان صحبت نكرده بودم. ول ديديم، ديديم آن جا هم از لحاظ رفت و آمد همين خاصيت را دارد. گفتم، نه. هويدا، نخست وزير، مي

رد. زمين كنيد؟ گفتم، بله، زمين دولتي ديگر غل و غشي ندا دانست يك شبي در يك مهماني به من گفت،  براي شما زمين دولتي پيدا كردم قبول مي مرا مي

د. ولاي كنندر جادة مهرآباد روبروي دبستان عاصمي، بين ميدان شهياد و مهرآباد بود. روبروي دبستان عاصمي، يك جايي بود كه ساخته بودند هنرستان ب

صت متار طور افتاده بود، بي در و پنجره و عرض زمينش، درست يادم نيست، از دم جاده به نظرم چهل متر بود، يا ش هايي بود كه اين ساختمان همين مدت

كاردم  شد خريد. كميسيوني تشكيل دادم. آقاي دكتر ادياب را هاي باير بود، مي بود، شرق و غربش هم زمين بود. يادم نيست، ولي عمق زمين خيلي زياد 

. تمام وجوهاي دار ي پزشكي بود. ايشان را كردم خزانه دار، چون به دكتر اديب من ايمان داشتم، مرد بسيار شريف و وزير بهداري بود، استاد دانشكده خزانه

فرستند، از پاول  ميهاي دبيرستان البرز، براي من پول  التحصيل آمد تحت نظر ايشان بود. حالا گُروگُر دانشجويان ايراني خارج، اكثراً فارغ كه به دانشگاه مي

ر براي دانشگااه كنيم كه ما هر ماه سي دلا نويسند كه تعهد مي اي مي فرستاد، مثلاً سي دلار و نامه فرستند، يكي چك مي دانشجويي كه اوليايشان برايشان مي

 ها حتي چاپ كرد. معلمين دبيرستان البرز داوطلبانه دستور دادند باه حسااباداري كاه ده درصاد حاق ها را مجله خواندني آريامهر بفرستيم. اين چك

راي شان به دانشگاه آريامهر داده بشود. افراد خير هر كدام شان ياك مابالا شان، معلمي كه محتاج است و احتياج دارد، ده درصد حق التدريس التدريس

 فرستادند. مي

ذر و كرديم، ولي من سهم زيادي ندارم. دوستانم سهم زياد دارند و اين آقايان مهانادس اباو شش ماه. روزي شانزده، هفده ساعت بنده و دوستان كار مي

 مهندس كمالي و مهندس لكستاني و مرحوم دكتر اديب سهم بسزايي دارند.

وقتي كه اعلي حضرت تشريف آوردند، نزديك صنف دانشگاه گفتند،  شما نرفتيد؟ گفتم منتظر بودم امروز عرض سلام بكنم،  4411روز سلام اول فروردين 

ل داده شكايابعد بروم. بعد به عنوان خداحافظي رفتم نزد شاه. روزي بود كه هيأت امناء تشكيل شده بود در عمارت سر در سنگي، آن جا هيأت امناء را ت

رده بايست من شرفياب بشوم و فردا حركت كنم. براي عضويت در هيأت امناء من سي نفر را به اعلي حضرت پيشنهاد كا بوديم براي اين كه همان روز مي

مشكلي بود با  اند، همة اين سي نفر باشند. كار اند، خوب ي من نوشته بود كه هر سي نفر درست بودم كه پانزده نفر را انتخاب كنند. اعلي حضرت بالاي نامه

 رول كار بودند.ها مش مندي و اين آمدند. با علاقه آمدند چون ديسيپلين در كار بود. خيلي منظم مي ي اين سي نفر كار كردن، ولي اين سي نفر منظماً مي همه

م،  بله . گفت،  رويد؟ گفت مهر بود. آن موقع قدس نخعي وزير دربار بود. دكتر اقبال پرسيد،  فردا شما مي وزير دربار هميشه رئيس هيأت امناي دانشگاه آريا

ي ده استادي  خواهيد بدهيد؟  گفتم،  پنج هزارتومان. گفت،  پنج هزار تومان؟ شما  كه خودتان رتبه  خواهيد بياوريد چه قدر حقوق مي هايي كه مي خوب اين

تومان بيشتر نيست، ولي  در  0/   022گيريد؟  گفتم،  با دبيرستان البرز يا بي دبيرستان البرز؟ درست است كه حقوق رتبه ده استادي  هستيد چه قدر مي

 آورم يك دبيرستان البرز را يدك بكشند. مهر مي هايي كه براي دانشگاه آريا خواهم اين مورد من دبيرستان البرز هم هست. من نمي

های فاضل لازم دارد که خدمت به ممرلرکرت  توانند به دانشگاه بروند و مملکت ما آدم لازم دارد، جوان سوخت که نمی ها می دلم به حال آن جوان...... 

هرای  نهای ایرانی آباد کننرد، جروا بکنند و ایده آل من و طرز فکر من این است، حالا یا غلط یا صحیح. طرز فکر من این است که ایران را باید جوان

آيند يا  هايي كه مي آيند. اكثر خارجي هاي فاضل و دانشمند نمي ، خارجيآیند به ایران فاضل نیستند هایی که می فاضل با تقوای ایرانی، نه خارجی. خارجی

هاي خوب  هاي شايسته ايراني، جوان آيد. جوان دريغ مي شوند. كمتر خارجي به قصد خدمت بي آيند يا به قصد جاسوسي وارد مي ي مادي مي به قصد استفاده

 .تر، يكي از يكي بهتر. حقيقتاً مفتخرم به اين كار ها را آوردم، يكي از يكي برجسته كنم كه هفتاد نفر از اين كه خدا را شكر مي
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های فاضل لازم  توانند به دانشگاه بروند و مملکت ما آدم لازم دارد، جوان سوخت که نمی ها می دلم به حال آن جوان

دارد که خدمت به مملکت بکنند و ایده آل من و طرز فکر من این است، حالا یا غلط یا صحیح. طرز فکر من این 

هایی که  های فاضل با تقوای ایرانی، نه خارجی. خارجی های ایرانی آباد کنند، جوان است که ایران را باید جوان

 ،آیند به ایران فاضل نیستند می
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بايد تلفن كناد، خواهد كنسول آمريكا را ببيند، قبلاً  ها آمدند از سفارت آمريكا شما را ملاقات كنند. گفتم كه وقتي كه آدم مي يكي آمد به من گفت كه اين

باه كه وقت بگيرند. آن كسي كه اين حرف راشنيد رفت و  طوري آمدند قبل از اين ها همين طور اين دهد. چه ازش وقت بگيرد. آن هم به زحمت وقت مي

ا هدايات كان. ها ر ها گفت. گفتند، ما آمديم فقط براي ديدن تأسيسات دانشگاه. با فلاني كاري نداريم. بنابراين، من به او گفتم اگر اين است خودت آن آن

خاواهايام  يگويد،  ماا ما جا را ببينند. رفت و دو ساعتي همه جا را ديدند. بعد همان آقا كه كارمند دانشگاه بود، آمد به من گفت كه آن رئيسشان مي همه

ن البرز. من خاودم ستادبيرستان البرز را هم ببينيم. كي فلاني وقت دارد كه در آن روز ما بياييم. گفتم، حالا شدند آدم ]خنده[.گفتم،  فلان روز بيايند دبير

 خواهم بود.

 دانم. آیرا هرمران دانم. شاهی که یک ماه پیشش آن سخنرانی عجیب را کرد و مرا برد به آسمان هفتم، به جای من رضا را انتخاب کرد؟ نمی من نمی

حرهره النفس برود، مرلا داد؟ شاه ضعیف حضرت انجام می ها را اعلی هایی که آمدند برای بازدید از دانشگاه دستور دادند و اوامر آمریکایی آمریکایی

در اماور، ولاي  النفس بود. از این جهت که خودش تحصیلاتی نداشت، وارد نبود فرمایید؟ چون من در آن موقع که شاه را شناختم، خیلی ضعیف می

 كرد كه در همه چيز وارد است گذاشتند و تصور مي كنند، زير برلش هندوانه مي  شان براي اين كه از وجودش استفاده اطرافيان
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اگر بخواهم خدمت ناچيز خود را در مدت كوتاهي كه در دانشگاه شريف بودم خلاصه كنم در سه جمله 

 توان گفت: مي

ی  تاکید بر تفکر و خلاقیت و فرمانروایی لوح و قلم و فقه ایرانی به جای فرمانبرداری از برنرامره  –4

 سازان غرب. ماشین

 آزادی دانشجو در گزیدن دروس اختیاری که امروز در ایران به کلی رایج شده است. – 2

 تأکید بر آموزش زبان فارسی و فرهنگ ملی و هویت ایرانی. – 3

در آن زمان كه بنده آمدم، اين دانشگاه با سعي و تلاش افرادي چون مارحاوم دكاتارماجاتاهادي 

هااي  وهمكارانشان تأسيس و شروع بكار گرديده بود. بنده اين طور به ذهنم رسيد كه تحصيال كارده

هااي  صاحب نفوذ و با تجربه ايران در آن زمان بيشتر با مدارس سنتي فرانسه و كمتار باا دانشاگااه

گراي آمريكا آشنايي داشتند، لذا نگران بودم كه ساختار ديناميك مديريت و پژوهش آمريكاي  پژوهش

اروپاي كهن دوباره در ايران ريشه پيدا كند. آزادي اجتماعي كه در كشور جوان آمريكا بعد از جنگ رايج شده بود  پرطمطراقهاي  جوان ناديده بماند و سنت

مدارس استادي چيره شد. هنگامي كه در بيشتر  -ها رخنه كرد، روح طلبگي و پژوهش در جمع آوري اطلاعات بر نمره و نظام شاگرد  به زودي در دانشگاه

س مهندسي كه باا داراروپايي آن زمان هنوز پاي بند جزوه، كتاب و نمره و قال الاستاد الاساتيد بودند بنده بسيار شاهد و اميدوار بودم در ايران در كنار م

آلات  ماشينبنياد برپا كنند كه از جزوه و نمره و كار با  جزئيات عملي مسائل ساختماني و صنايع روز سر و كار داشتند يك دانشگاه علمي و صنعتي پژوهش

ي  در مورد اقليت بارگازيادهوارداتي فراتر برود و جام جهان نماي دانش و فناوري فرداي ايران باشد و خلاقيت و سازندگي جاي تقليد و پيروي را بگيرد. 

شگاه شريف را هاي دان كند، مثلاً تحصيلكرده هاي دانشي و فناوري، بايد اعتراف كرد كه امكانات اقتصادي و اجتماعي غرب فرار مرزها را ترويج مي دانشگاه

هاي  لكردهپذيرند كه به فناوري غرب كمك كنند. البته در جهان پر تحول عصر انفورماتيك، زياني ندارد كه بعضي تحصي مؤسسات نامدار دنيا با اشتياق مي

ر باه تري را سرپرستي كنند و ميلياردهاا دلا هاي ايران، بر اثر هوش و كارداني دركشور ديگري كارهاي بهتري بدست بياورند و مؤسسات بزرگ دانشگاه

زياني نادارد، ي انساني و علمي داشته باشند  اقتصاد و بازار مصرف فلان كشور سود برسانند به شرط اينكه سفير فرهنگي ايران باشند. اين سفيرها اگر جنبه

گمارد و از دانش علمری و  ها را به کار بازار مصرف می ، دنیای غرب چنان است که این گونه تحصیل کردهكنم اما بنده به يك گره و گرفتگي اشاره مي

غ است شان را فراموش کنند. دری کند، که اغلب هویت اصلی کند. مضافاً آنها را در فرهنگ بازار غرب چنان مستحیل می فناوری آنها استثمار مادی می

که ایران و دانشگاه صنعتی شریف از این پرورش یافتگان خود که در خدمت به غرب ممکن 

های ادب فارسی، فرهنگ ملی و هویت ایرانی تدوین  درس. بهره بماند است مستحیل شوند، بی

ادبي  -ها را از گرفتن يك درس اطلاعات عمومي  اما توفيق كامل اين گونه برنامه و تدریس شود.

هاي دنيا و زبان ماندگار جهان است. شعر  ترين زبان توان انتظار داشت. زبان فارسي از نيرومند نمي

زند، بيش از هزار سال است كه از هند و كاشمر تا روم و  ناب و معارف عارفانه در آن موج مي

حلب، زبان فارسي خريدار دارد. همسنگ و همتاي رومي، حافظ، سعدي و فردوسي را باناده در 

خانه فرهنگ ايران بسيار گرانبهاست. برخورداران از ايان  هيچ فرهنگ ديگري سراغ ندارم. گنج

فرهنگ، هركجا بروند خدمتگذار انسانيت خواهند بود و كشش فرهنگ عارفانه والاي ايران آنهاا 

زار است كاه از باا را به خدمت مردم خواهد گماشت و آنها را سفير ايران خواهد كرد. از سوي ديگر دنياي غرب، امروز گرفتار يك بحران معنوي شده 

به نظر من برگزيدگان هوشمانادي كاه   گيرد. دنياي مادي غرب نياز مبرم به معنويت و اعتلاي فضايل آدميت دارد. مصرف و تبليرات آزمندان مايه مي

آماياز را  توانند همزيستي مسالامات روند، آنها مي كنند و براي تكميل معلومات و يا كار به جهان غرب مي هاي ما مانند دانشگاه شريف را طي مي دانشگاه

 هاي فني بيش از دانشجويان ديگر نياز به تكامل معارف معنوي و روحاني دارند بپرورانند و بياموزانند. دانشجويان دانشگاه

 (7/41377تا7/4631)الهرضا:رییسدانشگاهدکترفضل

خانه فرهنگ ایران بسیار گرانبهاست.  گنج

برخورداران از این فرهنگ، هرکجا بروند خدمتگذار 

انسانیت خواهند بود و کشش فرهنگ عارفانه والای 

ایران آنها را به خدمت مردم خواهد گماشت و آنها را 

سفیر ایران خواهد کرد. از سوی دیگر دنیای غرب، 

است که از  امروز گرفتار یک بحران معنوی شده 

گیرد. دنیای  بازار مصرف و تبلیغات آزمندان مایه می
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تقاضاي استخدام به دانشگاه تهران دادم و اوايل زمستان با سمت دانشاياار در 4444درشهريور سال 

دانشكده فني شروع به كار نمودم. برقراري محدوديت در محتواي دروس و روش تدريس، فقدان ابزار 

لازم در تعليم و تدريس و حاكميت بروكراسي شديد اداري موجب دلسردي من گرديد و آب سردي 

 بر آتش اشتياقم ريخت.

هاي منتخب استادان را تدريس  دانشياران جوان در عمل دستياران استادان بودند و الزام داشتند جزوه

هاي دانشكده علوم و دانشكده فني مجلات خارجي علمي و فني نادر بود و اماكاان  كنند. در كتابخانه

ها در ساعت غيررسماي  هاي جهاني وجود نداشت. ورود دانشجويان به آزمايشگاه دسترسي به پيشرفت

مستلزم كسب اجازه مخصوص از رياست دانشكده و حضور نگهبان براي بازكردن درب آزمايشگاه بود. 

 به عبارت ديگر به نگهبان بيش از دانشيار اعتماد داشتند.

جالاساه  4يا  0با مجيد رهنما كه به تازگي وزير علوم شده بود آشنا شدم و طي  14در اوايل سال 

به انتخاب من  گونه گفتگوها منجر ها با او مطرح كردم و در آن زمان فكر اينكه اين رسمي مسائل تكنولوژي و نيروي انساني را در چهارچوب نقش دانشگاه غير

به ملاقات فوري ناخاسات  4414بعدازظهر روزي در اواسط مرداد سال  4كرد. ساعت  به سمت رياست دانشگاه شريف شود هرگز به ذهن من خطور نمي

باه ضا وزير دعوت شدم. نخست وزير مقدمه كوتاهي در مورد ترييرات دانشگاهي كه مورد نظر دولت بود را عرضه كرد و افزود كه قرار است پروفسور ر

چون از  فتمرياست دانشگاه تهران منصوب گردد، تصميم گرفتيم كه مسؤوليت دانشگاه آريامهر را به شما واگذار كنيم. در پاسخ به پيشنهاد نخست وزير گ

هااي  دهم و از طرف ديگر اطلاعات من در مورد دانشگاه العاده راضي هستم و در قسمت اقتصادي خدمات مفيدي انجام مي يك طرف از كار فعلي خود فوق

دهم در بخش خصوصي بمانم آمادگي قبول رياست  گذرد و بعلاوه ترجيح مي سال از تجربه ناچيز من در دانشگاه تهران مي 44ايران محدود است و بيش از 

فرصتي اسات ين دانشگاه صنعتي شريف را ندارم. نخست وزير اين دلايل را نپذيرفت و اضافه كرد اولاً دانشگاه صنعتي يك مؤسسه نيمه دولتي است، ثانياً ا

مان اي باشد كاه اگار  هاي خود را در حل مسائل تكنولوژي و نيروهاي انساني عملي كني. آرزوي من اين بود كه دانشگاه صنعتي چنان مؤسسه كه توصيه

موزش و پژوهاش التحصيلي اين دانشگاه افتخار كنم و اگر استاد بودم بتوانم آزادانه به تحقيق وتدريس بپردازم و در اتخاذ تصميمات آ دانشجو بودم به فارغ

لاب در التحصيلي اين دانشگاه ساختمان مركز آموزش بعنوان ساختمان دكتر مجتهدي نامگذاري شد و مجدداً پس از انق شركت كنم. هنگام اولين جشن فارغ

شند. با المللي مي مراسمي خدمات وي مورد تجليل قرارگرفت.. طي خدمت در دانشگاه هيچ گاه شك نكردم كه مقامات مؤثر خواهان رشد سريع به سطح بين

تاريان  كلاي در دانشگاه حضور داشت، چرا دوره خدمت خود در دانشگاه را مش شود اگر اين خواسته واقعي بود و كادر شايسته در اينجا سؤال زير مطرح مي

 مقابله و مبارزه پیوسته با دستگاه پرقدرت امنیتی کشور.شود،  دانم؟ پاسخ اين پرسش در يك جمله خلاصه مي دوره كاري خود مي

هاي ناتمام  نفر افزايش دهد، ساختمان 022نفر به بيش از  42سال توانست با جذب افراد لايق، كادر آموزش را از  1رغم مشكلات مذكور، دانشگاه طي  علي

يت كند. باراي هاي خارجي را تقو هاي موجود بيفزايد. آزمايشگاه آموزش وپژوهش را مجهز سازد، روابط دانشگاه را به اتمام برساند. دو دانشكده به دانشكده

بتوانند به آساني در التحصيلان دانشگاه  بار در ايران با كاربرد كامپيوتر سيستم كنكور را مكانيزه كند و سطح علمي دانشگاه را به جايي برساند كه فارغ اولين

 هاي معتبر آمريكا و اروپا براي تحصيلات بعد از ليسانس پذيرفته شوند.  دانشگاه

 (7/1731تا7/4131)دکترمحمدرضاامین:رییسدانشگاه

باشند. در  المللی می طی خدمت در دانشگاه هیچ گاه شک نکردم که مقامات مؤثر خواهان رشد سریع به سطح بین

ای در دانشگاه حضور داشت، چرا دوره  شود اگر این خواسته واقعی بود و کادر شایسته اینجا سؤال زیر مطرح می

شود،  دانم؟ پاسخ این پرسش در یک جمله خلاصه می ترین دوره کاری خود می خدمت خود در دانشگاه را مشکل

 مقابله و مبارزه پیوسته با دستگاه پرقدرت امنیتی کشور.
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هاي دولتي تعدادي بدون قيد و شرط از طرف بخش خصوصي براي كمك باه  نفر افزايش يافت و علاوه بر بورس 0022نفر به  022تعداد دانشجويان از 

گروهي در بخش خصوصي تقاضاي پروانه براي ايجاد كارخانه توليد فولاد با بكاربردن تكنولوژي جديد، احايااء  4404دانشجويان ايجاد شد. در اوايل سال 

گذاري در چنين طرحي خارج از امكانات بخش خصوصي بود دولت تصميم گرفت طرح را در  مستقيم آهن، از وزارت صنايع و معادن كردند. چون سرمايه

 بخش دولتي اجرا و مأموريت تهيه و اجراي طرح را همزمان با اداره دانشگاه به من داد....

سال گذشته براي من كه سهم ناچيزي در سازندگي اين دانشگاه داشتم، پاداش پر ارزشاي  02التحصيلان دانشگاه طي  توفيق چشمگير اكثر همكاران و فارغ

يق و باه مهر ديروز و شريف امروز يكي از نهادهاي اصيل كشور ماست كه براساس آزادي و تحق است كه اميدوارم همچنان ادامه يابد. دانشگاه صنعتي آريا

 منظور گسترش دانش بنا شده است. با آرزوي موفقيت اين مهد دانش در ادامه عرضه خدمات به جامعه ايران
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 (7/1434تا7/1731):رییسدانشگاهدکترسیدحسیننصر

ترين نهادهاي آموزشي و فرهنگي كشور است و بنده چند سال افتخار تصادي  اين دانشگاه يكي از مهم

آن را داشتم و از نزديك با سطح علمي و اهميت آن براي جامعه ايران آشنا بوده و هستم. نشانه پاياه 

هاي گذشته از چند سال بعد از ولادت اين  استوار و محكم اين دانشگاه همين است كه اولاً در طول سال

دانشگاه به رغم اينكه ريشه ديگري در دانشگاه ديگري نداشت، دانشجويان آن هاماواره در تاماام 

هاي بزرگ جهان به صورت برجسته فعاليت داشتند و استادان آن مي توانستند و هاناوز هام  دانشگاه

المللي در بالاترين وجه آن شركت كنند. دانشگاه به نظر بنده وظيفه ديگري هم  توانند در صحنه بين مي

دارد و آن انس و الفت دادن علوم و صنعت جديد در دامن فرهنگ اسلامي و ايراني است و اگر ايان 

مهم انجام نشود، چه در ايران و چه در كشورهاي ديگر اسلامي، براي دست يابي به فناوري غارب و 

علوم غربي با يك بحران بزرگ اجتماعي و فكري و فلسفي توام خواهد بود و من اميدوارم كه دانشگااه 

ها و مؤسسات علمي  شريف همواره در رسيدن به اين هدف بسيار مهم پيشگام و راهنماي ساير دانشگاه

 هايي كه مورد نياز ايران است تربيت كند. كشور باشد و در عين حال دانشجويان را در زمينه

اين دانشگاه از ابتدا استادانش همه تمام وقت بودند و تمام وقتشان مصروف به تدريس يا رسيدن باه 

 422ساعت دانشگاه تهران بودند. من سابقه دارم خيلي گرفتاري داشتيم تا برنامه تمام وقت را اجرا كنيم، آن هم  02دانشجو مي شد، در حاليكه بقيه، استاد 

ي بر استادان تماام كه كاملاً مبتن شايد دانشگاه شيراز و يكي دو جاي ديگر هم بودند ولي درتهران تنها دانشگاهي بود( نشد. اين دانشگاه تنها دانشگاهي بود )

د، ياك روز ها استادان جواني بودند. در آن زماني كه بنده تصدي دانشگاه را داشتم، هنوز وارد سياست نشده بودند كه يك روز استاد باشن وقت بود و اين

 وزير باشند، يك روز وكيل باشند. 

دانشگاه به نهر بنده وظیفه دیگری هم دارد و آن انس و 

الفت دادن علوم و صنعت جدید در دامرن فررهرنرگ 

اسلامی و ایرانی است و اگر این مهم انجام نشود، چه در 

ایران و چه در کشورهای دیگر اسلامی، برای دست یابی 

به فناوری غرب و علوم غربی با یرک برحرران برزر  

اجتماعی و فکری و فلسفی توام خرواهرد برود و مرن 

امیدوارم که دانشگاه شریف همواره در رسیدن به ایرن 

هرا و  هدف بسیار مهم پیشگام و راهنمای سایر دانشگاه

مؤسسات علمی کشور باشد و در عین حال دانشجرویران 

 هایی که مورد نیاز ایران است تربیت کند. را در زمینه
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هاي ديگر مخصوصاً دانشاگااه تاهاران،  يك چيزي كه پيش آمده بود در دانشگاه

دانشگاه تهران به علت اينكه اولين دانشگاه ايران بود و مركزي بود كه بسياري افراد 

با سواد در آن بودند، مركزي بود كه هم استاد داشت و هم اساتاادان باالاتاريان 

آید وقتی که شورای دانشگاه تهرران را  ، بنده یادم میمقامات مملكت را داشتند

اداره می کردم عده زیادی وزیر و نخست وزیر و اینها دور میز نشسته بودند که 

های زیادی وقتشان را مصروف کارهای دیرگرر  همه استاد بودند، ولی اینها سال

کرده بودند و استادی را یدک کشیده بودند. در دانشگاه صنعتی اصلاً این طرور 

دادیم. یکی دو نفر از معاونین من هم که بعداً رفتنرد ريریرس  نبود ما اجازه نمی

های دیگر شدند مثل دکترریاحی و غیره، آنها دیگر از دانشگاه صنعتری  دانشگاه

رفتند نه اینکه هم استاد دانشگاه باشند هم بروند کار بزرگی جای دیگری انجام 

 دهند.

دبيرستان البارز مثلاً دانشجويان  دادند بالاتر بود؛  ولي روي هم رفته سطح اين دانشجويان از تمام دانشجويان ديگر در رشته رياضي دبيرستان كه امتحان مي

روتاماناد هاي اعيان و ثا هاي خانواده هاي خوب تهران. نقطه قابل توجه اين است كه در آن زمان خيلي از بچه دبيرستان شرف، دبيرستان در رشته رياضي، 

های فقیر بودند و سختی روزگار را چشیده بودند و به همین جهت  بیشتر دانشجویان دانشگاه صنعتی از خانوادهخواندند.  رفتند اروپا و امريكا درس  مي مي

 مند بودند، ولی این یک پیامد داشت و آن بحران بین فرهنگ سنتی ما و فناوری جدید. این فناوری یک فرهنگی هرم برا خیلی به درس خواندن علاقه

ها بود و اين هم كه ايان  و به همين جهت يك نوع تنش قوي از لحاظ فكري و رواني بين اين شد ها احساس می خودش داشت که بیشتر از همه توسط این

ادي مربوط بود به هايي كه طرفدار اسلام بودند همه در آنجا بودند، مقدار زي تر شده بود و از كمونيسم گرفته تا آن هاي ديگر سياسي دانشگاه از همه دانشگاه

يل. اين مشكال مساخانواده و زمينه اوليه و برخورد با علوم و فناوري غربي در بالاترين سطح آن و آمادگي نداشتن از لحاظ فرهنگي براي كنار آمدن با اين 

ل ماولاناا تر رنگش زردتر به قو هنوز در ايران و تمام ممالك اسلامي هست و از بين نرفته و هر چه سطح دانشجو بالاتر باشد و هوشش بيشتر، هر چه عاقل

ان كاه كند. آن وقت اين مسأله در دانشگاه خيلي قوي بود ولي توأم بود با يك هوشياري و هوش عجيبي كه من حتي در دانشگاه تهر بيشتر اين را حس مي

 دندآم هاي فني بهترين دانشجويان ايران به حساب مي ديدم. در مجموع دانشجويان رشته گرفتند نمي هاي مختلف فني مي بهترين شاگردها را در رشته

ضان برايشان ها جايي براي نماز داشته باشند. حتي در ماه رم كردم كه اين بنده چون خداوند لطف كرده هميشه علاقه زيادي به دين داشتم. اصرار زيادي مي

اين نبودناد.  مند به كردم و دستور داده بودم كه اكيداً رعايت شود. همه شاگردها علاقه سحري درخوابگاه بدهند و درموقع افطار همه اين چيزها را سعي مي

تار دخا يعني نصف به نصف بود يك عده هم درست نقطه مقابل بودند. ولي يك نكته ديگر هم بود و آن اين بود كه در دانشگاه صنعتي تعداد دانشجويان

روي رفتار و روند  هاي بزرگ ايران كه اين يك اثر غير مستقيم البته بر خيلي كم بود، در مقايسه با دانشگاه تهران و يا دانشگاه ملي )شهيد بهشتي( و دانشگاه

اي زياباا دانشكده هانارها دانشكده الهيات،  كردم با دانشكده حقوق،  كار و درواقع عمليات هر روزه دانشجو داشت و اين قابل انكار نيست. من مقايسه مي

درست شد پسرهاي جوان با حرف و بساط و با جوي كه براي آنها  هايي كه دانشجويان دختر خيلي زياد داشت. بحث بودن زنان باعث مي مخصوصاً دانشكده

ريت بالايي اكثكرده بودند، كه از فرهنگ سنتي ما خيلي دور بود يك مقداري تحت تأثير قرار گيرند. دردانشگاه صنعتي اين موضوع كمتر بود به علت اينكه 

ن با وجودي ها هم مثل پسرها از وسط نصف بودند، يعني نصفشا با پسرها بود و تعداد دخترها در آن دانشگاه كم بود. آن چند نفري كه از دخترها بودند آن

يالاي شان از خانواده هاي ديني آمده بودند و طبقات ايران هنوز خيلي متجدد و فرنگي مآب نشده بودند ولي با وجود اين يك عده شان خيالاي خا كه همه

را براي همه مند به دين شده بودند. كوشش من در آن زمان اين بود كه وسايل  شان هم خيلي خيلي علاقه يك عده  علاقه به دين، مآب شده بودند و بي فرنگي

 ها نگيريم.  دانشجويان فراهم كنم و مخصوصاً جلوي فعاليت دانشجويان ديني را از لحاظ محل عبادت و افطار و اين

های فقیر  بیشتر دانشجویان دانشگاه صنعتی از خانواده

بودند و سختی روزگار را چشیده بودند و به همین 

مند بودند، ولی  جهت خیلی به درس خواندن علاقه

این یک پیامد داشت و آن بحران بین فرهنگ سنتی 

ما و فناوری جدید. این فناوری یک فرهنگی هم با 

ها احساس  خودش داشت که بیشتر از همه توسط این

شد و به همین جهت یک نوع تنش قوی از لحاظ  می

 .ها بود  فکری و روانی بین این
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دانشجويان اين دانشگاه باا ها هم آزادي داشتند كه هر كسي كاري داشت انجام بدهد.  خواستند به اين چيزها بپردازند، آن آن دانشجويان ديگر هم كه نمي

ن وقت ايان هايشان حتي با دختر عموهايشان دست نداده بودند. آ كار و خيلي هاي خيلي محافظه شان از خانواده ترين دانشجويان ايران هستند ولي همه هوش

بيند كاه خايالاي  هاي ايراني مي رسد يك نقاشي بزرگ از يكي از هنر پيشه اسفند )انقلاب فعلي( مي 01آيد بالا به ميدان  اتوبوسشان از اصفهان و يا قم مي

هاا  اي چپي دهد مقابل اين چيز. يك عده اند، به اين دانشجو شوك دست مي متر و نيمه لخت است دونفر آنجا ايستاده 40خواهم تصوير پاهايش  معذرت مي

گويند نگاه كن، اخلاق جامعه دارد از  يك عده هم آن طرف هستند كه مي ها همه امل و فناتيك هستند. گويند آقا اين چيزها را ولش كن. اين هستند كه مي

هاي  دانشگاه شدند بيش از گر مي هايشان افراط شدند، بيش از هر دانشگاه ديگر و خيلي رود. دليلي كه دانشجويان اين دانشگاه خيلي سريع سياسي مي بين مي

خودشان  هاي ديگر تصادم بين فن و علوم غربي و فرهنگ سنتي تكنيك گرچه آنجا هم بود به اين علت بود كه اين دانشجويان بيش از دانشگاه تهران و پلي

اين مسأله  بينيم علوم انساني، اسلامي است. شما اگر توجه بفرماييد كردند و چيزي كه اين وسط وجود نداشت و اين را در تمام دنياي اسلام مي را حس مي

يي كه دياناي ها ها علوم غربي را فرا گرفتند، آن شوند يا ديني يا ضد ديني، هر دو اين در مصر، تركيه و جاهاي ديگر هم هست. خيلي افرادي كه افراطي مي

اين خلاء بود كاه اند. آن وقت در نظام آموزشي  چه مصري و اسلامي را فرا نگرفته ها علوم انساني چه ايراني،  خوانند ولي اين هستند ايمان دارند و نماز مي

 داد.  كردم، هيچ كس هم متأسفانه به بنده گوش نمي بنده هميشه راجع به آن صحبت مي

شيمي در يا حالا اميدوارم كه البته بپردازند و اين خلاء را پر كنند و كار آساني هم نيست، كار خيلي خيلي مشكلي است. جبر درس دادن در كلاس نهم 

 بينم تر است تا اينكه بيايند علوم انسانيش را اسلامي ايراني بكنند. خيلي كار سختي است و بنده هم زياد موفقيتي نمي كلاس دهم خيلي آسان

يك مقدار  گرفتم. سعي   مي كردم دانشگاه خواستم فوراً مي بنده آن موقعي كه رئيس دانشگاه بودم هيچ مشكلي براي گرفتن بودجه نداشتم. هر پولي كه مي

تواند دانشگاه  بدون استقلال مالي و استقلال اداري، هيچ دانشگاهي نمي استقلال مالي داشته باشد كه براي هر كاري به وزارت علوم يا مجلس مراجعه نكند.

ي باشند كه اين در ها جزء ادارات دولت كه دانشگاه درجه اول باشد مگر اينكه در اين دو استقلال داشته باشد. البته دولت يك نظارتي بايد داشته باشد ولي اين

بيت علما هاست. دليل اينكه در تشيع خيلي بيشتر از تسنن مدارس و تر ترين موانع براي پيشرفت دانشگاه شود يكي از بزرگ بيشتر ممالك اسلامي ديده مي

 دانشگاه هم حالاطي قرون باقي ماند، همين بود. در عالم تسنن علما كارمند دولت بودند، در تشيع مستقل بودند و توانستند استقلال فكريشان راحفظ كنند. 

چیزی که در فکر من بود اولاً استقلال دانشگاه از لحاظ مالی و اداری بود، ثانیاً به هر قیمتی که هست حفظ کیفیت در مقابل کمیت. یکی همين است. 

یرفته آورند که شاگرد بیشتر پذ ها فشار می ها چه در اینجا و چه درجاهای دیگر داشتم اینکه دولت از نبردهایی که آن وقت با تمام رؤسای دانشگاه

دانشجو بیشتر نداشتیم و من  0555 – 0555کند. یکی از نقاط بسیار قابل توجه دانشگاه صنعتی این بود که ما  شود و کمیت زیاد، از کیفیت کم می

از صنعت فولاد گرفته تا آوردیم، ولی هر فارغ التحصیل دانشگاه کفایت فوق العاده داشت.  گذاشتم دانشگاه، کمی بشود. روی کیفیت ما فشار می نمی

روي فكري كردم تمام ني ثالثاً سعي مي مس سرچشمه تمام كارهاي حساس زير نظر دانشجويان اين دانشگاه بود. اين نكته دوم؛ يعني اصل تأكيد بر كيفيت، 

ط از لحاظ فق ممكن موجود چه در ايران و چه در خارج را براي فراهم كردن يك نوع جوي كه اصالتاً ايراني و اسلامي باشد به كار ببرم از لحاظ فكري نه

خواهد اصالتاً و واقعاً اسلامی باشد و یک رهبری اسلامی داشته باشد ، تفکر اسلامی را پرورش بدهد و  ایران اگر میداشتن نمازخانه كه كار آساني است. 

 ها را بکند و یک اسم فارسی رویش بگذارد و همه ای از خودش داشته باشد و نه تربیت غربی بتواند در مقابل فناوری جدید یک اصالت و یک ریشه

تواند آن باشد. من هنوز هم اميدوارم كه در اين دانشگاه يك  در يك مرحله بايد اين كار را كرد ولي مرحله نهايي نمي بگویند، به به چقدر خوب است.

رشد پيدا كند و  هاي علوم و فنون سرو كار داشته باشد دپارتمان علوم انساني كه بتواند هم ريشه علوم ايراني و اسلامي داشته باشد و هم با بهترين دانشكده

 در تمام ايران بتواند اين افراد را تربيت كند.

خواهد اصالتاً و واقعاً اسلامی باشد و یک رهبری اسلامی داشته باشد ، تفکر اسلامی را پرورش بدهد و  ایران اگر می

ها را بکند و یک  ای از خودش داشته باشد و نه تربیت غربی بتواند در مقابل فناوری جدید یک اصالت و یک ریشه

 اسم فارسی رویش بگذارد و همه بگویند، به به چقدر خوب است
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آريامهر را صادر كرد تا از يك سو نيروي انساني متخصص مورد نيااز  أسيس دانشگاه صنعتي شاه فرمان ت

هااي عالاماي و  صنايع كشور مخصوصاً صنايع سنگين را تربيت كند و از سوي ديگر با انجام پژوهاش

هاي معتبر جهان درآيد. اين اولين باري بود در دوران اخير كه پژوهش علمي  تكنولوژي در شمار دانشگاه

 و تكنولوژي ) نه آموزش ( دليل پيدايش يك دانشگاه شده بود.

دكتر مجتهدي را براي تأسيس اين دانشگاه انتخاب كرد. دكتر مجتهدي با شجاعت و سرعت چند كاار 

كرد. شاه را متولي دانشگاه كرد و خود نايب التوليه شد. )دادن توليت افتخاري دانشگاه به يكي از خاندان 

 سلطنتي در انگليس و چندين كشور ديگر متداول است.(

دانست با پول دولت محدوديت و مداخله  دانشگاه را غير دولتي اعلام كرد و از دولت پول نخواست. او مي

( سخت مشرول بكار شد. )بعد از مذاكره باا Fund Raisingآوري اعانه و كمك )-آيد او براي جمع مي

دكتر اقبال رئيس شركت ملي نفت ايران دستور داد يك روز حقوق كليه كاركنان شركت ملي نفت ايران 

شگاه كمك هاي بعد شركت نفت هر ساله مبلغ يكصد ميليون ريال به دان به دانشگاه هديه شود و معادل يك روز حقوق نيز به همه پاداش داده شود.( در سال

 اي از بودجه دانشگاه بود. كرد كه در ابتدا درصد عمده مي

ن دانشگاه تاهاران اداحقوق استادان با درجه دكتري ولي بدون تجربه را پنج هزار تومان و با تجربه را پنج هزار و پانصد تومان كه تقريباً سه برابر حقوق است

ماشاياد گيرد. كارهاي دكتر مجتهدي دولت را در مقابل عمل انجام شده قرار داد. دكتار جا بود قرار داد. اعلام كرد كه در مهرماه همان سال دانشجو مي

اصفهاان ه، آموزگار وزير دارائي وقت در هيأت امناء دانشگاه گفت كه اين حقوق وقتي قابل توجيه است كه دانشگاه در شهرستان تشكيل شود. محل دانشگا

قاراردادهااي ي  اي در كالاياه ي اصفهان، دانشگاه در تهران دانشجو بگيرد. از اين رو از ابتدا جمله اعلام شد و مقرر شد كه موقتاً تا پايان ساخت پرديسه

و در آناجاا كند كه به اصفهان برود  استخدامي كادر آموزشي و اداري گنجانده شد، حاكي از اينكه هر زمان دانشگاه به اصفهان منتقل شود كارمند قبول مي

 0ي مهندسي برق، مهندسي مكانيك، مهندسي متالورژي و مهندسي شيمي با  دانشجو در چهار رشته 124با پذيرش 4410خدمت كند. دانشگاه در مهرماه 

 كار كرد. معلم)با درجه دكتري( و تعدادي مربي و دستيار )كه دكتري نداشتند( شروع به

م در ترنراتقریباً همزمان با ایجاد دانشگاه صنعتی آریامهر در ایران، انقلاب بزر  آموزشی در فرانسه و اعتراض عهیم دانشجویان آمریکا به جنگ ویر

ه کرد و شاه را تشویق بر بینی می شرف تکوین بود. وزیر علوم ایران دکتر مجید رهنما خطر تسری این اعتراضات را به محیط آموزش عالی کشور پیش

 یک تغییر بنیادی در نهام آموزش عالی کرد. کنفرانس آموزشی رامسر تشکیل شد و انقلاب آموزش عالی بر اصول زیر شکل گرفت.

 لزوم دیالو  با دانشجو •

 لزوم پژوهش در محیط دانشگاه •

 آزادی دانشجو در انتخاب درس و ایجاد سیستم واحدی •

 حذف کرسی استادان •

 (7/16تا7/14)دکترمهدیضرغامی:رییسدانشگاه

تقریباً همزمان با ایجاد دانشگاه صنعتی آریامهر در ایران، انقلاب بزر  آموزشی در فرانسه و اعتراض عهیم 

دانشجویان آمریکا به جنگ ویتنام در شرف تکوین بود. وزیر علوم ایران دکتر مجید رهنما خطر تسری این اعتراضات 

کرد و شاه را تشویق به یک تغییر بنیادی در نهام آموزش عالی کرد.  بینی می را به محیط آموزش عالی کشور پیش

 کنفرانس آموزشی رامسر تشکیل شد و انقلاب آموزش عالی بر اصول زیر شکل گرفت.
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لاتاولاياه ب اپروفسور رضا، رئيس دانشگاه به رياست دانشگاه تهران منصوب شد تا اين انقلاب را در دانشگاه تهران پياده كند و دكتر محمدرضا امين ناي

ن معرفي مي كرد كه او را به استادا ي دانشگاهي و كار دولتي نداشت. اسدالله علم هنگامي دانشگاه صنعتي آريامهر شد. دكتر امين مدير لايقي بود ولي سابقه

ها و مقررات دانشگاه را تدوین کرد. به شورای دانشگاه مسؤولیرت  دکتر امین در مدت کوتاهی آیین نامهگفت، حتي او دكتر امين را قبلاً نمي شناخت. 

ت های آموزشی را تدوین و تصویب کرد. نتیجه این مقررات و اقردامرا نامه مقررات آموزشی و دانشجویی را داد و شورای دانشگاه آیین  تصویب کلیه

ها و نمایرنردگران  دیگر موجب شد: استادان تمام وقت شدند. امور آموزشی در اختیار شورای دانشگاه متشکل از ريیس دانشگاه و سرپرست دانشکده

 ها قرار گرفت. ارزیابی و ارتقاء کادر آموزشی فقط مبتنی به کیفیت و کمیت آموزش، پژوهش و خدمت آنان به جامعه، توسط منتخب شورای دانشکده

حرد نصراب  که بر اساس آن دانشجویانی که نمراتشان به 33ی  ای منتخب از استادان انجام گرفت. مقررات آیین نامه آموزشی مخصوصاً ماده کمیته

ویق و موقع به مرحله اجرا گذاشته شد. امکانات پژوهشی در اختیار استادان گذاشته شد. رابطه با صنعت تش شدند، به رسید از دانشگاه اخراج می نمی

 تقویت شد.

قاابال  ي سرعت در راه ايجاد يك محيط علمي كوشا بود و عده ي آمال همه دانشگاهيان شده بود. دانشگاه به اكنون دانشگاه صنعتي آريامهر)شريف( كعبه

 دادناد. كردناد و ماقاالاه اراياه ماي هاي علمي و مهندسي در آمريكا و اروپا شركت مي اي از استادان به پژوهش مشرول بودند و در كنفرانس ملاحظه

 درخشيدند. اين دوران شكوفايي سريع دانشگاه بود. شدند و در آنجا مي التحصيلان جذب صنايع كشور مي فارغ

و ضرب و شتم دانشجویان و اسرترادان در  3305اردیبهشت سال  32ی  ساله و واقعه 2055های  اعتراضات و اعتصابات دانشجویی همزمان با جشن

یورش پلیس به دانشگاه)که در آن دست دکتر مارکار گریگوریان استاد دانشکده سازه شکست( و استقرار گارد در دانشگاه موجب شرد، دیرالرو  

دکتر سیدحسریرن  .  وجود آید دانشجو و استاد معنی خود را از دست بدهد و یک احساس بیگانگی نسبت به محیط دانشگاه در کثیری از دانشجویان به

 دسرینصر نایب التولیه دانشگاه شد، دکتر نصر معتقد بود که تشنج محیط دانشگاه ناشی از بیگانگی فرهنگی دانشجویان نسبت به محیط علمی و مهنر

ضمناً شوراي دانشگااه باراي  دانشگاه است و لذا مرکز علوم انسانی را بوجود آورد و دروس فلسفی، دینی، هنری و تاریخی را به دانشجویان ارایه داد.

بايستي جبران شود ولي اگر تعداد ساعات كلاس مناحال  دليل اعتصابات دانشجويي منحل شود مي حفظ كيفيت آموزش تصميم گرفت كه هر كلاسي كه به

دو ترم كامل دانشجويان و تعداد كثياري از دروس آناان در  4401تا  4400هاي  شود. در سال شده درسي بيش از دو هفته باشد، آن درس منحل مي

 هاي ديگر منحل شد.  ترم
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ي دانشگاه را در اصفهان، به من پيشنهاد كرد و من با شرط اينكه دانشگاه از تهاران باه  مسؤوليت طرح ايجاد پرديسه 4411دكترمحمد رضا امين در سال 

دكتر امين قبلاً  ي جديدي با يك برنامه نو و درگير با نيازهاي جامعه ايران در اصفهان بوجود آيد پيشنهاد او را پذيرفتم. اصفهان منتقل نشود، بلكه پرديسه

ميليون متر مربع در محل فعلي دانشگاه در اصفهان جهت ايجاد پرديسه اصفهان از دولت گرفته بود و اغلب دعاوي روي اين اراضي را  41زميني به مساحت 

داد اي از اين دعاوي تا زمان رياست دكتر حسين نصر ادامه داشت. اين مساحت عظيم به دانشگاه امكان ميبا كمك تقي كيائي حل و فصل كرده بود پاره

كشاور گونه محدوديتي در جوار خود بوجود آورد و منشأ تحولات فني و تكنولوژي پيشرفتاه در  كه بتواند مراكز پيشرفته پژوهشي و صنعتي را بدون هيچ

شد كه همواره در طرح پرديسه اصفهان نيز مد نظر بود(.وي قرارداد تاهاياه  Silicon Valleyگردد. )نظير اين تفكر در دانشگاه استانفورد منجر به ايجاد 

 منعقد كرده بود و مرا مجري اين قرارداد كرد. ADLطرح جامع فونكسيونل دانشگاه را با شركت مشاور

شگاه قرار طرحي كه زيربناي طرح جامع معماري و هادي ساخت دان  طرح جامع فونكسيونل عبارت بود از تعيين فضاهاي مورد نياز و روابط اين فضاها با هم،

ي من با  تي بود را به عنوان مشاور استخدام كرد. بحث هاي اوليه آي. ( كالج مهندسي ام.Dean، پروفسور گردن برآون كه قبلاً رئيس )ADLگرفت. شركت

 ي بنيادي تأسيس براي اين پرديسه جديد دانشگاه داريم. پروفسور برآون فوراً روشن كرد كه براي ايجاد اين پرديسه احتياج به يك فلسفه

ور سرعت پیشرفت کرد. متقاضیان استخدام در کادر آموزشی دانشگاه بط همزمان با تأسیس پردیسه اصفهان، دانشگاه در تهران در راه تکامل کیفی به

هرش در ای افزایش یافتند و این امر باعث شد بتوانیم نیاز کادر آموزشی و پژوهشی دانشگاه را با شایسته ترین افراد تأمین کنیرم. پرژو قابل ملاحهه

هاي جديد باراي  هاي فوق ليسانس مستلزم فضاي بيشتري بود ساختمان . چون توسعه پژوهش و ايجاد برنامهها و مراکز، رونق چشمگیری گرفت دانشکده

 هاي فيزيك، مهندسي سازه و مهندسي شيمي طراحي شد و مقدمات ساختمان آنها فراهم شد. دانشكده
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در طول ده سال فعاليت علمي، اين دانشگاه بعنوان يكي از مراكز آموزشي و  4400تا  4410از سال 

التحصيلان  رغم تعداد نسبتاً كم اعضاي هيأت علمي، تعداد فارغ شد و  علي پژوهشي ارزنده شناخته مي

، به يك چهارم تعداد كل مهندسين 4400يافت تا جايي كه در سال  اين دانشگاه مرتباً افزايش مي

همزمان با توسعه این دانشگاه، رسيد.  ها و مؤسسات آموزش عالي كشور  التحصيل از دانشگاه فارغ

اش با  رغم موفقیتی که دانشگاه در طی حیات ده ساله گیری کرد، علی ی اصفهان شروع به شکل شعبه

ای  است در این مرحله در شعبه اصفهان تقریباً هیج بهره همت و پشتکار کارکنان خود بدست آورده

ها و  های آموزشی و چه به منهور ایجاد ساختمان از تجربیات این افراد، چه به منهور تنهیم برنامه

شد. نتیجه اینکه سیستم آموزشی شعبه اصفهان کاملاً متفاوت با سیستم موجود  تأسیسات گرفته نمی

در این دانشگاه بود و استخدام کادر آموزشی در شعبه اصفهان نیز بدون توجه به مقررات، ضوابط و 

 .پذیرفت روش معمول در شعبه تهران انجام می

از آغاز حيات اين دانشگاه، اعضاي هيأت علمي آن بسته به مورد، با دخالت دولت در امور دانشگاه، 

ياد هاي دانشگاهي و حضور گارد در محيط دانشگاه مخالفت ورزيده و معتقد بودند نظام دانشگاهي ايران بايد بر اساس اصول دموكراسي بن سلب آزادي

نظام  با گردد. اصول دموكراسي بايد در كليه سطوح جامعه دانشگاهي، تنها تعيين كننده ضوابط و روابط دانشگاهي باشد و هرگونه قدرت ديوان سالاري

گيري  نفس ها كه مبارزات دموكراسي دانشگاهي مرايرت دارد. كليه مسؤولان دانشگاهي بايد به رأي دانشگاهيان و از ميان آنان برگزيده شوند. اين خواست

اي به نام دكتر پرويز آموزگار، كه بعدها رييس دانشگاه فردوسي مشهد شد از طرف   ، نماينده4400را به دنبال داشت، باعث خشم رژيم گرديد و اسفند 

 ابلدولت در مجمع عمومي كادر آموزشي حضور يافته و تهديد نمود كه دولت در مقابل اقدامات كادر آموزشي ساكت نخواهد نشست و دست به عمل متق

 خواهد زد.

ي دانشگاه  ، دولت هويدا رسماً انحلال تدريجي دانشگاه صنعتي تهران را زير پوشش انتقال به اصفهان و متناقض با نص صريح اساسنامه 4401فروردين 

ي  ريزان دولتي، تا پايان برنامه كه بنابر نظر برنامه متوقف گرديد در حالي 01- 04اعلام نمود. به دنبال اقدامات مربوطه، گزينش دانشجو براي سال تحصيلي

مهندس در  422توانست توقف تربيت  اي نمي هزار مهندس جديد احتياج داشت و هيچ بهانه 12سال، كشور به حدود  0ششم آن زمان، يعني در مدت 

ي دانشگاه بود  هي دولت ناقض اساسنام جانبه شد. تصميم يك سال را در اين دانشگاه توجيه نمايد. اين اقدام دولت، با مخالفت عمومي كاركنان دانشگاه روبرو 

رغم  ها و علي نامه ، دوازده نفر از اعضاي هيأت علمي اين دانشگاه برخلاف مقررات و آيين 4401تير دانستند.  را مخالف با مصالح كشور مي و هيأت علمي، آن

 شدند. تمايلات شخصي، از طرف مديريت دانشگاه به تبعيد اداري در مؤسساتي به خارج دانشگاه فرستاده 

ر اندركاران آموزش عالي صورت گرفت و در اثر تلاش پيگير كاد اقدامات زيادي براي مذاكره با مقامات دولتي، اعضاي هيأت امناء دانشگاه و دست

پس از آنكه مذاكرات متعدد با  01رييس دانشگاه تعويض و همكاران تبعيدي به دانشگاه بازگردانده شدند. در بهمن ماه  01آموزشي در شهريور ماه 

نفر از اعضاي هيأت علمي اين دانشگاه به نخست وزير نوشته  440اي به امضاي  نتيجه ماند، نامه مقامات از طريق مديريت جديد به منظور ابقاء دانشگاه بي

اضاها براي ها و تق شد. در اين نامه مصراً از دولت خواسته شده بود كه نسبت به انحلال دانشگاه تجديد نظر كند. نامه بدون جواب ماند و كليه درخواست

نشگاه در نتيجه ماندن مذاكرات و مكاتبات، كادر آموزشي دا انصراف مقامات از انحلال دانشگاه به سكوت برگزار گرديد. پس از گذشت بيش از يكسال و بي

 قطعنامه زير را به تصويب رساند: 04مجمع عمومي مورخ دهم ارديبهشت 

 ) 7/11تا7/11):رییسدانشگاهمحمدرنجبردکترعلی

رغم موفقیتی که دانشگاه در طی  گیری کرد، علی ی اصفهان شروع به شکل همزمان با توسعه این دانشگاه، شعبه

است در این مرحله در شعبه اصفهان تقریباً هیج  اش با همت و پشتکار کارکنان خود بدست آورده حیات ده ساله

و تأسیسات ها  های آموزشی و چه به منهور ایجاد ساختمان ای از تجربیات این افراد، چه به منهور تنهیم برنامه بهره

 شد.  گرفته نمی
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نامه اخير  ها و مذاكرات مفصل و طولاني با مقامات مسؤول و نظر به با توجه به نياز مبرم مملكت به كادر فني متخصص و كثرت داوطلبين ورود به دانشگاه

دانشجو براي مهرماه سال جاري در  422، شوراي دانشگاه در مورد اعلام آمادگي پذيرش حداقل 0/0/04كادر آموزشي به نخست وزير و مصوبه مورخ 

هاي گروهي كشور از ادامه فعاليت آموزشي خودداري خواهد كرد. دو روز پس از تصويب  تا اعلام رسمي گزينش در رسانه 04پرديس تهران از ارديبهشت

 اين قطعنامه دانشجويان اين دانشگاه در نشستي حمايت خود را از مفاد آن اعلام داشتند.

امي زد. اعتنا بود. متعاقب مفاد قطعنامه، فعاليت آموزشي از اين روز متوقف شد. در مقابل دولت دست به عمليات انتق دولت همچنان نسبت به مسئله بي

هيأت آمد و نسبت به قطع حقوق اعضاي  شد و از ورود دانشجويان به محوطة دانشگاه ممانعت بعمل  دستور رييس دانشگاه بسته  ناهارخوري كاركنان به

 علمي اقدام شد.

اعتصاب با موفقيت ادامه داشت. براي مقابله با قطع حقوق اعضاي هيأت علمي صندوقي جهت دريافت وام از مردم و پرداخت وام اضطراري به  04خرداد 

ود، اين گرديد. هدف از ايجاد اين صندوق رفع تبعيض ناشي از قطع حقوق و ديگر فشارهاي اقتصادي ب افرادي كه حقوق ماهانه ايشان قطع شده بود ايجاد 

كرد  اضا ميي صندوق از كليه متقاضيان وام تق شد. هيأت مديره هاي مختلف دانشگاه اداره مي اي متشكل از نمايندگان دانشكده صندوق زير نظر هيأت مديره

بانك ملي ايران شعبه دانشگاه صنعتي به نام آقايان دكتر  0444ها مراجعه كنند و يا وجوه خود را به حساب جاري شماره  كه به نمايندگان خود در دانشكده

هند. ي خود در دانشكده تحويل د را به نماينده محمدجعفر اميني و دكتر فرخ عليم مروستي و دكتر محمد اخوان فرشچي واريز كنند و رونوشت رسيد آن

ظرات و خبرهاي دور از دستبردها و سانسورهاي متداول و به منظور انعكاس ن اي هفتگي، بنام بولتن خبري به اي از استادان نيز شروع به انتشار نشريه كميته

 شد. ي كشور پخش مي مربوط به دانشگاه نمودند. اخبار مربوط به اعتصاب دانشگاه در پهنه

ي ها هاي دولتي و تحت كنترل دولت شروع به درج مطالبي درباره خواست دنبال ابراز علاقه و نگراني مردم نسبت به سرنوشت دانشگاه، روزنامه به

اي توهين آميز نسبت به اعضاي هيأت علمي  خرداد سرمقاله 41ي رستاخيز در  شد. روزنامه ها كشيده  دانشگاهيان كردند و دامنه حملات دولت به روزنامه

 كردند.  ها نيز از درج مطالب قالبي و ديكته شده خودداري نمي كرد و ديگر روزنامه اين دانشگاه چاپ 

هاي متعدد و همچنين كمك به صندوق وام اضطراري  نامه هاي مختلف مردمي از خواست ملي جامعه دانشگاه صنعتي بصورت حمايت پشتيباني گروه

دسين و نيازي مملكت از مهن اي با راديو بي بي سي دليل از بين رفتن دانشگاه صنعتي را بي گرديد. آقاي نخست وزير در مصاحبه دانشگاهيان متجلي مي

 تر نياز دارد. شد كه مملكت به مهندس عملي در سطح پايين التحصيلان اين دانشگاه اعلام كرد و يادآور  فارغ

اعتنايي، توهين و اعمال فشار از طرف مقامات و پس از آنكه اخبار مربوط به اعتصاب دانشگاه صنعتي تهران به گوش همه رسيد آقاي  هفته بي 0پس از 

جديدي براي  شد. چند روز بعد تاريخ ي ملاقات براي روز يازده تير تعيين  نخست وزير ابراز علاقه كرد كه با كادر آموزشي دانشگاه ملاقات نمايد و جلسه

تيرماه با سيزده نفر از اعضاء هيأت علمي، عنوان كردند به نظر شخص ايشان، دانشگاه صنعتي تهران  01ملاقات تعيين گرديد. آقاي نخست وزير در ملاقات 

در  هاي قبلي ايشان به مخبر بي بي سي( و دوره هاي ليسانس ي فوق ليسانس و دكترا اختصاص يابد )متناقض با گفته بايد به تربيت دانشجويان دوره

 مند نيستند كه اين نظرات شخصي را به كسي تحميل كنند. ها داير شود، ايشان همچنين گفتند به هيچ وجه علاقه شهرستان

 شد كه آگهي پذيرش دانشجو را براي درج به جرايد بفرستد. ، شوراي دانشگاه تشكيل و به دبير شورا مأموريت داده 04مرداد  0دوشنبه 

 فرداي آن روز ، آگهي پذيرش در يكي از جرايد تهران درج گرديد كه متعاقب آن، دستور توقف انتشار آن توسط دولت داده شد.

 اي مفصل و غرض آلود، اي مجعول به نام دانشگاه صنعتي تهران انتشار يافت و نيز اطلاعيه مرداد، در جرايد و راديو و تلويزيون تكذيب نامه 1چهارشنبه 

يكي از  ي مجعول، در نامه ي دانشگاه جهت تكذيب  مملو از نظرات ضد و نقيض در مورد سرنوشت اين دانشگاه منتشر شد. و پنج شنبه ، جوابيه دبير شورا

 هاي عصر درج گرديد. شد. ده روز بعد نيز عين جوابيه در يكي از روزنامه هاي صبح منتشر  روزنامه

يرش و ثبت نام شد و هزاران جوان ايراني براي اخذ فرم پذ هاي دولتي، ثبت نام داوطلبان ورود به دانشگاه شروع  هاي دستگاه ها و مخالفت رغم كارشكني علي

ي ها بر رو جانبه آن به دانشگاه مراجعه كردند. ثبت نام داوطلبان دوره ليسانس، قطع حقوق اعضاي هيأت علمي، سانسور شديد مطبوعات و سكوت يك

 خوانيد: مي 04خبرهاي دانشگاه همچنان ادامه داشت. در آخرين بيانية اعضاي هيأت علمي به تاريخ اول شهريور 
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 گذرد ما با انواع فشارها و تهديدها و هايي كه از آغاز فعاليت ما براي ابقاء دانشگاه صنعتي تهران مي هموطنان، در ماه

ايم،  گي كردهمان انديشيده و ايستاد ايم. در مقابل همه اينها، به منافع ميهنمان و تعهد خود نسبت به حرفه ها از طرف دولتيان روبرو شده دو دوزه بازي

يداريمان را به عنوان عاملي اساسي در پا نهيم و آن هاي مادي و معنوي شما را ارج مي مان ادامه خواهد يافت. حمايت اعتصاب ما تا تحقق كامل خواسته

دولت آموزگار سقوط كرد، مهندس جعفر شريف امامي رييس مجلس سنا به نخست وزيري منصوب گرديد و دولت خود را  04شهريور  0در   شناسيم. مي

شهريور در روزنامه كيهان اعلام گرديد كه موضوع دانشگاه صنعتي تهران در جلسات دولت مطرح  1دولت آشتي ملي اعلام كرد و چهار روز بعد در تاريخ 

 دانشجو از تهران در اين دانشگاه پذيرفته خواهند شد. 422است و 

ماند و رييس دانشگاه توسط شوراي دانشگاه انتخاب خواهد شد. رئيس دانشگاه  رسماً اعلام گرديد كه دانشگاه صنعتي تهران باقي مي 04شهريور  40در 

 ترتيب پيروزي بزرگ ديگري براي مبارزات سخت و نفس گير اعضاي هيأت علمي و دانشجويان دانشگاه صنعتي در تاريخ آموزش بركنار گرديد و بدين 

 عالي ثبت شد. 

های فراوان دو نام شریف و تهران در شورا پیشنهاد شد و مقرر گردید در یرک  پس از بحث  ،تعیین نام دانشگاه

ای بررای  نهرسنجی از کلیة اساتید، کارکنان و دانشجویان یکی از این دو نام را انتخاب نمایند. شورا کرمریرتره

گریرری  نفر در رأی 2055نفر کل افراد دانشگاه،  0325برگزاری نهرسنجی انتخاب کرد. در این نهرسنجی از 

نفر به تهران رأی دادند. شورا پس از بحث و تربرادل  3331نفر به شریف و  3131از این تعداد  . شرکت کردند

ضمن تایید نهرسنجی با اکثریت آرا نام شریف را انتخاب نمود و قررار شرد بره  3301آبان  1نهر در تاریخ 

 شود.علوم اعلام ها و وزارت  رسانه
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نظر من سنگ بناي اين دانشگاه از ابتدا درست بنيان گذاشته شده است و اين را بايد مرهون درايت و  به

مديريت بسيار خوب مرحوم دكتر محمدعلي مجتهدي دانست. دوم اينكه در انتخاب اعضاي هيأت علمي 

نظر  نيز سنگ تمام گذاشته شد و كادر هيأت علمي دانشگاه از همان ابتدا جوان، فعال و كار آمد بود. به

من اين دو عامل كه بتدريج با عامل سوم يعني جذب دانشجويان خوب همراه شد مهمترين فاكتورهاي 

 اند. مؤثر در پيشتازي اين دانشگاه بوده

ام  عنوان رئيس دانشكده فيزيك انجام وظيفه كرده عنوان رئيس دانشگاه و دو دوره نيز به من دو دوره به

دهد. اما دوره اول رياست  هاي من در اين دانشگاه را تشكيل مي كه جمعاً شايد حدود يك سوم از فعاليت

داخل دانشگاه نيز كشيده  بود دوران بسيار سختي بود. در اين دوره نشيب و فرازهاي سياسي كه در سطح جامعه وجود داشت به 14تا 01من كه در سالهاي 

بختانه طلبيد. خوش شده بود و هدايت دانشگاه مشابه هدايت يك كشتي بود كه بايد در يك درياي مين گذاري شده حركت كند و تدابير بسيار زيادي را مي

شرایط اداره دانشگاه در آن زمان بسیار سخت بود، اما من و همکارانم این دادند.  در اين دوره تعداد زيادي از همكاران با تجربه به من كمك و مشاوره مي

هایی که در جبهه فعالیت  نوبه خود همانند دیگر هموطن  کردیم که ما هم به کردیم، زیرا در آن جو جنگ و ترور احساس می  سختی را تحمل می

كشيد و  شب طول مي 44جلسات من با اين دوستان گاه تا ساعت  ای هم وجود نداشت. کنیم. هیچ نوع جاذبه مالی و یا حق الزحمه کنند خدمت می می

كردم و همين  شب كار مي 0صبح تا  0تقريباً در تمام مدتي كه در اين دوره مشرول بكار بودم فرصت خارج شدن از اتاقم را نداشتم و مانند يك زنداني از 

د و ترورهاي شدنفشار زياد كار همراه با استرس ناشي از آن بود كه بيماريهاي جسمي زيادي را برايم به ارمران آورد. از زماني كه آيت الله مطهري ترور 

ت به ها كه دير وق نوعي از خود محافظت كنند. بر همين اساس شب ديگري از اين قبيل در سطح جامعه به وجود آمد دستور داده شد كه همه مسؤولين به

رور خودم باشم كرد. البته من نه مسؤول رده بالايي بودم كه نگران ت رفتم يكي از نگهبانان كه اسلحه كمري داشت به اصرار مرا تا منزل مشايعت مي منزل مي

آور  خندههرحال اين وضعيت روي سلامت جسمي من اثر داشت. تعريف اين مطالب حالا كه آن جو وجود ندارد شايد  و نه از اين مسئله ابايي داشتم، اما به

اکثراً هم اوایل انقلاب را به خاطر خوانند و  گويم كه خوانندگان جوان بويژه دانشجوياني كه اين مصاحبه شما را مي ها را بيشتر از اين بابت مي باشد ولي اين

شت، روی افراد باز بود و وقت گرفتن معنی ندا هایی در تاریخچه دانشگاهشان وجود داشته است. درب اتاق من همیشه به ندارند بدانند که چه دوران

تواند ه ببویژه در آن دوران انقلابی که نوعی احساس برادری و برابری بین همه برقرار بود، بطوریکه اگر یک باغبان هم مشکلی داشت انتهار داشت ک

 کردم شدم. در حقیقت احساس می رویی او را پذیرا می کرد و من هم با خوش راحت به اتاق من بیاید و مشکلش را مطرح کند و همین کار را هم می

 نوعی ارایه دادن الگوهای اخلاقی نیز هست.  عنوان ريیس دانشگاه غیر از مسایل آموزشی به که وظیفه من به

آن حال و هوا گويي نيمي از  آن زمان و در اند، لكن در هاي خوب خود را داشته ام و همه همكاران ما نيز هميشه ويژگي وقت آدم تندخويي نبوده البته من هيچ

اده نكردم و در وقت خودم استف شد مانند سهميه ماشين و آپارتمان و غيره هيچ ها بود. از امكاناتي كه به دانشگاه داده مي مسؤوليت من مواظبت از اين ارزش

شگاه ها مرا به دان توزيع آنها دقت زيادي داشتم كه شفاف و براساس ضابطه انجام گيرد. از دانشگاه فقط يك پيكان و يك راننده وجود داشت كه صبح

ره دوم رياست من را دوران سياسي دانشگاه بناميم خاطرات زيادي دارم، اما دو هرحال از آن دوره كه بهتر است آن گرداند. به ها دوباره باز مي آورد و شب مي

 دوره نسبتاً آرامي بود و همين باعث شد كه در اين دوره بيشتر به كارهاي زيربنايي و اساسي بپردازم.

 دکترعباسانواری:رییسدانشگاه

 (7/61تا7/64؛دورهدوم:7/67تا7/11)دورهاول:

روی افراد باز بود و وقت گرفتن معنی نداشت، بویژه در آن دوران انقلابی که  درب اتاق من همیشه به

نوعی احساس برادری و برابری بین همه برقرار بود، بطوریکه اگر یک باغبان هم مشکلی داشت انتهار 

کرد و من هم  داشت که بتواند راحت به اتاق من بیاید و مشکلش را مطرح کند و همین کار را هم می

شدم. رویی او را پذیرا می با خوش  
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شگاه ادا كردم كه سهم خودم را در خدمت به دان هاي من در دوره اول ديگر مايل نبودم كه اين مسؤوليت را بپذيرم. زيرا احساس مي پس از اتمام فعاليت

لاً من و ايشان رفت. اصو كه در دوره رياست برادر گرامي دكتر صالحي نيز كارهاي دانشگاه بسيار خوب و بلكه بهتر از دوره من پيش مي ويژه آن ام و به كرده

هاي  كريهاي واحدي را در اداره دانشگاه داشتيم و ايشان يكي از افراد برجسته از تيمي بودند كه در هر دو دوره از سرپرستي من، خدمات و همف سياست

نسبتاً مع زيادي را انجام دادند. اما يك روز كه در جلسه جامعه اسلامي استادان شركت كرده بودم دكتر صالحي مسأله استعفاي خود را مطرح كردند. ج

علي اصرر  كتركثيري كه در اطاق شورا حضور داشتند از من خواستند كه دوباره اين مسؤوليت را بپذيرم. اما من قبول نكردم. در آن زمان اصرار من روي د

ل، وزير عهده داشت و قرار شد كه دكتر صالحي موضوع را به اطلاع دكتر فاض مير عارفي بود كه معاونت آموزشي دانشگاه را در دوره اول سرپرستي من به

هده بگيريد و ع هوقت برساند. مدتي رفت و آمد شد، اما پس از چند هفته به من گفتند كه پس از مذاكره با وزير صلاح ديده شد كه شما دوباره اين كار را ب

های آموزشی و پژوهشی. در مورد اول  های عمرانی دانشگاه و دیگری فعالیت کردم. یکی فعالیت . من دو برنامه را تعقیب میحكم شما نيز زده شده است

كنم. اما در بخش  را بيان مي ، كه شرح آنهای زیادی را بنا کنیم که مجموعاً متراژ آنها بیش از بناهای موجود دانشگاه در آن زمان بود توانستیم ساختمان

هاي دكترا،  دوره هاي كارشناسي ارشد، ايجاد اولين هاي جديد، ايجاد تعدادي از دوره توانم به ايجاد بعضي دانشكده دوم كه باز به تفصيل توضيح خواهم داد مي

ين هاي آموزشي آزاد و اول تقويت و ايجاد تحول در حوزه معاونت پژوهشي به منظور برقراري تسهيلات در امور پژوهشي استادان، ايجاد اولين دوره

 قراردادهاي آموزشي و پژوهشي اشاره كنم.

خواست  گفتند خيلي دلم مي ها مي ها در جلسات گفت و شنود خود از مشكلات خوابگاه آيد وقتي دانشجويان خوابگاه يادم مي  ،  4ساخت خوابگاه طرشت 

سك شكايت اي و قديمي بودند. دخترها معمولاً از موش و سو هاي دانشگاه غير از خوابگاه زنجان اغلب اجاره كاري اساسي براي آنها انجام دهم. خوابگاه

تند. آشپزخانه يا هايي كه در زير زمين بودند بعضاً نمناك و تاريك بودند. خط تلفن به اندازه كافي نداش ها خراب بود اتاق ها و دستشويي داشتند. اغلب حمام

ها مشكلات فراواني را در مسير درس خواندن  رسيد كه همه اين دانشجو در يك اطاق مي 4يا  1نداشتند يا مجهز نبود. ضمناً تراكم دانشجويان گاهي به 

های تمیز موکت شده و نقاشی شده با  را افتتاح کردم آنقدر خوشحال بودم که حد نداشت. اتاق 3روزی که خوابگاه طرشت كرد.  ها ايجاد مي بچه

اتاق به واحد  215تجهیزات کافی. واقعاً از اینکه یک مسأله اساسی دانشگاه بصورت بنیادی حل شده بود خیلی خوشحال بودم. اضافه شدن تعداد 

 خوابگاهی در ظرف دو سال کار کمی نبود.

كده انشساختمان دانشكده مهندسي عمران نيز مشكلات خاص خود را داشت، لكن اين بار دعوا با تعدادي از دانشجويان جهادي بود كه در سوله قديمي د

تر شايگان آيد آقاي دكتر اسكروچي و دك كردند. خلاصه اين مسأله هم اگر چه بالاخره حل شد، ولي وقت زيادي را از دانشگاه گرفت كه يادم مي فعاليت مي

طبقه همراه با آزمایشگاه میز زلزله که در کنار آن ساخته شد چندین  0ساخت این دانشکده )عمران(در هرحال  در اين رابطه زحمت زيادي كشيدند. به

 .هزار متر مربع دیگر به فضای آموزشی دانشگاه اضافه نمود

های عمرانی آن زمان است که  طبقه یکی دیگر از فعالیت 0ساختمان دانشکده مهندسی شیمی ،  این ساختمان نیز با متراژ پنج هزار متر مربع در 

هاي بال پهن بود كه باعث شد مدتي كار ساخت آن متوقف شود، ولي خوشبختانه  اما ساختمان معطل تهيه تيرآهنخوشبختانه مشکل جنبی خاصی نداشت. 

ابگاه زنجان هايي كه انجام شد دانشگاه توانست مشكل را بطريقي حل كند و عمليات ادامه پيدا كند.  از ديگركارهاي عمراني اين دوره توسعه خو با فعاليت

 بود كه باعث شد تعدادي واحد به اين خوابگاه اضافه شود.

كده انشنقشه ساختمان معاونت دانشجويي واقع در شمال شرق دانشگاه توسط آقاي مهندس باريس پطروسيان از استادان دانشكده عمران كه در آن زمان د

 شد تهيه شد و فضاي نسبتاً خوبي را به فضاي اداري دانشگاه افزود. سازه گفته مي

يك رونساخت يك طبقه روي ساختمان مركز الكترونيك.   اين كار كه باتلاش آقاي مهندس معيني انجام گرفت باعث شد يك طبقه به ساختمان مركز الكت

 دانشگاه اضافه نمايد.

با ساخت يك طبقه روي اين ساختمان كه وسعت نسبتاً زيادي هم داشت، فضاي مناسبي ايجاد شد كه براي   ، هاديها  ساخت يك طبقه روي ساختمان نيمه

 هاديها متعلق به دانشكده برق در نظرگرفته شد و با همت آقاي دكتر اعتمادي به ثمر رسيد. پژوهشكده نيمه

 



 

-22-  

 

نيز تعدادي اتاق جهت انجام كارهاي دفتري به فضاي كارگاه افزوده شد، لكن بعداً بصورت موقت در اختيار مركز  با ساخت يك طبقه روي كارگاه مركزي

 آب و انرژي قرارگرفت.

ار ختيساختمان اصلي آب و انرژي .ساخت اين ساختمان كه متشكل از يك بناي همراه با يك سوله بزرگ است فضاي اداري و آزمايشگاهي بزرگي را در ا

 شد.مركز آب و انرژي دانشگاه قرار داد و با همت آقاي مهندس كاظمي]ايشان در حال حاضر عضو هيأت علمي دانشكده مهندسي عمران هستند[ انجام 

ن اي تا آن زمان فعاليت مركز تعليمات عمومي دانشگاه به چند اتاق كوچك محدود شده بود. با ساختن پيلوت دانشكده صنايع فضاي مناسبي كه كفاف

 مركز را تا به امروز داده است در اختيار آن قرارگرفت.

انشجويان و منظور سالن كتابخانه د با ساختن پيلوت دانشكده شيمي نيز يك سالن بزرگ به فضاي همجوار آمفي تئاتر اين دانشكده اضافه شد كه در ابتدا به

 عنوان پذيرايي از آن استفاده شد. بعداً به

ها در زمان  ها نيز در زمان اينجانب تصويب شد ولي شروع به كار ساختمان آن هاي ساختمان فيزيك، كتابخانه و سلف سرويس،  اين پروژه پروژه

 هاي بعدي انجام گرفت. رياست

 هايي كه انجام شد دانشگاه توانست مشكل را بطريقي حل كند و عمليات ادامه پيدا كند. خوشبختانه با فعاليت

ها انجام گرفت. در آن زمان دلم  های جدید بود که تقریباً در تمام دانشکده های کارشناسی ارشد و تأسیس گرایش موضوع بعد فعال نمودن رشته

خواست بخش تحصیلات تکمیلی دانشگاه از معاونت آموزشی دانشگاه جدا شود تا دست آن از نهر مالی در انجام امور مربوطه باز باشد و مدتی  می

غير از ايجاد چندين رشته جديد در سطح كارشناسي  نژاد که این معاونت را پذیرفته بودند این سیستم را ادامه دادیم. نیز به کمک آقای دکتر بهادری

تأسیس اولین دوره دکترا در شد. ولي  هاي دكترا فعاليت مي ها مانند فيزيك، برق و مكانيك بصورت همزمان براي ايجاد دوره ارشد در تعدادي از دانشكده

مناسبت آن از آقای دکتر  مربوط به دانشکده فیزیک و ریاضی بود که در دانشکده فیزیک با همت آقای دکتر اردلان به ثمر رسید و به 3311سال 

 عمل آمد. عبدالسلام برنده جایزه نوبل فیزیک هم دعوت به

انجام شد. قبلاً بخش نرم افزار این دانشکده در دانشکده ریاضی و  3311تأسیس دانشکده مهندسی کامپیوتر نیز از دیگر کارهایی بود که در سال 

 های مخالف و موافق در دانشگاه زیاد بود و مخصوصاً دانشکده برق خیلی موافق نبود، ولی بخش سخت افزار آن در دانشکده برق مستقر بود. صحبت

و اولين رياست آن نيز به آقاي دكتر انصاري سپرده شد. همچنين نوع فعاليت دانشكده  هرحال تصمیم بر این شد که دانشکده کامپیوتر مستقل شود به

 هاي زياد در چارچوب دانشكده مهندسي عمران شكل گرفت و نام آن به عمران تبديل شد. سازه پس از بررسي

دانشگاه عمل المللي در  ها كه امروز در شكل وسيع و حتي بين هاي آموزشي آزاد بود. اين دوره از ديگر كارهايي كه باز در دوره من شكل گرفت ايجاد دوره

ساب ها را شد. اينكه قراردادها طوري نوشته شوند كه اولاً حساسيت ذيح گذاري مي كند در آن زمان بايد بسيار با احتياط و نيز بسيار مدبرانه پايه مي

نيز سهم دانشگاه الزحمه مناسبي براي استادان و مدرسين آن ايجاد نمايند و  برنيانگيزند و مشكلي با دولتي بودن دانشگاه پيدا نكنند و از طرفي بتوانند حق

ت شد. هاي آزاد پرداخ هم محفوظ بماند اولين بورس كمك هزينه تحصيلي دانشگاه  براي دانشجويان پر استعداد در زمان من و از محل يكي از اين حساب

هاي اوليه كامپيوتر بودند و سالن بسيار بزرگي  بود. اين كامپيوترها كه از نسل CDCمسأله ديگري كه باز خيلي وقت دانشگاه را گرفت مسأله كامپيوترهاي 

ت آمريكايي شركاز فضاي مركز محاسبات را اشرال كرده بودند از قبل از انقلاب تهيه شده بود در حقيقت متعلق به دانشگاه نبود بلكه طبق قرارداد از يك 

ود اين شركت كردند. خلاصه بعد از انقلاب چون رابطه با آمريكا بهم خورده ب اي عمل مي اجاره شده بود. آن زمان اين كامپيوترها فروشي نبود بلكه اجاره

كاري آمد و ادعاي طلب نمود. هر روز مدير عامل نمايندگي اين شركت به دانشگاه مي كرد و پول هنگفتي بابت كامپيوترها مطالبه مي ادعاي غرامت مي

ت ولي كرد. مشكل ديگر آن بود كه رياست قبل از من يعني آقاي دكتر رنجبر ايشان را ممنوع الخروج هم كرده بودند. خلاصه جزئيات مطالب زياد اس مي

گفتي از طريق نوعي راضي كنيم تا از نظر قيمت با ما كنار بيايد و الا مبالغ هن خواستيم او را به آن زمان يكي از مشكلات ما حل همين مسأله بود چون مي

  خواستيم كه اينطور بشود. شد و ما نمي هاي ضبط شده ايران اخذ مي المللي از حساب مراجع بين
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فکر ایجاد مسجدی برای دانشگاه متعلق به برادر 

شادروانم دکتر حسینعلی انواری بود. ایشان که اولین 

ريیس انتخابی دانشگاه پس از انقلاب بودند یکبار با من 

راجع به چنین فکری صحبت کردند. این ایده پس از 

طور مجدانه  ایشان در دوره ریاست آقای دکتر رنجبر به

پیگیری شد و برای کسی که بهترین طرح را بدهد 

چندين طراح ماكت هاي خود را  جایزه تعیین شد.

ساختند و يك ماكت كه از همه بهتر بود انتخاب شد و در 

كار بايد  اطاق شوراي دانشگاه قرارداده شد، براي شروع به

داديم. اين كار  خريديم و جايزه را مي طرح را از طراح مي

در زمان من انجام شد طرح را خريديم و جايزه را داديم 

اما بعداً متوجه شديم كه طرح ايراداتي دارد لذا با 

نظران طرح را تكميل كرديم.  مشورت تعدادي از صاحب

مي و ساير جمله دكتر حجت و دكتر ندي اين كار ابتدا با همكاري تعدادي از دانشجويان جهاد و سپس با همكاري تعدادي از اساتيد دانشگاه شهيد بهشتي من

جديد آن  هاي اجرايي شود. تمام طراحي و رسم نقشه نحوي كه طرح كاملاً زيرورو شد و تبديل به چيزي شد كه الان مشاهده مي همكارانشان انجام گرفت به

زده شد و الذكر انجام گرفت و هيچ هزينه اي هم از دانشگاه دريافت نكردند. اولين كلنگ مسجد در اواخر دوره اول رياست من به زمين  هم توسط تيم فوق

كتر ي دبراي آن هيأت امنايي هم از طرف دانشگاه تعيين نمودم كه عبارت بودند از: آقاي دكتر حداد عادل، آقاي دكتر حجت، آقاي مهندس مظفر، آقا

كه عمدتاً از عهده داشتند. البته ساخت اين مسجد از آنجا  حاجيلو، آقاي ملك محمدي، مرحوم سعيد اماني و نيز حاج آقاي باغاني كه رياست اين هيأت را به

ير طرح هاي ديگر نيز ادامه داشت. دليل تري طول انجاميد و در دوره دوم رياست من و در دوره رياست شد چندين سال به طريق كمك افراد خير تأمين مي

  مسجد يكي جلوه سنتي دادن به آن و ديگري ايجاد فضاهاي مناسب آموزشي در اطراف آن بود

ي در كرد و باعث خاموش هاي سراسري در سيستم آموزشي ما اخلال ايجاد مي آمد مثلاً قطع برق وجود مي در زمان جنگ مشكلات زيادي براي دانشگاه به

 شد. ها مي ويژه تالارها، از كار افتادن آسانسورها، كولرها و نيز اختلال در كار آزمايشگاه ها به كلاس

ع جدي است دانستيم موضو زد. در ابتدا كه نمي شد و يا امتحانات را برهم مي شد قطع برق باعث تعطيلي كلي دانشگاه مي در زمستان كه هوا زود تاريك مي

 اي نداشت چون اولاً كرد اما فايده سعي شد با خريد تعدادي چراغ توري مشكل تاريكي حل شود و تعدادي چراغ هم تهيه شد كه در مواردي كمك مي

عنوان چاره  خره بهها به تعطيلي كشيده شوند. بالا ها به اندازه كافي معطلي داشت كه كافي بود كلاس ها يكي دو تا نبودند و ثانياً روشن كردن اين چراغ كلاس

كه  MWMاساسي مشكل قطع برق در زمان جنگ به ژنراتور اضطراري روي آورديم. براي اين كار به كمك آقاي دكتر رنجبر توانستيم دو ژنراتور بزرگ 

وطه دانشگاه مح هركدام يك مگاوات قدرت داشتند براي دانشگاه خريداري نمائيم تا بتواند برق كل دانشگاه را تأمين كند. ژنراتورها تهيه شد اما مدتي در

و ملزومات طور محتاج تجهيزات  شد و همين ها يك تأسيسات ويژه ساخته مي اندازي آنها خودش يك پروژه بزرگ بود و بايد براي آن باقي ماندند، زيرا راه

اده از هاي مردمي در اختيارم بود لذا همكاران زيادي را به كمك طلبيدم كه در رأس آنها آقاي دكتر حاجي ز ويژه بود. آن موقع خوشبختانه حساب كمك

 شد. دانشكده مكانيك بودند كه واقعاً اين كار بدون همت ايشان عملي نمي

نست توا ها فعاليت، يك تأسيسات كوچك در ساختمان دانشكده مكانيك و يكي هم در داخل ساختمان آب و انرژي ساخته شد كه مي بدين ترتيب پس از ماه

ز طريق اپراتور رفت بايد ا برق دانشگاه را كاملاً تأمين نمايد و بارها مورد استفاده قرار گرفت. شروع به كار ژنراتورها ابتدا دستي بود كه وقتي برق مي

ابل استفاده هستند كه اندازي شد. اين ژنراتورها هنوز هم ق ها نيز نصب و راه كرد. بعداً سيستم اتوماتيك آن اندازي شود كه اين عملاً خيلي توليد اشكال مي راه

ح گرفتم يعني در سط ها نيست. مسأله ديگر ساخت پناهگاه بود. من اول اين موضوع را جدي نمي خوشبختانه فعلاً وضع برق خوب است و نيازي به آن

 هاي آخر جنگ اين مسأله خيلي جدي شد. گرفت چون بمباراني در كار نبود اما درسال را جدي نمي كس آن مملكت هيچ
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ت. های آن وارد کرد. ناگهان صبح با خبر شدیم که دیشب چنین اتفاقی افتاده اس ای به دانشکده شیمی و آزمایشگاه اصابت بمب  خسارت فوق العاده

ار کردم که این اتفاق در روز نیفتاده است چون در آن صورت تلفات جانی زیادی هم به ب با آنکه خسارت وارده زیاد بود اما خیلی خدا را شکر می

ز الشعاع قرار داد و مجبور شديم كه يك بودجه ويژه بلافاصله ا هرحال همين قضيه كه در چند ثانيه رخ داد كلي از كارهاي جاري ما را تحت به آمد. می

كتر ، دوزير كه آن زمان آقاي دكتر فرهادي بودند درخواست كنيم و يك گروه ويژه براي بازسازي درست كنيم كه متشكل بودند از آقاي دكتر اسكروچي

و طور آقاي مهندس بياتي  عهده داشتند و همين كرمانشاه، مرحوم دكتر سهلاني و مهندس متقي پور كه درآن زمان معاونت دانشجويي دانشگاه را به

ته و خيلي آيند. خلاصه توانستيم با فعاليت زياد و با استفاده از ديوارهاي گچي پيش ساخ خاطرم نمي مهندس سليماني و شايد چند نفر ديگر كه فعلاً به

استراتژی دانشگاه ما این بود که تا آنجا حالت قابل استفاده در بياوريم. آن زمان  اقدامات ديگر دانشگاه را تا اول مهر يعني در عرض چند ماه دوباره به

ها هم ارایه دهد. این  های درس را در بدترین وضعیت تواند آموزش دانشگاه را حتی در شدیدترین اوضاع جنگی به تعطیلی نکشاند و کلاس که می

ه آمد. همین بود که باعث شد دانشگاه ما در زمان بمباران ک استراتژی در آن زمان نوعی مقابله با دشمن در بی اثر کردن اهداف او به حساب می

هاي بتون آرمه و چند طبقه مقاومت بيشتري در مقابل  گفتند ساختمان چون ميهای درسی خود را در هتل هیلتون برگزار کند.  شرایط سختی بود کلاس

اسپور و مهندس آيد آقاي دكتر راد، دكتر عب هايمان را آنجا تشكيل داديم. يادم مي بمباران دارد. براي مدتي چند سالن از هتل هيلتون اجاره كرديم و كلاس

 بياتي در رابطه با اجاره هتل و تبديل فضاي آن به كلاس آموزشي كه خودش خيلي دوندگي داشت زحمات زيادي كشيدند.

کمک دانشگاه در رابطه با جنگ بیشتر کمک فکری و پژوهشی بود نه کمک شد ولي  ها چيزهايي ساخته مي در كارگاه مركزي ما از زمان تعطيلي دانشگاه

آيد يك روز براي ساخت يك ارينگ ساده كه نوعي واشر  يادم ميشد.  های ما انجام می که گفتم این نوع کار هم در کارگاه خدماتی، گرچه همانطوری

اهنمايي ها را به دانشكده مهندسي شيمي ر كردند كه آن لاستيكي است از نيروي هوايي چند نفر آمده بودند و از تركيبات آن و نحوه ساخت آن سئوال مي

معطل خاطر نبودن همين واشر ساده  كرديم. بعد از يكي دو ماه كه با همكاري اين دانشكده مشكل آنها حل شده بود گفتند كه چندين هليكوپتر فقط به

كه ما خودمان وقت تصور آن شد كه هيچ قدر ارزان از خارج وارد مي اند وقتي پرسيدم كه چرا اين مشكل را قبلاً حل نكرده بوديد گفتند اين واشرها آن بوده

ها به  هكرد، ولي وجود جنگ باعث شد كه به فكر همه چيز باشيم. خلاصه از اين نوع مراجعات زياد داشتيم و همه دانشكد را بسازيم موردي پيدا نمي آن

وي داد و دانشكده برق هم ر هايي را با ارتش انجام مي نوعي فعال بودند. مركز الكترونيك در رابطه با ساخت يك سري رمز كننده مكالمات همكاري

گرفت.  نيز در پژوهشكده الكترونيك انجام مي 1 -كرد، ساخت و تعمير بعضي از بردهاي الكترونيكي هواپيماي اف  هايي در رابطه با رادار كار مي پروژه

  دادند دانشجويان جهادي هم از اين نوع كارها زياد انجام مي
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ان چمريك خاطره تلخ مربوط به فوت مرحوم دكتر عباس چمران معاون آموزشي اسبق دانشگاه و استاد دانشكده برق بود. ايشان كه برادر شهيد مصطفي 

دانست كه  ميكردم. در حقيقت در دانشگاه كسي ن ها و مشاوره ايشان خيلي استفاده مي ويژه من از راهنمايي بودند حق بزرگي به گردن دانشگاه داشتند و به

 ودندرفتند نزديك ميدان انقلاب در داخل ماشين فوت نم ايشان شديداً با من همكاري دارند، يك روز صبح وقتي ايشان از دانشگاه به وزارت علوم مي

 دیمیک خاطره خوش مربوط به وقتی است که امکان ثبت نام تعداد زیادی از کارمندان اداری دانشگاه را در لیست تعاونی شهرک دانشگاه فراهم کر

این شود. امروزه بیشتر همکاران اداری دانشگاه مانند کادر آموزشی در شهرک دانشگاه خانه دارند و  که این کار مربوط به دوره اول ریاست من می

 کند. همیشه من را خوشحال می

دكتر  توانم از آقايان مهندس آقاجان، دكتر حصاركي، دكتر محمود تبريزي، دكتر احسان، دكتر ميرعارفي، اند كه مي از همكاران با من همكاري داشته

معاونت  پستسيدريحاني در پست معاونت آموزشي، آقايان دكتر علي اكبر صالحي، شادروان دكتر خير، دكتر رحيم افشار، دكتر طبياني، دكتر كرمانشاه در 

اد، ر رپژوهشي و آقايان دكتر حاجيلوي، مهندس متقي پور، مهندس معيني بعنوان معاونت دانشجويي و آقايان سيد مصطفي مدرسي، مهندس مقدسيان، دكت

دانشگاه عنوان معاونت مالي و اداري نام ببرم. همچنين درآن زمان مايل بودم تحصيلات تكميلي  داريوش خليلي، شادروان دكتر سهلاني و مهندس مظفر به

مايل بودم صورت يك معاونت مجزا فعاليت نمايد و در اين رابطه نيز مدتي آقاي دكتر بهادري نژاد و آقاي دكتر احسان با من همكاري نمودند. همچنين  به

يده را داشتم عنوان معاونت عمراني همكاري داشتند. براي انتشارات نيز همين ا وجود آورم كه مدتي آقاي دكتر اسكروچي به معاونت عمراني براي دانشگاه به

 عنوان معاونت انتشاراتي همكاري داشتند. صورت فعال درآيد و در اين رابطه مدتي آقاي دكتر صدرنژاد به كه آنجا به

ر آن زمان سر برده است آقاي مهندس بياتي هستند. ايشان د يكي از كساني كه بيشترين خدمات را به دانشگاه كرده و عمر خود را در حقيقت در دانشگاه به

دانشگاه  ريزي و بودجه دانشگاه بودند. البته عنوان ظاهري ايشان اين بود ولي عملاً مشاور بسيار خوبي بودند كه در تمام كارهاي مسؤول دفتر برنامه

د. كاري نبود مخصوصاً كارهاي پيچيده مالي كه مشكلش بدست ايشان حل نشو كردم و خلاصه نظر بودند و من از مشاوره ايشان خيلي استفاده مي صاحب

 كردند. زدند و موضوعي را مثلاً براي فرداي آن روز هماهنگ مي شب به منزل من زنگ مي 0/42هميشه هم در دانشگاه حضور داشتند. گاهي ساعت 
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ای فراهم کردیم  عهده داشتم، شرایط را به گونه در آن زمان که من مسؤولیت دانشگاه را به

که زمینه جذب نیرو را مساعد کنیم، به این ترتیب توانستیم تعداد قابل توجهی از اعضاء هیأت 

سرعت کمبودهای دانشگاه  علمی خوب شهرهایی مانند اصفهان، شیراز و ... را جذب کنیم و به

از جمله  را از لحاظ کادر علمی جبران کرده و دانشگاه آرام آرام به فرم اصلی خود بازگشت.

توان دكتر ظهور، دكتر وفايي، دكتر عباسپور، دكتر دورعلي، دكتر عارف، دكتر  اين عزيزان مي

صدرنژاد و ... را نام برد. ضمناً در آن زمان آقاي نجفي وزير علوم بودند، ايشان دو هيأت را به 

ها جذب نيروي انساني از هيأت علمي ايراني مقيم  خارج از كشور فرستادند، وظيفه اين هيأت

ها  التحصيلاني بود كه امكان جذب آن التحصيلي و يا فارغ خارج و يا دانشجويان در شرف فارغ

الله محفوظي از مردان بسيار وارسته و انسان به  باشد. ما جزء گروهي بوديم كه در خدمت آيت

سيار خوبي كه ها بودند به آمريكا رفتيم. يك گروه هم در خدمت آيت الله مسعودي به اروپا رفتند. كار ب تمام معنا كه مدتي هم نماينده رهبري در دانشگاه

مايند و استخدام م ندكتر نجفي انجام داد اين بود كه آزادي كامل و اختيارات تام به اعضاء گروه داد تا با افراد مصاحبه كرده و همان جا حكم آنها را تنظي

ديم و بنا به هاي كشور رفته بو اي داده باشند و بعد انجام نشود. البته ما براي تكميل و استخدام هيأت علمي كليه دانشگاه كنند، اين طور نبود كه وعده

 شد. مندي فرد براي همكاري با دانشگاه مورد نظر قرارداد تنظيم مي تشخيص ما و علاقه

اي ديگر بود ... ما نگذاشتيم تحقيقات نيز  گونه كه در آن زمان شرايط مملكت به نگرشي صرفاً آموزشي نبود، در صورتي داشتيمنگرشي كه نسبت به دانشگاه 

صورت  عنوان يك بازوي اجرايي خوب دانشگاه به در زمان مديريت خود توانستيم يك مديريت تحقيقاتي منسجم و قوي را بهدليل همين  و بهفراموش شود 

، آقاي دكتر خير و دكتر یعنی داشتن معاونت تحقیقاتی و ارتباط با صنعتها باشد،  اين الگويي براي ساير دانشگاهتا وجود بياوريم  ارگانيك در دانشگاه به

ها و  ات يكي از پايهعهده گرفتند و به اين ترتيب رونقي به تحقيقات داده شد و تحقيق رحيم افشار از افرادي بودند كه از آمريكا آمده و معاونت تحقيقاتي را به

دانشگاه در هاي اين دانشگاه بود. اين شروع منطقي در زمان خودش موجب شد الآن  هرحال توجه به تحقيقات يكي از ويژگي هاي دانشگاه قرار گرفت. به ستون

به اصفهان  تا بعد دانشگاه در قبل از انقلاب در مکان فعلینکته بعد ساخت موقت زمينه تحقيقات و ارتباط با صنعت تقريباً  يك دانشگاه پيشتاز باشد. 

تهيه نامه و امضاء  صورت موقت به این امور اختصاص یافته بودند. های آن از کیفیت آموزشی برخوردار نبودند و به همین دلیل ساختمان انتقال یابد، به

آميز و منسجم به  حركت اعتراضصورت يك  بهانتقال دانشگاه به اصفهان اولين خواسته در قبل از انقلاب امتناع از  آن توسط اساتيد دانشگاه مبني بر 

بود كه اعلام شريف امامي  در زماناعتراض وسيع از سوي بخشي از نخبگان جامعه، اين نشيني حكومت در مقابل  آمد و اولين عقب حكومت وقت به شمار مي

نیاز که فضا و ملزومات مورد این در زمان ریاست ما شود.  ميماند و در اصفهان نيز دانشگاه مستقل ديگري تأسيس باقي خواهد دانشگاه در جاي خود  شد

. لذا سعی کردیم نقشه توسعه دانشگاه را از نهر فضا، تجهیزات آزمایشگاهی و تأمین شد گردد احساس میریزی  نیاز یک دانشگاه در دراز مدت برنامه

ناطق طور گسترش عرصه دانشگاه و خریداری م ها بود و همین ها در نقاط مختلف دانشگاه از جمله این حرکت نیروی انسانی تهیه کنیم. تأسیس ساختمان

 ورفت  علت جنگ و کمبود بودجه انجام آن به کندی پیش می به اماای آن از جمله مواردی بود که نقطه آغازین آن در همان زمان شکل گرفت.  حاشیه

 در حال حاضر با سرعت بیشتری در شرف انجام است.

 رییسدانشگاهاکبرصالحی:دکترعلی

 (7/11تا7/61؛دورهدوم:7/64تا7/67)دورهاول:

که در آن زمان شرایرط مرمرلرکرت  نگرشی صرفاً آموزشی نبود، در صورتی داشتیمنگرشی که نسبت به دانشگاه 

در زمان مدیریت خود توانسرتریرم دلیل همین  و بهای دیگر بود ... ما نگذاشتیم تحقیقات نیز فراموش شود  گونه به

صورت ارگانیک در دانشگاه  عنوان یک بازوی اجرایی خوب دانشگاه به یک مدیریت تحقیقاتی منسجم و قوی را به

 ها باشد،  این الگویی برای سایر دانشگاهتا وجود بیاوریم  به
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زمانی که برای بار دوم مسؤولیت دانشگاه را بر عهده 

گرفتم یک حرکت جدی و شتابداری را آغاز کردیم اولین 

های دانشگاه بود، آن موقع  قدم بازسازی جدی آزمایشگاه

دنبال منابع مالی  دولت پول و امکانات نداشت و ما به

صورت تصادفي خبري را مبني بر اين  من به دیگری بودیم.

صورت وام به  كه بانك توسعه اسلامي مبلري به دلار به

سري از  يك بهصنعت فولاد ايران داده پيگيري كردم ديدم 

 باها مانند تركيه اين وام تعلق گرفته، در نتيجه  دانشگاه

تماس گرفته  وزارت اقتصاد، خدا رحمت كند دكتر نوربخش،

هاي ماندگاري به  كمكاز موارد  بسياري ايشان نيز در

از دانشگاه كردند كه جا دارد از ايشان نام برده شود، يكي 

تسهيلات دريافت وام توسعه اسلامي بود. مقدمات  آن موارد

 كار فراهم شد. دوستان بسياري هم در اين زمينه كمك كردند. جا دارد از هيأت علمي دانشگاه قدرداني شود، 

شود تا توجيهات  داده  يپيشنهادات ونوشته  ييها كنيم. براي اين كار لازم بود گزارشتوجيه وام را اين دريافت  بتوانيمزيرا دو سه سال طول كشيد تا ما 

ها كه بدون  هاي مختلف انجام گرفت. افرادي مانند دكتر طباطبايي و يا ساير اساتيد دانشكده كار بسيار سختي بود كه به همت دانشكده ،لازم فراهم گردد

يزات و ها وقت صرف كردند تا ما توانستيم هفت، هشت ميليون دلار وام را دريافت كنيم و صرف خريد تجه ها، روزها و يا حتي سال هيچ چشم داشتي ساعت

شد خرید بسیاری از تجهیزاتی که  چون کلیه این خریدها به نام بانک توسعه اسلامی انجام میها شود، حسن اين كار در اين بود كه  بازسازي آزمايشگاه

های عمرانی  طرحبه موازات آن ها نبودیم امکان پذیر گردید و دانشگاه از این جهت بازسازی شد.  دلیل تحریم اقتصادی قادر به خرید مستقیم آن ما به

و يكي از  خصوص در زمینه دکترا انجام شد سرعت بیشتری یافت. عمده کاری که در آن زمان انجام شد تحصیلات تکمیلی بود که حرکتی جدی به

 هاي پيشتاز دانشكده فيزيك بود كه جا دارد از آقايان دكتر اردلان و ارفعي تشكر كنيم.  دانشكده

 هاي جديد ابتدا از محل اعتبار دريافتي از دكتر حبيبي معاون اول رياست جمهوري يك طبقه در روي ساختمان قديمي فيزيك ساخته و بعد ساختمان

گذاري شد. در ابتدا  اندازي شد. البته در زماني كه ما معاونت وزارت علوم را بر عهده داشتيم اين طرح پايه دانشكده احداث گرديد و دكتراي فيزيك راه

ولي براي بار دوم كه مسؤوليت دانشگاه را بر عهده شتاب لازم را نداشته باشد، حركت موجب شد اعتراضات زيادي نسبت به اجراي آن صورت گرفت و 

اد شد و هاي ديگر ايج گرفتيم اين حركت شتاب بيشتري يافت و در حد وسيعي از دانشگاه زمينه آن فراهم گرديد تا رشد پيدا كند، اين باور در دانشكده

 همه در پذيرش دانشجوي دكترا اقدام كردند و موفق هم بودند.

ای انجام گرفت، آن هم به این  العاده در دوره دوم کارهای فوق

دلیل بود که جنگ به پایان رسیده بود و همه بدون هیچ توقعی 

آمد انجام  کردند. هر کاری که از دستشان بر می تلاش می

  دادند. می
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ای کردند، حرکت جدی در  همه دانشگاه دست به دست هم داده بودند. بعد تماس ما با خارج از کشور شروع شد. آقای دکتر وفایی کمک شایسته

آقاي دكتر باستاني در اين های فرهنگی شکل گرفت.  ها آغاز به کار کردند. حرکت های دانشکده های علمی خارجی، مجله این زمینه آغاز شد. مجله

ايد مطابق شد. عقيده بنده هم اين بود كه ما ب زمينه نقش آفرين بودند، جا دارد از ايشان قدرداني شود. مجله فرهنگي به نام )نامه فرهنگي( منتشر مي

ردند كه ر كشرايط روز و با ميل دانشجويان رفتار كنيم و مسائل مذهبي را به دانشجويان القاء كنيم. براي مثال استاد جعفري يك سلسله جلساتي برگزا

 بندي گردد آوري و دسته خنراني و نحوه بيان استاد من پيشنهاد دادم تا سخنان وي جمعسدليل نوع  به

های  همه شخصیت نداشته وخدمات ارزنده رؤسای قبل از انقلاب خود هم بوده، لذا حتی قبل از انقلاب هم ريیس نامطلوبی  مدیوناین دانشگاه 

 محترمی بودند که به واسطه شخصیت خود مسؤولیت این دانشگاه را بر عهده گرفته بودند. برای مثال دکتر مجتهدی دارای یک ارزش ذاتی بود و

اندازی کنند و  بر هیچ کس پوشیده نیست. ایشان انتخاب شدند تا این دانشگاه را خوب راه ندخدماتی که ایشان برای عرصه آموزش کشور انجام داد

 واناین کار را هم انجام دادند یا دکتر امین که بسیار زحمت کشیدند و یا دکتر نصر که خود یک شخصیت با ارزش علمی هستند که در دنیا به عن

مسؤوليت دانشگاه را برعهده گرفتم از خانم محققين كه منشي دفتر رياست و بسيار  بار اولين زماني كه من براي  .اند یکی از فلاسفه علمی شناخته شده

خصوص دكتر نصر صحبت كنند. ايشان گفتند دكتر نصر يك انسان بسيار  تا در خصوص رؤساي قبلي دانشگاه بهو خواستم خانم محترمي بودند پرسيدم 

طور  به داشتند، در ماه رمضان كسي اجازه سرو غذا در دفتر را نداشت و همچنين با شهيد مطهري پا مي متدين بودند. هميشه نمازشان را در اتاقشان به

دکتر ضرغامی از رؤسای بسیار موفق دانشگاه که اساس تشکیل دانشگاه اصفهان را ایشان گذاشتند و یا همچنین مستمر جلسات مباحثه داشتند. و يا 

صیتی واسطه شخ که مسؤولیت آن را برعهده داشتند به مرحوم حسینعلی انواری و یا دکتر رنجبر، دکتر عباس انواری و دیگران، در این دانشگاه کسانی

اند نه براساس رابطه و يا مسائل ديگر. هر كدام در زمان خود خدمات بسيار زيادي در جهت  . انتخاب شدهکه داشتند مقبول جامعه علمی دانشگاه بودند

د و يك ها شتاب بيشتري گرفت و همه داراي روحيه سازندگي بودن اند. لذا زماني كه جنگ به پايان رسيده بود حركت پيشبرد اهداف دانشگاه انجام داده

 حركت جمعي در كل دانشگاه ايجاد شده بود

مديريت  راياز خدمات دكتر اعتمادي تشكر كنيم. زماني كه بنده براي بار دوم مسؤول شدم سعي كردم معاونين خود را از نيروهاي جوان انتخاب كنم تا ب

ملاقات جلسات جامعه اسلامي  و تنها ايشان را دركه خيلي شناخت نداشتيم،  هاي قديمي استفاده نشود. يكي از كساني بعدي آماده شوند و فقط از چهره

 تندسكه از يك پشتوانه فكري قوي برخوردار ه داد ميهاي ايشان بسيار عميق بود دكتر اعتمادي بودند و نشان  نظرات و تحليلديديم كه  كرده بوديم و مي

سینا ولی در  شکل امروز نبود. مکان آن در ساختمان ابن در آن زمان معاونت آموزشی بهايشان را جهت معاونت آموزشي انتخاب كرديم.  به همين دليل

پیگیری کنند، ما از کارهای خود را دانستند به کجا بروند و از کجا  کردند نمی طوری که زمانی که دانشجویان مراجعه می به ای بود های پراکنده اطاق

 هایی در این ایشان خواستیم یک نهم مناسب به کارهای آموزشی بدهند. اولین کاری که ایشان انجام دادند برقراری نهم در امتحانات بود، کارت

ها  استفاده از آن سوء زیادی زمینه صادر کردند حضور در امتحانات، مراقبین امتحانات و مسايل مربوط به آن را جدیت بخشیدند و به مقدار 

و به كليه مسائل آموزشي در آنجا  جهت معاونت آموزشی بود که تمام ادارات آن در یک مکان باشد یجلوگیری شد. مسئله بعدی ایجاد ساختمان

فايل  ود.رسيدگي شود كه ساختمان فعلي ايجاد شد. بعد ساختمان تحصيلات تكميلي فراهم شد، اين ساختمان در دوره اول رياست بنده سريع ساخته شده ب

كه همه مرهون گرديد اي ايجاد  كه در اين دوران معاونت آموزشي قوي و جا افتادهاي  تهيه شد به گونه هاي نگهداري مدارك و غيره هاي لازم، قفسه بندي

 هاي دكتر اعتمادي است. خدمات و تلاش

معاون اداري و مالي بودند و مسائل عمراني دانشگاه هم زير نظر ايشان بود. در زمان معاونت در آن زمان لازم است از مهندس مظفر نام ببريم. ايشان 

بود. هاي شهرك دانشگاه  هاي عظيم اداري و مالي و عمراني انجام شد. )در اين قسمت موضوعي را بايد در حاشيه بگويم و آن مسئله زمين ايشان حركت

توانستيم كاري انجام دهيم. در اين جا مهندس مظفر  ها از دست دانشگاه خارج شده بود و ما نمي ض شده و اين زمينوبعد از انقلاب برخي مقررات كشور ع

از نيازهاي دانشگاه از نظر مسكن  گوي بسياري جواب شهركدر حال حاضر اين  و توانستند اين اراضي را احياء كنند. نداي به خرج داد واقعاً همت شايسته

 هيأت علمي و كاركنان است.(
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ها و تأمين منابع مادي و كمك  شد و حلقه واسطه بين همه اين جلسات معاونين و رياست دانشگاه نيز هر هفته تشكيل و كارها به صورت جدي پيگيري مي

 دادند تا نگذارند ريزي را انجام مي تمام كارها بين دانشگاه و سازمان مديريت و برنامه يبه تمام معاونين آقاي مهندس بياتي بودند. ايشان پيگير

ریزی مطرح کردیم و لذا  های اطراف دانشگاه را به سازمان مدیریت و برنامه طرح خرید ساختماندر ابتدا موضوع دیگر طرح گسترش دانشگاه بود. 

. ما خدمت ایشان ند کردیمآن موقع زیر نهر آقای عسگر اولادی در کمیته امداد بود که درهای اطراف دانشگاه  های تعمیرگاه اول اقدام به خرید زمین

ها واقعاً زيركي كردند و گزارشي از خدمات خود به جامعه خدمت مقام معظم رهبري  دوستان جهاد بعد از اين مشاجره رفتیم و این زمین را خریدیم.

، به پاس خدمات اين ه بودندمقام معظم رهبري هم نوشت كنند.ها واگذار  به آن را از ايشان خواستند اين زمينو نوشتند، بدون ذكر سوابق اين زمين 

خريداري كرده بود. ما خدمت قبلاً عزيزان از نظر من بلامانع است. اينان پيروزمندانه به دانشگاه آمدند و گفتند ما اين زمين را گرفتيم، زميني كه دانشگاه 

ولي ايشان است،  آقاي عسگر اولادي رفتيم و خواستيم تا ايشان خدمت مقام معظم رهبري توضيح دهند كه اين زمين قبلاً از طرف دانشگاه خريداري شده

مقام معظم رهبري كاري نخواهم كرد. گفتيم اگر مقام معظم رهبري با علم به سوابق، باز اعلام كنند كه اين زمين بايد من برخلاف دستور نپذيرفتند و گفتند 

 ردندكول نقب به جهاد داده شود ما سمعاً و طاعتاً اين زمين متعلق به نظام و حكومت است و هر دستوري كه مسؤول نظام بفرمايند قابل اجرا است، ايشان

 بروند و اي داشت دادند تا هر كسي سؤالي و مسئله مي ملاقات كه بيت رهبري وقت روز دوشنبه لذا ما نيز در خدمت مقام معظم رهبري توضيح دهند.  تا

 بنده خودم را معرفي كردم. محبتي كردند با توجه به شناختي كه داشتند و كتابي كه و خدمت مقام معظم رهبري رسيديم. در ابتدابيان كنند وقت گرفتيم 

جلد آن منتشر شده بود  0شد و در آن زمان  مربوط به جد ما ميكه جلد  40نام موسوعه برغاني كتابي فقهي در  اب ،در زمان رياست جمهوري ايشان

گفتيم به اين دليل خدمت شما رسيديم كه  سپس مااظهار لطف و محبت فرمودند. و بعد ها چه شد  بقيه كتاب فرمودند،خدمت ايشان تقديم كرده بودم 

آن را از  ،ولي بدون ذكر سوابق زمين درخواستي ،شان مشهود بگوييم عزيزان جهاد خدمت شما گزارشي از خدمات خودشان عرضه كردند كه واقعاً سعي

كنم اين زمين ديگر متعلق به بنياد نبوده و دانشگاه آن را قبلاً خريداري كرده و ما هم  ميايد. خدمتتان عرض  عالي تقاضا كرده و شما نيز پذيرفته حضرت

ري كنند. ما يگيضيق مكان داريم، اگر امكان دارد عنايت بفرماييد زمين را به صاحب اصلي آن بازگردانيد. ايشان نيز به آقاي محمدي گلپايگاني فرمودند پ

ها، اگر پيگيري فب بيرون آمديم. آقاي محمدي گلپايگاني گفتند، چرا اين كار را كرديد؟ گفتيم ما تابع اوامر مقام معظم رهبري هستيم، اگر پيگيري كرديد كه

احساس و نبود  منپيگيري نشد، چيزي نبود كه از دست بدهم، ملك شخصي كه اين موضوع گوييم  گيريم و مي نكرديد ما دوشنبه آينده هم وقت مي

شد و بعد ما مطيع اوامري بوديم كه با شناخت و علم به  باز هم ما تسليم امر صادره بوديم، اما بايد حقيقت گفته ميو  منكردم حقي را بايد پيگيري ك مي

 سوابق زمين صادر گرديده بود.

به نهر من این مطلب مهمی است که باید  آقاي گلپايگاني جلساتي را گذاشتند و آقاي عسگر اولادي هم آمدند و بالاخره زمين به دانشگاه بازگردانده شد.

رغم دستور صادره بعد از  دهند و علی که همیشه حق را مبنای کارهای خود قرار می استشیوه مدیریتی مقام معهم رهبری  ،مورد توجه قرار گیرد و آن

 دهند آگاهی و علم به سوابق رأی خود را تغییر می

الملل، رابطه با فرانسه،  واقعاً دوره دوم دورة بسیار چشمگیر و پر برکتی بود، مشکل مسکن حل شد، روابط بین

دکترای مشترک با فرانسه را شروع کردیم، فرانسه اولین کشوری بود که ما روابط خارجی خود را با آن شروع 

آلود  ها سرعت گرفت، کادر هیأت علمی به سرعت بازسازی شد و تحقیقات ما حرکتی شتاب کردیم. استخدام

خصوص برای تجهیزات  های ناشی از شرایط جنگی را جبران نمود، به گرفت و دانشگاه جهشی کرد و عقب افتادگی

میلیون دلار در شرایط فعلی  05هزینه شد که عملاً معادل مبلغ  12میلیون دلار در سال  35آزمایشگاهی مبلغ 

 الحمدلله دانشگاه راه خود را پیدا کرد. باشد می
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نام و سوابق آموزشي دانشگاه، يك سيستم قديمي دستي  در زمان تصدي معاونت آموزشي ، سيستم ثبت

بود، كه فقط چند نفر به آن تسلط داشتند و  cyberو پانچ بر روي دستگاه كامپيوتر، نسل سي دي سي

متحول کردن فضای فیزیکی رسيد.  ها مي دست بچه ها با تأخير بسيار به معمولاً مشكل داشتيم. كارنامه

افزار، از آن  افزار و سخت حوزه معاونت آموزشی، بهبود فرایندهای خدمات آموزشی و تبدیل نرم

وضع به وضعی مطلوب،کاری دشوار بود. خاطرم هست که با کمک دوستان و همکاران آموزش، در 

نوشته  PCنام به صورت بلادرنگ و سازگار با  افزار جدیدی، برای ثبت ظرف کمتر از یک ماه، نرم

كم داشت، از هر دانشكده يكي، دو  PCافزار هم چون معاونت آموزشي كامپيوتر . از نظر سختشد

 نام را به صورت بلادرنگ انجام داديم. دستگاه كامپيوتر قرض كرديم و در سالن ورزش دانشگاه ثبت

افزاري  افزاري و سخت بهبود فضاي فيزيكي خدمات آموزشي، بهبود فرايند خدمات آموزشي، تحول نرم

 شد. ها تحولات مهم و ضروري درآن موقع محسوب مي و قوام يافتن آن

از اقدامات مهم دیگر در این دوره تحولات ساختاری و ایجاد واحدهای جدیدی در حوزه معاونت 

ها نیز  پسندیدند، ولی بعداً این ساختار مورد استقبال وزارت قرار گرفت و در دیگر دانشگاه آموزشی بود گرچه برخی هم بودند که آن را نمی

نژاد به عنوان معاون تحصيلات تكميلي دانشگاه  گونه امور توسط آقاي دكتر بهادري . قبلاً اينتکثیرشد و تجارب بعدی هم نشان داد که اقدام درستی بود

كردي كه از اساتيد برجسته دانشكده مهندسي شيمي و در عين حال انسان متواضعي هستند محبت كردند مسؤوليت  شد. آقاي دكتر سيف انجام مي

نيز در حوزه معاونت آموزشي  های آزاد دانشگاه دفتر آموزششايستگي آن را پيش بردند  و با ايشان   مديريت تحصيلات تكميلي دانشگاه را پذيرفتند و به

 دانشگاه تأسيس شد

در هیأت  قاءاز دیگر اقدامات مهم این دوره تأسیس دفتر امور علمی اساتید بود. کار این دفتر پیگیری امور مربوط به طی مراحل استخدام، ترفیع و ارت

ه های دیگر دانشگاه از جمل ها در حوزه التدریس اساتید، و نیز پیگیری امور اداری آن ممیزه،کمیته استخدام دانشگاه، هیأت گزینش استاد و حق

. بدين ترتيب بسياري از امور اداري مربوط به اعضاء هيأت علمي سامان گرفت. در اين رابطه، وجود آقاي دكتر معاونت اداری و مالی دانشگاه بود

 بخشيد سيدريحاني به اين دفتر اعتبار مي

التحصيلان وجود داشت و  جا كه در حوزه معاونت آموزشي دفتر امور فارغ بود. از آن التحصیلان دفتر ارتباط با فارغكار مهم ديگري هم انجام شد تأسيس  

این شت، ها ندا گونه ارتباطي با آن التحصيل، متأسفانه هيچ گذشت و با وجود هزاران فارغ رغم گذشت ربع قرن كه از تأسيس آن مي در ضمن دانشگاه علي

د و التحصیلان دانشگاه تأسیس ش التحصیلان و بسترسازی مناسب برای ایجاد انجمن فارغ دفتر به منهور ایجاد ارتباط مستمر و نهام یافته با فارغ

 التحصيلان كشيده شد تلاش زيادي براي تشكيل انجمن فارغ مسؤولیت آن را آقای مهندس مقدسیان پذیرفتند.

های علمی دانشگاه در سطح ملی و شرایط  کاری دیگری  که در زمان معاونت آموزشی من انجام شد، یک اطلاع رسانی دقیق از کیفیت و توانایی

من با اطلاع دقيقي كه از ذهنيت داوطلبان در زمان انتخاب رشته داشتم پيام درستي را دقيقاً  التحصیلی از این دانشگاه بود. موفقیت دانشجویان برای فارغ

 ها نيز آن را به خوبي دريافت كردند.  ها منتقل كردم و آن در همان لحظات انتخاب رشته از طريق مطبوعات به آن

دانشگاه بعد از مشكلات ناشي از دوران جنگ تحميلي وارد مرحله جديدي شد و اين باعث شد كيفيت علمي دانشجويان ورودي دانشگاه متحول شود، 

ندي مشخص شوند، در يك زمان ب شد و هيأت مميزه تأكيد داشت تا اساتيدي كه وارد دانشگاه مي انتظار مديريت دانشگاه از ارتقاء علمي اساتيد بيشتر مي

باشد و اين  تري ميدك بايد ارتقاء علمي پيدا كنند. ارتقاء علمي نيز مستلزم انجام كار پژوهشي، دادن مقاله وآثار تأليفي، داشتن دانشجويان كارشناسي ارشد و

طوری که در پایان دوره،  تدریج رو به افزایش رفت به تعداد استادان و دانشیاران بهامر يك مقدار نسبت به قبل با جديت بيشتري انجام شد. در نتيجه 

  دانشگاه صنعتی شریف در سطح کشور، به نهرم از لحاظ نسبت استاد و دانشیار به کل اعضاء هیأت علمی خود رتبه اول را داشت.
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ي دانشگاه ها دار شدم، چند سالي بود كه در پست معاونت آموزشي با آقاي دكتر صالحي همكاري داشتم و با تمام حوزه زماني كه مسؤوليت دانشگاه را عهده

نسيل و خوبي آشنا بودم. در مديريت دانشگاه از همان منش و شيوه ايشان پيروي كردم. در واقع من هم اعتقاد داشتم كه اساتيد دانشگاه داراي پتا به

اه به خوبي توسط هاي بسيار بالايي هستند و اگر مديريت دانشگاه بتواند مشكلات را از سر راه خدمات علمي آنها بردارد و امور را تسهيل كند، دانشگ توانايي

 خود آنها اداره خواهد شد.

ی که دارد رکزاعطای اختیارات مالی به مدیران میانی دانشگاه: معتقد بودم اگر این چرخ نهام مالی و اداری بخواهد توفیق داشته باشد، باید از این تم

توانند  میها قرار دهیم، در کمال سلامت و با تلاش و دقت  خارج شود. مدیران ما همه این لیاقت را دارند که اگر امکانات و منابع کافی در اختیار آن

همان طور كه اشاره كردم در دوره معاونت آموزشي با درخواست از آقاي دكتر صالحي و با موافقت ايشان و  ریزی کنند و هم اجرا نمایند. هم برنامه

الي را ت مهمكاري آقاي مهندس مظفر، اختيارات مالي، بودجه، امكانات و جمعداري مالي به حوزه معاونت آموزشي داده شد. ولي مديران من اين اختيارا

نت اي كه سياست تمركز زدايي در آن انجام شد حوزه معاو نداشتند و اين اختيارات مختص معاون بود. يادم هست كه پس از تصدي رياست، اولين حوزه

شي ژوهپژوهشي بود، كه اختيارات پرداخت بخشي از بودجه پژوهشي، به مدير امور پژوهشي وقت آقاي دكتر معماري داده شد، يعني پرداخت اعتبارات پ

اين اختيارات را كه قبلاً  ها، با اختيار و امضاء مدير پژوهشي انجام شد، در حالي هاي انتشارات و چاپ كتاب و فرصت مطالعاتي و مانند اين اساتيد،  هزينه

هاي  ر برخي از حوزهتري بپردازد. اين كار د شد معاون بتواند به مسائل مهم داد و هم باعث مي نداشت. اين امر هم توانايي مدير را براي انجام امور ارتقاء مي

 ديگر هم انجام شد.

د، ریزی شو ای طرح است یک نهام بودجه  های دانشگاه توسعه داده شود و خوب بنده اعتقاد داشتم این سیاست اعطای اختیارات بایستی به همه واحد

، و اين نظر را در شوراي دانشگاه مطرح كردم، ليكن به آن شكلي كه مورد ها اختیارات مالی بیشتری داده شود های دانشگاه و دانشکده که به همه واحد

د ولي به ها تا حدودي افزايش پيدا كر هاي مياني ستاد دانشگاه انجام گرفت. البته اختيارات مالي دانشكده نظر من بود پيش نرفت و فقط درسطح مديريت

ه در سازمان خصوص بعداً با تجاربي ك طور كامل انجام و نهادينه شده بود، به كنم اي كاش اين كار مهم به وضعي كه من مايل بودم نرسيد، و هميشه فكر مي

  ريزي پيدا كرده بودم اهميت آن برايم روز افزون شده بود. مديريت و برنامه
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بایستی بر اساس  از آنجا که تدبیر امور هر دانشگاهی می

اهداف، رسالت، جایگاه و برنامه بلندمدت آن دانشگاه 

مند، اقدام به تهیه  باشد، با تعدادی از همکاران علاقه

برنامه استراتژیک دانشگاه کردیم؛ و اقدامات بعدی 

های بلندمدت تنهیم  دانشگاه، در راستای تحقق این برنامه

 )رجوع شود به سند برنامه(.شد

صورت جدی به آن پرداخته شد،  یکی از کارهایی که به

اندیشی برای بهبود وضع فیزیکی آینده دانشگاه بود،  چاره

ای از وقت من صرف این امر یعنی  و مقدار قابل ملاحهه

های فیزیکی دانشگاه شد. دو طرح به این  زیر ساخت

منهور به تصویب رسید. یکی طرح میان مدت و یکی طرح 

بلند مدت: طرح موقت توسعه دانشگاه در حول و حوش 

مکان فعلی جهت توسعه فیزیکی دانشگاه تا خیابان 

 سهرورد، و ادامه آن تا اتوبان بود.

های اطراف دانشگاه باید  ها و باغ به موجب این طرح زمین

ترين اقدامي كه جهت اجراي اين  مهم گردید. خریداری می

طرح انجام گرفت، موافقت سازمان برنامه و بودجه براي 

شروع يك برنامه عمراني و باز شدن رديف بودجه آن بود. 

هاي بسيار زيادي شد تا طرح توسعه فضاي آموزشي  تلاش

هاي مختلف از جمله وزارت فرهنگ و  دانشگاه در دستگاه

شهرداري تهران و تخصيص  0آموزش عالي، كميسيون ماده 

منابع مالي آن در سازمان برنامه و بودجه، به تصويب رسيد. 

آقاي دكتر صالحي در وزارت نيز پشتيباني خوبي از اين 

پور در زمان  طرح كردند. همچنين آقاي دكتر سهراب

ان دورتصدي معاونت عمراني وزارت نيز با اين طرح موافقت كردند و از زماني كه مسؤوليت رياست دانشگاه را به عهده گرفتند، اين طرح پس از يك 

و ادامه ها در شمال دانشگاه، تعدادي در بلوار سهرورد در قسمت شرقي و غربي بلوار خريداري شد  فطرت مجدداً جان گرفت. در نتيجه بخشي از اين زمين

 دارد.

فعلی، حال ضروری بود؛ زیرا امکان تأمین حدود هفتاد هکتار زمین مورد نیاز در محل  بینی زمینی برای ایجاد پردیس دیگری برای دانشگاه به هر پیش

و نهايتاً با هکتار بود،  355شد. به این منهور زمین مناسبی، با کمک وزارت مسکن و شهرسازی شناسایی گردید، که مساحت آن حدود  میسر نمی

گيري پي كمك آقاي مهندس آخوندي اين زمين به دانشگاه واگذار گرديد، و حتي پول آن هم پرداخت شد. ولي حالا به هر دليل، آن طور كه بايد و شايد

 پور بخشي از آن نصيب دانشگاه شد هاي مجدد آقاي دكتر سهراب كه با تلاش نشد و دانشگاه نتوانست آن زمين را تصاحب كند، تا اين

به  توانست به تريير چهره ورودي دانشگاه و مطلوبيت آن بيانجامد خريد زمين جنوب زمين فوتبال، در مدخل مشرف يكي ديگر از اقدامات خوبي كه مي

دكتر  قايخيابان آزادي بود. ورودي دانشگاه چه آن موقع و چه در حال حاضرحقيقتاً، شأن و جلوه دانشگاهي نداشت و ندارد. اقدامات مهمي در زمان آ

 صالحي انجام شده بود، كه در زمان مديريت من به نتيجه رسيد

د. يكي از اتفاقات جالب آن زمان اين بود كه آقاي مهندس مظفر با حفظ سمت معاونت اداري ومالي، به سرپرستي معاونت دانشجويي هم منصوب شدن

وقتی معاون اداری ومالی خودش مستقیماً مشکلات دانشجویان را درک و تكفل مديريت امور اجرايي دانشجويي نيز با آقاي مهندس خوشبختيان بود. 

س ما شتابد. از آن پ ها می های متعدد اداری و مالی به حل آن گیرد و با ابزار لمس کند، به طور طبیعی حل این مشکلات برایش در اولویت قرار می

 دیگر مشکل حاد دانشجویی نداشتیم
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ي مومدر مسائل فرهنگي و فوق برنامه مسئله متفاوت است. آقاي مهندس ميرزايي كه مدير امور فوق برنامه بودند با حفظ سمت به مسؤوليت روابط ع

ني خوبي از يبادانشگاه هم منصوب شدند. به اين ترتيب كليه امكانات دانشگاه در امور فرهنگي و فوق برنامه در اختيار ايشان متمركز شد و توانستند پشت

های مختلف علمی، فرهنگی، سیاسی، هنری، اجتماعی،  های متعدد دانشجویی در زمینه در آن دوره تشکلامور فرهنگي و فوق برنامه دانشگاه داشته باشند. 

 ای، ورزشی و مانند آن شکل گرفت و در پرتو آن، نشریات متعدد دانشجویی ایجاد شد. مذهبی، حرفه

ما خیلی  ای دارد و این امر برای ها نیز تأثیر سازنده ای آن ها در غنای شخصیتی دانشجویان تأثیرات عمیقی دارد و در آینده حرفه شک این برنامه بی

زمینه  تواند مهم بود و به آن اهتمام داشتیم. معتقد بودیم دانشجویان فرهیخته ما هرکدام گرایشی، ذوقی و علاقه و هنر و سمت و سویی دارند که می

. ...به همت ايشان مجوز مؤسسه فرهنگي شريف گرفته شد ..و اينكه اخيراً  رشد شخصیتی آنها شود و ما بایستی ظرفی سالم برای رشد آن ایجاد کنیم

 براي دبيرستان شريف از آن استفاده شده است.

بودند و  داردر اینجا باید از نقش سازنده و صبورانه و مشفقانه نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه که مسؤولیت آن را )مرحوم( حاج آقا علمی عهده 

از زحمات بسيار زياد و صبورانه آقاي مهندس ميرزايي و نيز حاج آقا  و نيز تشكر كنمهماهنگی خوبی در مسايل فرهنگی ایجاد شده بود یاد و تشکر کنم 

باعث شد هاي آقاي جباري مدير امور تربيت بدني و فوق برنامه ورزشي دانشگاه كه  گيري پي  ها و مرتضوي در آن زمان، كه نتيجه آن زحمات و نيز كوشش

و  دانشگاه صنعتي شريف در سطح كشور در مسائل فرهنگي و فوق برنامه ورزشي مثال زدني و پيشتاز و الگو شود، به طوري كه بعدها وزارت فرهنگ

 ها استفاده كرد. هاي دانشجويي اين دانشگاه در ساير دانشگاه آموزش عالي از اين الگو و فعاليت

اه و نشگیکی ازمشکلات جدی فرا راه پژوهش در آن زمان، نامناسب بودن سازوکارها و مقررات اداری و مالی دانشگاه، برای انجام قراردادهای بین دا

کی گونه مشکلات، تصمیم گرفتم اقدامات اساسی انجام دهم و اصل برایم دو چیز بود، ی صنعت بود، چه آموزشی و چه پژوهشی. ..برای مقابله با این

 های عمدتاً پژوهشی بین دانشگاه و صنعت. شفافیت مالی و یکی تسهیل دراجرای قرارداد

به صورت غير انتفاعي، به ابتكار آقاي مهندس شافعي وزير وقت وزارت تعاون و دبير كل انجمن  تشکیل شرکت تعاونی چند منهوره شریف

ضاي هيأت التحصيلان دانشگاه تشكيل شد، كه سهامداران آن عمدتاً تعدادي از اع  هاي آقاي مهندس مرتضايي از فارغ التحصيلان دانشگاه و با تلاش فارغ

ور كه ط كنم. هدف اصلي از تشكيل اين شركت همان هاي ديگري كه به دانشگاه كردند تشكر مي التحصيلان هستند و من براي اين امر و كمك علمي و فارغ

 هايش براي دانشگاه رغم قوت و ضعف باشد و علي گفتم فراهم كردن فرايندي سهل و در عين حال شفاف براي انجام تحقيقات كاربردي براي صنعت مي

 مفيد واقع شده است.

هاي آقاي  الذكر ولي در قالب قانون تجارت به شكل سهامي خاص و با تلاش اين شركت نيز براي همان هدف فوق تشکیل مجتمع تحقیق و توسعه شریف:

 كنم. دكتر رنجبر و با همكاري وزارت نيرو شكل گرفت و باز از ايشان و وزارت نيرو در اين خصوص تشكر مي

 

یکی ازمشکلات جدی فرا راه پژوهش در آن زمان، نامناسب بودن سازوکارها و مقررات اداری و 

مالی دانشگاه، برای انجام قراردادهای بین دانشگاه و صنعت بود، چه آموزشی و چه پژوهشی. ..برای 

گونه مشکلات، تصمیم گرفتم اقدامات اساسی انجام دهم و اصل برایم دو چیز بود،  مقابله با این

 های عمدتاً پژوهشی بین دانشگاه و صنعت. یکی شفافیت مالی و یکی تسهیل دراجرای قرارداد
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 تحقيقات كاربردي داشته است گيري شكلتأسيس اين دو شركت تأثير مهمي در 

به التحصيلان و با پيگيري آقاي مهندس طهمورث،  شركت ديگري كه با همت و پيگيري آقاي دكتر صالحي و آقاي مهندس كراچيان عضو ديگر انجمن فارغ

 های پیشرفته صنعتی پژوهشکده سیستمصورت نهادي مشترك با سازمان گسترش تشكيل شده بود و بنده هم براي قوام و دوام آن خيلي مايه گذاشتم و آن 

بيني شده و مفيد براي دانشگاه و صنعت به پيش برود و از  مديران بعدي اين نهاد نيز با موفقيت به سوي اهداف پيش دايگياست. اميدوارم با حمايت و 

 دست نرود.

مبنا قرار اي و  هاي پژوهشي به صورت دانشكده در رابطه با حوزه پژوهش اقدام ديگري كه با پيگيري آقاي دكتر حاجيلو به نتيجه رسيد، چاپ نتايج پروژه

رگزاري ن بگرفتن مقالات آن و همچنين ساير دستاوردهاي انتشاراتي محققين در مجلات داخل و خارج براي تعيين سهم بودجه پژوهشي سال بعد بود. همچني

 اي از دستاوردهاي پژوهشي هر دانشكده با دعوت از بخش صنعت و دانشگاهي كشور بود. سمينارهاي سالانه دانشكده

تشکیل مراکز تحقیقاتی تخصصی و یا پژوهشکده از جمله مرکز تحقیقات ژيوتکنیک به همت آقای دکتر اسکروچی، مرکز تحقیقات حمل و نقل به 

ونی ها با ساز و کارهای اداری و مالی شرکت مجتمع تحقیق و توسعه شریف وشرکت تعا های آن همت آقای دکتر کرمانشاه و مانند آن و تلفیق توانایی

 .چند منهوره شریف توانست جهشی در تحقیقات دانشگاه ایجاد کند

ی از ا و بخش قابل ملاحهه  ریزی استراتژیک دانشگاه به این نتیجه رسیده بودیم که چند دانشگاه در کشور بایستی پژوهش محور باشند ما در برنامه

ها نبايستي پژوهش  . اين به اين معني نيست كه بقيه دانشگاهتوانایی پژوهشی اساتید با کمک دانشجویان دکتری هم باید صرف حل مشکلات کشور شود

 هاي دروني خود بايستي يك مأموريت و وظيفه ملي براي خود قائل باشد. كنند، بلكه هر دانشگاهي با توجه به توانمندي
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المللي امام خميني  بنده قبلاً نيز در زماني كه معاون وزير بودم با حفظ سمت سرپرست دانشگاه بين

عنوان  شده بودم اين بار هم باز به من تكليف شد، دوستان داخل دانشگاه نيز اصرار داشتند، بنده هم به

رغم شرايطي كه در دانشگاه بود پذيرفتم و به دانشگاه آمدم و با همكاري بسيار خوبي كه  وظيفه علي

اعضاء هيأت علمي داشتند در مدت زمان بسيار كوتاهي دانشگاه به وضع عادي بازگشت و آرامش 

اعضاء هيأت علمي در همكاري هاي اخير  حكم فرما شد. يكي از دلايل موفقيت دانشگاه در اين سال

یکی از دلایل هاست و  كنند دانشگاه متعلق به خود آن باشد و احساس مي كارهاي اجرايي دانشگاه مي

های علمی، پژوهشی، آموزشی و... دانشگاه همین سیستم حاکم و جو پر از تفاهم و دوستی  پیشرفت

ای که دانشجویان خوب این دانشگاه  وجود آمده است. حتی یکی از دلایل عمده بهآن است که در 

باشد که موجب گشته در  آیند همین جو موجود در دانشگاه می کنند و به شریف می را انتخاب می

دهد  و در نتيجه هر كسي كار خود را به خوبي انجام مي کنار آرامش، پیشرفت علمی نیز حاصل شود

پرسند چرا دانشجويان خوب اكثراً به شريف  چه اعضاء هيأت علمي و چه  دانشجويان. اغلب از من مي

 آيند دليل اين انتخاب چيست؟ به قول معروف يك مقدار آن همان داستان مرغ و تخم مرغ است.  مي

را انتخاب  جا برند در نتيجه شاگردان خوب اين كنيم اين هيأت علمي دانشگاه را از لحاظ علمي به جلو مي زماني كه ما اعضاء هيأت علمي خوب استخدام مي

، احترام به قانون و آرامش باعث  یک دلیل دیگر این انتخاب همان جو حاکم در دانشگاه است این جو پر از تفاهمآيند منتهي  كنند و به اينجا مي مي

 مند هستیم دانشگاه به همین ترتیب باقی بماند. باشد و ما بسیار علاقه های دانشگاه می ها و پیشرفت بسیاری از موفقیت

موفقيت دانشگاه و تداوم اين  رازمهمترين چيز آرامش و امنيت است چون اگر اين دو عامل نباشد، جو آماده كار علمي و پيشرفت علمي نيست، منتهي 

احترام  توان بر دموكراتيك بودن روابط داخلي و تشكيلاتي دانشگاه، مشاركت اعضاء هيأت علمي در اداره دانشگاه و همچنين ايجاد وضع و اين جو را مي

ي كه ايم تلاش كنيم تا در دانشگاه كه محيط كوچكي نسبت به كل كشور هست در محيط متقابل با دانشجويان دانست، ما با دانشجويان خود قرار گذاشته

اين جامعه مدني الگويي باشد براي ساير جاهاي كشور، منظور از جامعه مدني  تاافراد آن بالاترين سطح تحصيلي را دارند يك جامعه مدني ايجاد كنيم 

ها متشكريم  از آن كنند ما هم بسيار باشد، دانشجويان نيز پذيرفته و اجرا مي احترام متقابل به هم و احترام به قوانين و رعايت آن است و اين به نفع همه مي

خواهد بود پذير ن گاه در كل كشور اين كار امكان چرا كه اگر ما نتوانيم در دانشگاه كه يك جامعه علمي كوچك است جامعه مدني را به وجود بياوريم هيچ

ند. تر بايد باشد چون هم كوچك است و هم افرادي داراي سطح تحصيلي بالا و درك اجتماعي بالاتري هست زيرا انجام اين كار در اين جا بسيار آسان

 . ايم ايم و خود نيز به اين قوانين عمل كرده و از آن تخطي نكرده خوشبختانه ما در اين زمينه موفق بوده

های بسیار زیاد  رغم تلاطم شکلی که عرض کردم این جو آرام به وجود آمده که علی با ایجاد روابط بین اعضاء هیأت علمی و دانشجویان بهبنابراين 

ز مند به کشورشان و زمانی که ا ایم. بالاخره دانشجویان هم جوان و هم صادق هستند و علاقه سیاسی در کل کشور جو آرامی را در دانشگاه داشته

های علمی و پیشرفت علمی مساعد  گردد زمینه جهت فعالیت شود و همین موجب می کنند و اعتماد ایجاد می طرف مقابل صداقت ببینند همکاری می

 شود.

 (7/11تا7/16)دکترسعیدسهرابپور:رییسدانشگاه

این جامعه  تادر محیطی که افراد آن بالاترین سطح تحصیلی را دارند یک جامعه مدنی ایجاد کنیم 

مدنی الگویی باشد برای سایر جاهای کشور، منهور از جامعه مدنی احترام متقابل به هم و احترام به 

کنند باشد، دانشجویان نیز پذیرفته و اجرا می قوانین و رعایت آن است و این به نفع همه می  
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هاي بالايي داريم اولاً تيپ دانشجويي كه وارد  ما در آموزش شاخص 

شود تقريباً هر صد نفر اول كنكور سراسري هر سال به  دانشگاه مي

المللي كه  طور دانشجويان المپيادهاي بين آيند و همين اين دانشگاه مي

هاي فني هستند تقريباً همه  اند و در رشته المللي رفته به مسابقات بين

های ما خوب  بنابراین وقتی ورودیكنند،  اين دانشگاه را انتخاب مي

های بسیار موفقی خواهند بود، ثانیاً  های ما هم انسان باشند خروجی

شود مثلاً مسابقات  در مسابقات مختلفی که در کشور برگزار می

، روبوکاپ، المپیادهای دانشجویی و در هر کجا که acmریاضی، 

شوند همیشه دانشجویان ما  ها با هم مقایسه می دانشگاه

اند، پس این از محصولات آموزشی ما که به این شکل  درخشیده

است و بعد در خصوص استخدام اساتید، ما در بخش استخدام 

ها هم جواب  گیری کنیم و این سخت هایی می گیری اساتید سخت

های  المللی، در جشنواره های بین داده است، اساتید ما هم در میدان

دانشجويان دكتري و كارشناسي ارشد  وكه ما مقدار زيادي مديون اساتيد  های بالایی داریم اند و همچنین در تحقیقات شاخص خوارزمی و غیره درخشیده

 هستيم.

شکل مقالات می باشد این مقالات در مجلات داخلی و یا خارجی چاپ  در زمینه تحقیقات دو شاخص داریم یکی تحقیقات مرزهای دانش است که به

باشد که در جهت حل مسايل کشور است این شاخص از نهر ما حجم قراردادهایی است  شوند. . دومین شاخص تحقیقات، تحقیقات کاربردی می می

 با پردازند. در این جا هم حجم قراردادهای ما اصلاً ها در مقابل حل مشکلاتشان مبالغی نیز می کند و آن که دانشگاه با صنعت و بیرون امضاء می

 بنابراين در اين دو شاخص كه هر دو جنبه تحقيقاتي دارد شاخص دانشگاه ما بسيار مطلوب و عالي است، های دیگر قابل مقایسه نیست. دانشگاه

چقدر برخوردار بود و الآن مشخص شده که نهیری  ترین کارها ایجاد دانشکده تحصیلات تکمیلی مدیریت و اقتصاد بود که از استقبال بی یکی از مهم

در ساخت و تجهیز امکانات   .کند مملکت به آن احتیاج داشته، در حقیقت این دانشکده مدیران رده بالا و اقتصاددانان سطح بالا برای کشور تربیت می

كه رشته مديريت و اقتصاد هميشه در زمره  باشد و با وجود اين هاي پرطرفدار مي هرحال يكي از دانشكده به ایم این دانشکده از صنعت کمک گرفته

وند تا كنند وارد رشته مديريت و اقتصاد ش هاي اين رشته دانشجويان مهندسي هستند كه تلاش مي شد بسياري از ورودي هاي علوم انساني محسوب مي رشته

باشد كه به خاطر نياز كشور، به مهندسي شيمي و  دانشكده مهندسي شيمي مي ،جز اين دانشكده به اخذ نمايند.ها دكتري خود را  شاءالله در هر دو اين رشته ان

افي نيرو باشد مملكت به اندازه ك نفت تبديل شده، منظور از نفت قسمت بالادستي آن است. در قسمت پايين دستي كه به اصطلاح پتروشيمي و پالايشگاه مي

به همين  كدهدارد؛ در قسمت بالا دستي كه عبارت از اكتشاف و حفاري و اين جور مسائل است ما به شدت با كمبود نيروي انساني مواجه هستيم و اين دانش

د. باش منظور شروع به فعاليت كرده و الآن در هر سه مقطع كارشناسي، كارشناسي ارشد و دكتري دانشجو دارد كه اين خدمت بسيار مهمي به كشور مي

كار نموده و  كه در كشور بسيار معروف است، پژوهشكده مخابرات كه اخيراً شروع به ICTهاي جديد هستند مانند پژوهشكده  تعدادي هم پژوهشكده

 پژوهشكده نانوتكنولوژي.

باشد اقدام به تشکیل مراکز رشد کردیم. در  فنآوری نیز بسیار مهم میعلاوه بر آموزش و پژوهش، ما مقداري هم در زمينه فنآوري فعاليت داريم چون 

رار التحصیلان تحت پوشش دانشگاه ق ها تعدادی افراد با استعداد یا دانشجویان سال آخر یا فارغ حقیقت مراکز رشد، مراکزی هستند که از طریق آن

  .گیرند می
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شاءالله در بيرون  نده انهايي به ثبت خواهند رسيد كه در آي شكل شركت ها به باشد كه نهايتاً اين گروه فعاليت اين عده، تبديل نتايج تحقيقات به محصولات تجاري مي

هاي خارج مدتهاست كه در اين خصوص فعاليت دارند و در كشور ما  شوند كه دانشگاه كشور مي HI-TECHهاي  ها شركت پردازند. در حقيقت اين دانشگاه به فعاليت مي

هاي كارآفريني و آموزش  باشند. بعد در دانشگاه فعاليت مشرول هستند كه از همين نوع مي  SBDCها به شكل ديگري به نام  باشد، تعدادي از اين گروه نسبتاً جديد مي

با را پارک فناوری پردیس كارآفريني را شروع كرديم، اين بسيار مهم است كه به دانشجويان آموزش داده شود كه چگونه بخش خصوصي تشكيل دهند و فعاليت كنند. 

های  تست برای فعالی همکاری دفتر فنآوری ریاست جمهوری شروع کردیم، دانشگاه صنعتی شریف، دانشگاه همکار این پارک است در واقع این پارک محلی ا

  .کشور و همچنین در آن برای مراکز رشد نیز جایی در نهر گرفته شده است HI-TECHهای  شرکت R&Dتحقیقاتی و 

تا شركت داشته باشيم اگر جا مي داشتيم . البته يك  4222تا،  جا نداريم ايدهآل اين بود كه ما بتوانيم  12تا  02تعداد شركت هايي كه در مركز رشد هستند نمي دانم 

ه اين پارك كمك ن بچيزي هم بگويم در مورد پارك فنآوري پرديس كه از طرف رئيس جمهور راه افتاد و من در هيئت امناي آن جا هم هستم و خيلي هم اوايل كار م

ي خواستند خودشان ن مكردم كه پا بگيرد ،  از نظر من پارك دانشگاه آن جاست ، هنوز هم من فكر ميكنم پارك فناوري دانشگاه پارك پرديس هست. عزيزان بعد از م

 اينجا يك پارك ديگر درست كنند كه جا مي خواهد سرمايه مي خواهد.

ه خوبی بود ولی این جور شگافعالیت های بین المللی خوبی ما به کمک عزیزم دکتر وفایی انجام دادیم که نام دانشگاه را در دنیا بالا برد . دانشگاه شریف همیشه دان

ی بین المللی دعوت از ها که الان شریف را در دنیا می شناسند چند سال پیش نمی شناختند و به نهر من به خاطر آن فعالیت های بین المللی ما بود. اهم این فعالیت

نفر را دعوت كردند.  اين خيلي مهم است .  يكي شان هم اينجا دكتراي افتخاري  4نفر را خود من دعوت كردم كه بعد از من هم عزيزان  0كه  برندگان جایزه نوبل بود

ي دانشگاه هاي معروف ئسااز ما گرفت ، برنده نوبل اقتصاد بود، در اينجا دكتراي افتخاري رياضي از ما گرفت چون دكتراي رياضي هم داشت . بعد دعوت از يك سري رو

با دانشجويان جلسه داشتند و د، تاپ تن ، يعني ده دانشگاه برتر امريكا كه اينها هم آمدند و كاملا با دانشگاه شريف آشنا شدند، سخنراني كردند با استادها جلسه داشتن

بق دانشگاه بركلي بود سا رفتند . آن ها سخنراني هاي خيلي خوبي راجع به مسافرتشان در آنجا كردند كه من يادم است كه دونفر از آن روساي دانشگاه ها ، يكي رئيس

دريك برنامه و مجري د، كه اون موقع رئيس اتحاديه دانشگاه ها در امريكا بود و ديگري هم رئيس دانشگاه مريلند بود در سي ان ان اين ها داشتند مصاحبه مي كردن

كه اين جا ديدند .خيلي  اييبرنامه هم يه خانم ايراني بود، البته به انگليسي صحبت مي كردند خيلي تعريف مي كردند از دانشگاه شريف و از اين مسافرتشان و از چيزه

باشد. دانشگاه در زمان تأسیس در  یکی از مشکلات عمده و حاد دانشگاه کمبود فضای فیزیکی آن میتعريف كردند بعد از كشورهاي ديگر تلفن مي كردند به برنامه. 

ید حاضر نشدند صورت موقت توسط مرحوم دکتر مجتهدی شروع به فعالیت کرد و قرار بود بعدها به اصفهان منتقل شود که بنا به دلایل مختلف اسات مکان فعلی به

در نتیجه اینجا   .اندبه اصفهان بروند، در نتیجه در اصفهان نیز دانشگاهی تحت عنوان صنعتی اصفهان شروع به فعالیت کرد و دانشگاه در همین مکان موقت باقی م

، دنبال این بیابان  هانیک جای کوچکی می شود . همان موقع این دور و بر تمام بیابان بوده،  وقتی که راحت می توانستند توسعه دهند ، چون می گفتند می رود اصف

هاي متعددي داشتند و در نتيجه امكان توسعه فضاي فيزيكي دانشگاه نبود تا اينكه از  .پس از انقلاب هم مديران گرفتاريها  نرفتند وگرنه می شد همه اینها رآ گرفت

ن مديريت دكتر هاي جديد كه در زما سري ساختمان هايي براي طرح توسعه دانشگاه شده است. يك هايي را در اين زمينه انجام داده و پيگيري دانشگاه فعاليت  44سال 

اي جهت   بودجهملاًصالحي ساخت آن شروع شد و همچنين  طراحي براي توسعه دانشگاه انجام و در زمان معاونت عمراني بنده در وزارت علوم به تصويب رسيد ولي ع

هاي اطراف دانشگاه را  ها و باغ ها منظور گرديد و مقداري از زمين سال پيش اعتبار لازم جهت ساخت اين پروژه 1انجام آن اختصاص داده نشده بود، تقريباً در حدود 

نوب دانشگاه به نام هايي متعلق به سازمان تبليرات اسلامي بود كه مورد تملك دانشگاه قرار گرفت، سند گاراژ ج ها و ساختمان تملك كرديم، در غرب دانشگاه زمين

ي شده اگر الان يك هاي اطراف دانشگاه خريدار ها و زمين دانشگاه صادر شد، البته جهت تملك آن بايد سرقفلي پرداخت شود كه اين كار هم در شرف انجام است خانه

بايد تمام انرژي را  رو نفر از من بپرسد كه بزرگترين مسئله اين دانشگاه چيست مي گويم فضاي فيزيكي چون بدون فضاي فيزيكي ما هيچ كاري نمي توانيم بكنيم واين

 روي توسعه فيزيكي بگذاريم و جا داشته باشيم كه در آن جا بتوانيم فعاليت كنيم. 

ما با يك قراردادي اس دكتر اعتمادي هم آن زمين چيتگر را از مسكن و شهر سازي طي  قرار دادي دويست ميليون تومان خريد. خيلي كم بود اين زمين رو خريد. زمين

ندادند.  گفتند اين جا ميدان اه روي كاغذ به اسم دانشگاه شريف بود منتها اين عزيزان كه رفتند زمين را تصاحب كنند با مقاومت نيروي انتظامي روبرو شدند و اينها را ر

ات با رياست جمهوري و اتبتير ما بوده و  مسكن و شهر سازي بيخود اين را به شما داده نمي توانسته به شما بدهد . دعوا بوده  در زمان آقاي دكتر اعتمادي كلي مك

مي شود  به من گفتند كه ي نشهرباني و اين ها شده بود ، زمان رئيس بعدي قبل از من هم مقداري مكاتبات شده بود،  من كه آمدم اين مكاتبات را ديدم،  ديدم اين جور

وقتی که دانشجوهای المپیادی را می بردیم خدمت مقام نظامي جماعت از رئيس جمهور هم حرف شنوي نداره، فقط از فرماندهي كل قوا ولاغير. ما هم گفتيم باشد ، 

ردیم ستاد کل ، ا بمعهم رهبری یک نامه ای هم بردیم خدمت ایشان و ایشان هم دستور دادند که این زمین ها باید به دانشگاه شریف داده بشود ما این دستور ر

 .  گفتیم فرمانده کل قوا دستور داده،  این ها تا این را دیدند کوتاه آمدند
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 د،جلسه با مهندس بياتي با يك گروهي مي رفتيم و بالاخره تصويب كردند كه اين ديوارشان را بكشند عقب.  چون تمام اين زمين مال اين ها بو 1يا  0

به ما هكتار دادند البته قرار داد ما با مسكن و شهرسازي  12ديوارشان را از سمت شرق بردند به سمت غرب و تا اونجا كه مي شد بردند و اينجا تقريبا 

هكتار اين ها توانستند خالي كنند و به ما  12هكتاري بود ولي ديگر جا نبود و ديوارشان را اگر عقب ترمي بردند به ساختمان هايشان  مي خورد .  422

شود.  دعيبدهند كه خودش خيلي خوب بود البته به محض اين كه اين كار را كردند ادعا ها شروع شد، چون تا اين نظامي ها بودند كسي جرأت نمي كرد م

ريف بگيرند ه شيك وقت آمدند به ما گفتند كه دانشگاه علامه طباطبايي كه پايينش زمين دارد ، رفته در دولت تصويب كرده كه اين زمين ها را  از دانشگا

علامه طباطبايي اه و بدهند به دانشگاه علامه طباطبايي. آقا ما خيلي ناراحت شديم حالا رئيس سازمان مديريت و برنامه ريزي و برنامه بودجه و استاد دانشگ

جلسه با مهندس بياتي رفتيم رياست جمهوري دعواي شديد، به قول معروف از ناموس خودمان دفاع كرديم. من اين نامه را بردم گفتم  4جلسه  1بود. آقا 

صويب كرده ت تدستور رهبري است  مگر مي توانيد؟ به ما طبق دستور رهبري دادند شما نمي توانيد اين كار را بكنيد. خلاصه با اينكه برده بودند در دول

 بودند ما اين را بهم زديم و خلاصه نتوانستند بگيرند

التحصیلان عزیز  های جدیدی هم با کمک بعضی فارغ برداری رسیده ساختمان هایی که ساخته شده و به بهره علاوه بر ساختماناز لحاظ ساختمان هم 

فت عنوان مثال ساختمان جدید دانشکده مهندسی برق که توسط وزارت نیرو انجام پذیر های دولتی برای دانشگاه ساخته شده، به شاغل در سایر ارگان

و یا ساختمان دانشکده مدیریت و اقتصاد و ساختمان خودرو که توسط سازمان گسترش و نوسازی ساخته شد و همچنین ساخت پژوهشکده انرژی که 

دند. کر بودجه آن از طریق وزارت نفت تأمین گردیده و یا دانشکده انرژی در بیرون دانشگاه که اعتبار مربوط به آن را سازمان انرژی اتمی پرداخت

های پیشرفته صنعتی که پروژه مشترکی است بین دانشگاه صنعتی شریف و سازمان گسترش و نوسازی و بودجه آن از  همچنین پژوهشکده سیستم

پرداخت شد و زمین مربوط به آن را دانشگاه تأمین کرده است. همچنین دانشکده نفت ما را وزارت نفت چسبیده به دانشکده  مذکورطریق سازمان 

آقای دکتر ها هم از طريق خيرين به دانشگاه شده به عنوان مثال  سري كمك .تكميل ساختمان جديد تربيت بدني انجام شد . يك مهندسی شیمی ساخت

ی خیلی زمان استخر سرپوشیده و  یک مجموعه آب نژاد را برای دانشگاه ساختند و هم نژاد که از اعضای هیأت امناء دانشگاه هستند خوابگاه مصلی مصلی

شگاه دانخوبی برای ما ساختند که الان همه دارند استفاده می کنند . و یا شهرداری تهران در خوابگاه زنجان سالن سرپوشیده بزر  ساخته و تحویل 

، داده است. مقدار کمی در دانشگاه توسعه دادیم یک طبقه روی متالورژی گذاشتیم یک طبقه روی ریاضی گذاشتیم و یک طبقه روی صنایع گذاشتیم

 دانشکده کامپیوتر هم که در حال ساخت بود زمان ما تمام شد.
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م ا هدر روزهای آخر  زمین شمال دانشگاه را ما خریدیم ، طرح ساختمان جدید دانشکده مکانیک را بردند آن جا و شروع کردند  دانشکده هوا و فض

روع ش  باز من از مقام معهم رهبری یک دستوری گرفتم که دوتا دو میلیارد ستاد کل و ارتش بدهند و قرارگاه خاتم الانبیاء هم بدون سود بسازد ،

 بشود بقیه بودجه اش را از وزارت علوم و سازمان مدیریت بگیریم که الان به این جا رسیده است.

املا و کفعالیت های علمی و فوق برنامه نه فقط علمی فوق برنامه بصورت کلی فوق برنامه در این دانشگاه خیلی خیلی قوی بود. ما این فعالیت ها ر

و حتي من يادم هست جشن ورودي سال اولي كه با پدر و مادرهايشان مي آمدند در سالن ورزشي و ما براي اين ها صحبت مي كرديم،  تشویق می کردیم 

ا هم درس شم ما به اينها مي گفتيم ما نمي خواهيم كه شما فقط درس بخوانيد اصلا در دانشگاه شريف ما اين را ترجيح نمي دهيم، ما دلمان مي خواهد كه

 بخوانيد و هم به فعاليت هاي فوق برنامه بپردازيد. 

ت و الیفعالیت های فوق برنامه هم خیلی متنوع داشتیم، فعالیت های سیاسی فعالیت های اجتماعی فعالیت های خیریه فعالیت های هنری ، همه جور فع

د بودند پیاما می خواهیم که شما فقط درس نخوانید.  در این دانشگاه ما این را می خواهیم. با اینکه دانشجوهای ما هنوز هم نفرات اول کنکور و الم

علمی، اولین ای ولی این جور فعالیت ها خیلی تشویق می شد و البته خیلی از این فعالیت ها اولین بار در این دانشگاه اتفاق افتاده است.  اولین گروه ه

ن مجله های علمی دانشجویی ، اولین کنفرانس های علمی دانشجویی در این دانشگاه شروع شد و بعد به سایر دانشگاه های کشور رفت و همه ، ای

.  اتفاقا حجم فعاليت هاي فوق برنامه ما بقدري زياد بود و بقدري دانشجوها استقبال مي كردند كه  گروهاي فعالیت ها را بعد از اینجا شروع کردند 

اين  و  سياسي تند رو را  در اقليت قرار مي داد همه جذب اين فعاليت هاي فوق برنامه وسيع مي شدند و كمتر مي رفتند سراغ اين گروه هاي تند رو

كه هنوز  شد خودش يك سيستم و روشي بود و وقتي يك گروه اين  كار را مي كردند اين نقطه قوت دانشگاه بود و بعدا براي بقيه دانشگاه ها اين الگو مي

 هم ادامه دارد .  

د آی مثلا اولین نشریات علمی دانشجویی که جای خود دارند . نشریات دانشجویی امروز هم هستند ولی این نشریه روزنامه شریف که هنوز هم در می

در امريكا در آن دانشگاهي كه  د این خیلی چیز خوبی بود و من خیلی خوشحال هستم می بینم که هنوز هم مرتب در می آید ، باید واقعا تشویق کرد.

ماده و آمن درس مي خواندم يك نشريه دانشجويي داشتندكه همه كارهاش را دانشجويا ن مي كردند . روزانه بود و هر روز در مي آمد ولي هرروز تهيه 

هم بود .  بريكردنش خيلي مشكل است اينجا اين تبديل شده بود به هفته اي دوتا شماره،  شنبه ها و سه شنبه ها . كارهايش را  دانشجويان مي كردند ، خ

د مواظب بايآخرين اخبار دانشگاه را  منعكس مي كرد همه ، استاد دانشجو كارمند مي خواندند . مقداري مطالب علمي داشت ، مباحث هنري داشت . البته 

واخر كه مي ن اهم مي بوديم كه بالاخره اين ها جوان بودند بعضي موقع ها ممكن بود كه يك اشتباهاتي هم بكنند تذكر مي داديم. خيلي چيز خوبي بود و اي

به اين فش ديدم كه مرتب در مي آمد خيلي خوشحال بودم ولي نمي دانم كه آيا هنوز هم بيشتر كارهاش را دانشجويان مي كردند يا نه؟ نمي دانم ولي لط

ا ي مبود كه خود دانشجويان اين كارها را مي كردند . به هر حال يك زماني در كشور سر دبيرهاي روزنامه هاي معروف كشور همه فارغ التحصيل ها

التحصيلان ما بودند. جم . به اين روزنامه هاي معروف كه نگاه مي كرديم مي ديديم همه مسئولين اش فارغبودند. مثلا روزنامه همشهري روزنامه جام

ن روزنامه هاي وليدر حقيقت اينها كساني بودند كه اين تجربه و تمرين را در دانشگاه كرده بودند و بعد رفته بودند بيرون اين را ادامه داده بودند و مسئ

 شماره يك كشور هم شده بودند.

ان ممتاز جويدانشجوياني كه مربوط به بسيج دانشجويي بودند ،دانشجويان ارشد و دكترا و حتي فارغ التحصيلان دكترا و فارغ التحصيل ارشد والبته دانش

دانشگاه در كارشناسي هم بودند .  من به اين ها گفتم كه بسيج وظيفه اش در زمان جنگ معلوم است ، در زمان صلح هم، الان بيشتر بسيج هاي دانشجويي 

نيد بك هاي ديگر كارهاي فرهنگي مي كنند كه خوب است  شما چون در دانشگاه صنعتي شريف هستيد علاوه بر كارهاي فرهنگي بايد كارهاي تحقيقاتي هم

بته به آن ال حالا كارهاي تحقيقاتي چه نظامي و چه غير نظامي. اينجا دانشگاه شريف هست. چون واقعا اين ها بچه هاي خوبي بودند آمدند وشردع كردند .

اينها اول رفته بودند در مسابقات بين دانشگاه ها،  اول شده .  ها جا داديم امكانات داديم كامپيوتر داديم و تقويت كرديم و اينها خيلي خوب رشد كردند. 

دند كه كر بودند و جايزه گرفته بودند بعد كم كم پروژه هاي كوچك گرفتند و بعد رفتند سراغ پروژه هاي بزرگ و كارهاي بسيار عالي . آن ها كارهايي

 كسي باور نمي كرد و مثلا جز در چند كشور دنيا انجام نشده بود و اين واقعا باعث افتخار است .  
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واقعا این پژوهشکده شهید رضایی کارهای خیلی خوبی کرده و به کشور خدمت کرده است  هم کارهای نهامی و هم کارهای غیر نهامی. یکی از 

ابقات مس کارهایی که این ها می کردند برای اینکه بچه ها را به کارهای تحقیقاتی علاقه مند کنند گذاشتن مسابقات طراحی بود. مسابقات خودرو بود

د هواپیمای بدون سرنشین بود چیزهای مختلف که بچه های رشته های مهندسی با علاقه می آمدند و شرکت می کردند . در این مسابقات بعضا هفتا

. فكر مي كنم هنوز هم اين مسابقات را ادامه داده اند.  البته اخيرا دانشگاه کشور می آمدند و شرکت می کردند و نتایج خیلی خوبی هم حاصل می شد 

من  ت وكسب  اطلاع نكردم ولي فكر مي كنم هنوز هم از اين مسابقات كه بچه ها را به كارهاي فني و علمي تشويق مي كند دارند و اين خيلي خوب اس

ك كم هميشه در دانشگاه هاي ديگر كه صحبت مي كردم مي گفتم بايد دانشجوهايتان را تشويق كنيد كه در اين مسابقات علمي شركت كنند و اين خيلي

كه حرفه اي  اييمي كند تا قوه ابتكار و ابداع و خلاقيت اين ها بالا برود و براي دانشجويان مهندسي بخصوص خيلي لازم است و به هر حال اين جور گروه ه

. چیز جالبی برایتان بگویم ، گروه های خیریه ای داشتیم که حرفه ای شدند گروه هایی بودند از دانشجویان علاقه مند که کار شدند در دانشگاه بودند 

ای فردخیریه انجام می دادند که این ها بعدا چنان حرفه ای شدند که رفتند در دیگر دانشگاه های کشور شعبه درست کردند . گروه امام علی گروه 

ت دوسسبز این ها گروه های خیریه ای هستند که کار خیریه را کاملا به عنوان یک کار جدی انجام می دهند و من هم واقعا این گروه ها را خیلی 

ند و دهبراي اين كه مي ديدم اين ها اگر بعدا هم جزء مسئولين كشور بشوند چون از زمان جواني شان عادت به اين كارها كردند بعدا هم ادامه مي  داشتم

 اين خيلي عادت خوبي هم هست. حداقل در دين ما خيلي چيز خوبي است و تشويق شده است و خوب است كه ما جوانان مان اين جوري تربيت بشوند.

در کارهای ورزشی هم معمولا بچه ها خیلی خوب بودند با اینکه بنابراين، اين هم يك نوع كارهاي فوق برنامه بود كه به طور جدي به آن مي پرداختند . 

فکر ی  ما اوایل امکانات ورزشی مان خیلی خوب هم نبود و الان خیلی بهتر شده است .  این ها همه شاگرد های زرنگ و شاگرد اول و المپیادی ، کس

. از همه جالب تر ، من يادم نمي رود تيم شناي دختران نمی کند از دانشگاه شریف در رشته های ورزشی کسی مقام بیاورد و این ها بارها مقام آوردند 

رند و يا دا اين دانشگاه هشت سال در كشور اول شدند هشت سال در بين همه دانشگاه هاي كشور. با اينكه معمولا دانشگاه هايي كه رشته هاي تربيت بدني

هم اول  سر دانشگاه آزاد و پيام نور كه درس هاشان خيلي مشكل نيست معمولا اينها در ورزش اول مي شوند ولي اين جا اين اتفاق افتاد و هشت سال پشت

كشور در شدند و همين اتفاقا باعث شد كه وقتي من در جلسه هيئت امنا توضيح مي دادم كه ما با اينكه استخر نداريم دخترهاي مان هشت سال است كه 

لان استخر ه ااول مي شوند ، همان جا آقاي مصلي نژاد گفت خودم برايتان بهترين استخر را مي سازم يعني همين باعث شد كه ايشان اين استخر را بسازد ك

  ما بهترين استخر دانشگاهي كشور است و همه دارند استفاده مي كنند.
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 عزيزي كه احتمالا از فارغ التحصيلاي ما بود از امريكا آمده بود اين جا و صحبتي اينجا كرد راجع به مسابقات روباتهاي فوتباليست وگفت 4111در سال 

بته سيمي ال يك ارگان يا سازماني در دنيا هست به نام روبوكاپ كه اين مسابقات را هر سال برگزار مي كند و اين روبات ها با هم فوتبال بازي ميكنند

كه مسابقات جام جهاني در پاريس بود ما چندتا از اين بچه  0222بهشون وصل نيست خودشون بايد برنامه ريزي شده باشند .  ما علاقه مند شديم و سال 

ند فقط ببينند بروها را  فرستاديم بروند.  هم زمان با مسابقات جام جهاني مسابقات روبوكاپ دنيا هم در در پاريس بود ما تعدادي از بچه ها را فرستاديم 

به قصد اينكه اينها بروند اطلاعات پيدا كنند رفتند و به محض  0222اين روبات ها چطوري اند مسابقه چطوري است قوانينش چيست .  بنابراين اين سال 

ربات هاي تر اينكه برگشتند آقاي دكتر جم زاد استاد كامپيوتر مسئول اين شد كه با يك گروه از دانشجويان علاقه مند از رشته هاي برق مكانيك كامپيو

در قسمت ربات های سایز متوسط با ربات های فوتبالیست سایز متوسط شروع فوتباليست را درست كنند.  البته مسابقه قسمت هاي مختلف دارد اين ها 

ل به کار شغوکردند.  هر تجهیزاتی هم که لازم داشتند ما برایشان از دانشگاه تهیه کردیم و اغلب باید از خارج تهیه می کردیم .  این ها با علاقه م

ربوکاپ که در استکهلم سويد بود ،  تیم ما ربات هایشان را گذاشتند در چمدان  2553شدند و واقعا کار می کردند و بالاخره در مسابقات سال 

.  البته ما نمي دانستيم كه چقدر آمادگي دارند . من يادم هست ما رفته بوديم بوشهر براي  ماموريتي ولي اخبار اينها را مرتب   هایشان و رفتند آن جا

دانشگاه امريكا برد  لانداشتيم به ما تلفن مي كردند واطلاع مي دادند . همين طور به ما اطلاع دادند كه تيم ما از آلمان برد تيم ما از ژاپن برد تيم ما از ف

چي هست يك همين طور اين ها آمدند بالا بالاخره اين ها اول شدند همه تيم ها رو شكست  دادند و اول شدند . اون زمان در كشور كسي نمي دانست ربات

 ربات چي است.

جا زياد بود اينبرنامه اي كه بعد دانشگاه هاي ديگر شروع كردند.  هركاري ما مي كرديم ديگران هم بلافاصله مي كردند. ببينيد در كنكور درصد قبولي از 

و  آمد تا  05بعد  10بعد  15بود بعد شد  10در صد نفر اول ابتدا قبولي هاي خوب،  در  صد نفر اول كنكور ،  درصد قبولي شروع شد به زياد شدن.  

همه ع و ماند ، چندتایی هم بالاخره می رفتند جاهای دیگر.  این خیلی مهم بود منتها خیلی ها هم ممکن است ندانند ما این را یک جوری به اطلا 00

من يادم هست كه معاون آموزشي من هر سال موقع انتخاب رشته كه مي شد نيم صفحه روزنامه اطلاعات را يك اطلاعيه مي نوشت ، واقعا  می رساندیم .

 ت وچيزهاي واقعي راجع به خصوصيات دانشگاه مي نوشت چون بعضي دانشگاه ها يك سري اطلاعات شان درست نبود و لي مال ما مستند بود كاملا درس

در بیست و چند سال اخیر در مسابقات ریاضی که نفر آمدند اين جا،  المپيادي ها هم همه شان اين جا آمدند، يا مثلا  14صحيح، مثلا صد نفر اول 

 گریانجمن ریاضی ایران در کشور برگزار می کند بدون استثنا این دانشگاه تیم اش اول شده بدون استثنا یعنی یک سال هم نبوده که دانشگاه دی

 اول بشود.

واقعا  كدهمنطقه آزاد كيش خودش يه دانشگاه غيرانتفاعي داشت با مقررات خودش. اين دانشكده را اين ها نمي توانستند درست مديريت كنند و اين دانش

مختلف  هايوضعش خوب نبود و اينها ، مديريت منطقه آزاد كيش دنبال اين بود آن جا را سر و ساماني ببخشد. اين ها آمدند بررسي كردند بين دانشگاه 

ي كارشناسي ارشد ها به ما پيشنهاد كردند كه شمابياييد اينجا ، ما تمام اين امكانات را در اختيار شما مي گذاريم شما بياييد دوره هاي بين المللي و دوره

اون موقع رقابت خیلی سخت بود همه دانشگاه های کشور دوست داشتند این امکانات را بگیرند ولی اون تحصيلات تكميلي اينجا راه بيندازيد.  البته 

ریم گذاموقع به ما دادند و ما هم استقبال کردیم. رفتیم آن جا و آن دانشکده را تحویل گرفتیم و هدف ما هم این بود که دوره های بین المللی ب

دوره هايي را گذاشتيم كه اساتيدي از خارج مي آمدند و حتي به زبان انگليسي  دانشجویان خارجی بگیریم البته دوره های بین المللی را گذاشتیم.

 مي تدريس مي شد چون استادها خارجي بودند و استادهاي خودمان هم آن جا درس مي دادند استادهاي خارجي از كانادا از مالزي و از جاهاي ديگر

 سپتامبر اتفاق افتاد و  دانشجوهاي خارجي ديگر نيامدند 44آمدند.  تعداد كمي هم دانشجوي خارجي گرفتيم ولي متاسفانه وقايع 
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و اصولا  رندوقتي تحصيلات تكميلي شروع مي كني ارشد و دكتري بايد تز بنويسند.  اتوماتيك بايد تحقيق بكنند و به قول معروف مرزهاي دانش را جلو بب

نشریه ساینتیا ما که مدتی است آی اس آی هست ، آن اوایل سه چهار تا اين منجر به مقالات علمي مي شود و در نشريات بين المللي چاپ مي شود. 

نشریه ایرانی آی اس آی داریم و  05الی  00نشریه آی اس آی در کشور بود ، یکی همین ساینتیا ما بود ، یکی دیگر نشریه دانشگاه شیراز بود.  الان 

چرا؟ براي اينكه مبناي مقايسه كشورها،  همين آمارهايي كه مي دهند از اسكوپوس آي اس آي هست،  ما كه  همین طور رشد می کنند خوب هم هست

اب نمي حس منبع معيار ديگري نداريم  آن جاست كه بايد مقايسه كنيم . در نتيجه اگر نشريات ما آي اس آي نباشد مقالاتي كه  اين جا چاپ مي شود به

ات اگر رعايت شريآيد البته بايد شرايطي داشته باشند بايد مرتب در بيآيد به موقع در بيآيد هيئت تحريريه داشته باشد داوري داشته باشد،  چيزهايي كه ن

سال مي داد هر كنند مي توانند آي اس آي بشوند .   بنابراين از آن موقع تعداد مقالات ما شروع به زياد شدن كرد .  آقاي دكتر كرمانشاه آمارهايي كه 

موقعی که من آمدم تقریبا صفر بود و آقای دکتر نشان مي داد كه ما داريم از لحاظ مقاله رشد مي كنيم. قرار دادهايمان با بيرون تقريبا صفر بود 

کرمانشاه هم که معاون پژوهشی بود خیلی زحمت کشید یک سری مقرراتی گذاشتیم که اگر استادی قرار داد ببندد چقدر خودش می تواند از آن 

رار ا قبردارد چقدر باید به دانشگاه اورهد بدهد اگر دو نفر مجری بود چقدر .  مقررات که تهیه کردیم دیگر روی یک روال منطقی افتاد. از آن ج

اس دادهای ما با صنعت شروع کرد به زیاد شدن و این اواخر حجم قرار دادهای امضا شده به بودجه جاری دانشگاه نزدیک می شد. آن موقع ما احس

دیک نز کردیم که داریم ماشین تربیت میکنیم و در نتیجه گفتیم برویم به سمت رشته های علوم انسانی، منتها رشته های علوم انسانی که به مهندسی

يك دليل ما هم اين بود كه ديديم خيلي از مهندس ها بعد از انقلاب در راس امور   تر هستند و رفتیم به سمت رشته های مدیریت و بعد هم اقتصاد .

فتند كه ما گر مملكت قرار گرفتند بدون اينكه اطلاعاتي از مديريت و اقتصاد داشته باشند و به اصطلاح به قول بعضي ها با خراب كاري اين ها را ياد مي

گرفت و هنوز ار گفتيم از اول اين ها رو استفاده كنيم و در اين رشته ها تحصيل كنند به همين جهت رشته مديريت و بعد هم اقتصاد بسيار مورد استقبال قر

الگو مي  ما هم مورد استقبال هست.  البته هر كاري كه ما مي كرديم بلافاصله دانشگاه هاي ديگد هم دنبال ما مي آمدند كه اشكالي هم ندارد، بالاخره

 شديم . بعد از مديريت و اقتصاد ديديم قسمت زبان مان خيلي ضعيف است ، 

 من معتقدم بودم که فارغ التحصیل ما باید خیلی زبانش قوی باشد و آدم های قوی هم نمی آمدند این جا  برای این که اگر می آمدند، استاد

ما می شدند می دیدند آینده ندارند،  چطوری ترقی کند چطوری دانشیار بشود چطوری استاد بشود،  بعد دیدیم که دانشگاه علم و صنعت 

آمده، ارشد زبان درست کرده و خیلی هم موفق بوده است . ما هم آمدیم کارشناسی ارشد زبان گذاشتیم منتهی چون دلمان می خواست یک 

جوری هم به مهندسی مربوط باشد ،کارشناسی ارشد زبان رایانشی ایجاد کردیم،  کاربرد کامپیوتر در زبان که خیلی چیز جدیدی بود و اولین 

 بانبار بود که در کشور چنین چیزی ایجاد می شد.  البته شنیدم که دو سه تا دانشگاه بعد از ما این را ایجاد کردند .  به این صورت مرکز ز

ما خیلی قوی شد آدمهای قوی آمدند ، اولا فارغ التحصیل های خوبی بیرون داده ثانیا یک قسمت هایی دارد برای کسایی که می خواهند 

مقاله به انگلیسی بنویسند برایشان اصلاح می کند وکمک می کند .به نهر من باید به سمت رشته های جدید برویم مثلا الان در رشته 

سیاست گذاری علم اولین بار در کشور ، ما آمدیم سیاست گذاری علم مطرح کردیم . در بهترین دانشگاه اروپا در این زمینه که دانشگاه 

ساسکس در انگلیس بود یک دوره مشترک گذاشتیم و یک سری موسسات هم آمدند، رفتیم صحبت کردیم داوطلب شدند که بورسیه کنند، 

شروع  رو وزارت علوم، توانیر، ایران خودرو ،خیلی جاها . ما از بهترین فارغ التحصیلا ن مون تعدادی را انتخاب کردیم ،ده پانزده تا ، این دوره

کردیم ، رفتند به دانشگاه های مختلف از دانشگاه های کانادا ، دانشگاه های انگلیس و شروع کردند این دوره را خواندند.  بعضی شان 

بورسیه وزارت علوم شدند بعضی در دانشکده مدیریت خودمون ، به هر حال این ها که فارغ التحصیل شدند آمدند این جا .  ما این جا یه 

پژوهشکده سیاست گذاری علم و فناوری داریم که تقریبا این ها چهار پنج نفر می شوند و همین طور چند نفر دیگر هم می آیند که در این 

 رشته خاص در بهترین دانشگاه های دنیا درس خواندند . جالب این جاست که خود اینها در این جا پروژه های زیادی دارند
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در دولت نهم با وزارت دكتر زاهدي ترييري در شريف  صورت نگرفت. در دولت دهم 

با وزارت دكتر دانشجو مجددا زمزمه تريير در شريف راه افتاد. آقاي دكتر سهراب پور 

 ابتكار عمل را به دست گرفتند و با وزارت تعامل كردند.

يادم هست روزي در دفتر كارم در معاونت پژوهشي بودم كه از دفتر وزير تماس 

گرفتند. آقاي دكتر دانشجو به من گفتند شما مسئوليت رياست دانشگاه را به عهده بگير. 

من قبول نكردم و دكتر دانشجو ادامه دادند و گفتند كه اين فقط حرف من نيست و دكتر 

سهراب پور هم نظرشان همين است. سپس گوشي را به آقاي دكتر سهراب پور دادند و 

 ايشان هم اين نظررا تاييد كردند.

ذهنيت آقاي دكتر اين بود كه با توجه به ترييراتي كه احتمالا صورت خواهد گرفت 

گزينه اي كه هم مورد قبول دولت و هم مورد قبول جامعه دانشگاهي باشد مي توانست 

بنده باشم. شايد دعوت ايشان از بنده زماني كه رئيس دانشكده مهندسي شيمي و نفت 

 بودم به هيئت رئيسه و تصدي مسئوليت معاونت پژوهشي هم در همين رابطه بوده باشد.

دكتر  شي،تيم مديريتي كه من سركار آوردم همه همكاران علمي، برجسته، منطقي و متدين بودند. به عنوان مثال مي توانم به همكاراني چون دكتر تجري

در  انيموحدي و دكتر رشيديان در معاونت پژوهش، دكتر ميرعمادي، دكتر سعيدي، دكتر سعادت، دكتر رشتچيان، دكتر جاهد، دكتر فرزانه و دكتر پرني

اتي بي معاونت آموزش، مهندس ميرزايي و  دكتر دهقاني و  دكتر بهمن آبادي در معاونتهاي فرهنگي و دانشجويي، دكتر حصاركي، دكتر رزوان و مهندس

كتر مقداري ، ددر حوزه مالي و برنامه ريزي دكتر بهزادي پور و دكتر نقدآبادي در حوزه جذب و مميزه، دكتر جليلي و دكتر عبدخدايي در روابط بين الملل

تر در پرديس پژوهش، دكتر غلامي، دكتر باقري و دكتر اكرامي در پرديس كيش ودكتر شريف خاني و دكتر موسوي درحوزه روابط عمومي و رياست ودك

 پاكروان در مركز محاسبات و  بسياري ديگر از همكاران شايسته كه در اين فرصت كوتاه مجالي به ذكر نام ايشان نيست اشاره نمايم

 تاد؟اف يك نگراني كه آن روزها مطرح مي شد اين بود كه آيا شما مثلا مراكزي مثل شوراي دانشگاه را تعطيل مي كنيد. خوب در اين خصوص چه اتفاقي

روايت  به من اصولا فردي كاملا اجتماعي وعلاقه مند به كار گروهي هستم و طبيعتا شوراي دانشگاه را خيلي جدي گرفتم . به اعتبار مستندات موجود و

جلسه شورا و شورای سرپرستان  برگزار کردیم و این بیش  30ما در هر سال حدود همكاران منصف اين مطلب كاملا بر عكس بود. مثلا در اين مدت 

م ی هاز آمار سالهای قبل بود. جلسات خیلی گرم، زنده  و پر حرارت بودند و اغلب با حضور همه اعضا و بدون غیبت ایشان برگزار می شد. هر چیز

باور عمومي من اين بود كه هر موضوعي و واقعا هر موضوعي مي تواند در شوراي دانشگاه مطرح شود ولي بيرون از آن  بدون هیچ مشکلی مطرح می شد.

در حد  م وو بخصوص در  فضاي باز سايبري صرفا موارد اطلاع رساني عمومي قابل طرح است و اين باور را بارها و بارها در مجامع مختلف بر زبان راند

 توان به عمل آوردم. بخصوص باورم اين بود كه فضاي سايبر فضاي امني نيست، همه نگاه مي كنند، همه گوش مي دهند .

نفر اول کنکور شدیم. این دستاورد حاصل برقراری آرامش،  355نفر از  01نفر اول کنکور کارشناسی بالا رفت و صاحب  رکورد  355سهم ما از 

 درصد در سال افزایش پیدا کرد 25انضباط و هنجار ها و پرداختن به ماموریت های اصلی دانشگاه بود. طی همین سالها تعداد مقالات ما تقریبا حدود 

. در اين سالها پروژ ه بزرگ و مرز دانشي درصد در سال افزایش پیدا کرد 35و از نهر کیفی هم شاخص ارجاع به مقالات در یک نواخت خوبی حدود  

میلیارد یعنی معادل بودجه هزینه ای دانشگاه در سال  10به  25سال از حدود  0در آمد ارتباط با صنعت ما طی همچون ماهواره را به انجام رسانديم.  

 با وجود انبوه مشكلات مالي مسائل مربوط به غذا و اسكان دانشجويي را توانستيم مديريت كنيم.  رسید.3302

 (/7/1تا7/11)آزاد:رییسدانشگاهدکتررضاروستا



 

-45-  

روزنامه دانشگاه که در حوزه انتقاد از مدیریت دانشگاه بسیار 

به اذعان مدير  فعال بود با حمایت بنده مجددا بازگشایی شد.

دانشجويي جديد آرامش، نظم، دلگرمي وخوشبيني  خوبي در 

الي  02دانشگاه و خوابگاههاي دانشجويي حاكم شد. دانشجويان در 

گروه فوق برنامه دانشجو يي فعاليت مي كردند و آزادانه  00

همه ساله جلساتی در پایان تعطیلات نوروزی حرف مي زدند. 

برنامه  3برگزار می شد. در این دوره از نهر کمی این برنامه به 

دیدار با اساتید، دانشجویان و کارکنان افزایش یافت. از نهر 

-کیفی هم از یک دیدار کوتاه دیداری به یک برنامه فرهنگی

اجتماعی تبدیل شد. در این برنامه هر کس می آمد و حرفش را 

پشت میکروفون می زد. علاوه بر این سالی دو مرتبه  یک 

در اين جلسات حضار امكان اين  برنامه اجتماعی برای اساتید برگزار کردیم تا همکاران بیایند و عصرانه  دور هم باشیم و آزادانه با یکدیگر گفگو کنیم.

و آزادانه  يندرا داشتند كه جدي ترين حرفها را با هيئت رئيسه و حتي با خود بنده بزنند. با دانشجوها هر ترمي حد اقل يك جلسه داشتيم كه بچه ها بيا

هکتار در آن اخذ شد.  30عودت شد و مجوز احداث پژوهشگاه و پارک فن آوری به وسعت  22اراضی از دست رفته دانشگاه در منطقه حرف بزنند. 

هکتاری دانشگاه در شهرک قدس را هم محصور و فعال  25هکتاری دانشگاه در کیش را گرفتیم و زمین   33با گذار از تهدیدهای جدی،  سند ملک 

ميليارد  0پروژه هوافضاي دانشگاه حدود .  اي صرف نكرديم يك ميليارد تومان آسفالت و نقاشي در و ديوار داشتيم ولي با كمك شهرداري بودجهکردیم. 

 ولي از طريق توافق با پيمانكار ادامه يافت.داشت تومان بدهي 
ف خلامن در دوره قبل در كسوت معاون پژوهشي عضو هيئت رئيسه بودم.  در آن زمان ما گزارشات زيادي داشتيم از اينكه مثلا درسهاي سه واحدي بر

ه خود د كمقررات در دو كلاس متوالي ارائه مي شدند. در بعضي موارد خبر داشتيم كه استاد در جلسه آزمون خود حاضر نميشود. در مواردي خبر مي رسي

ر مواردي . دمعاونت آموزشي دانشكده با اساتيد هماهنگي كرده و همه كلاس ها را در دو روز هفته برگزار مي نمايد تا بقيه روزها همكاران آزاد باشند

تكميلي ت اساتيد بدون اطلاع دانشگاه به سفر خارجي مي رفتند و كلاس تشكيل نمي شد. مسائلي داشتيم از قبيل اينكه مثلا استادي به دانشجوي تحصيلا

اي خود تكليف مي كرد كه يك بخش از كتاب او را بنويسد. استادي داشتيم كه براي فراغت از تحصيل دانشجوي دكتراي خود خلاف مصوبات و هنجاره

مقاله طلب كرده بود و در يك مورد اين دانشجو حتي با آسيب چشم روبرو شد. در اين رابطه از معاونت تحصيلات تكميلي دانشكده  4حاكم در دانشگاه 

دارد! البته  گي مربوطه سوال كردم  كه براي فارغ التحصيلي دانشجو چند مقاله لازم است و جواب ايشان اين بود كه ضابطه اي در كار نيست و به استاد بست

ر هيئت رئيسه ه دهمكارهايي  هم بودند كه اصولا قائل به هنجار واحد در دانشگاه نبودند. اينها از جمله مواردي بودند كه مكرر معاون آموزشي وقت دانشگا

ين كار ه اگزارش مي كرد. البته هيئت رئيسه از ايشان حمايت و درخواست مي كرد كه با اين تخلفات برخورد نمايد اما ايشان همواره اظهار مي داشت ك

در دوره ریاست بنده هم در زمان معاونت آقای دکتر میر عمادی و هم در دوره آقای دکتر سعیدی هر دو به عنوان کسانی که بسیار دشوار است 

منضبط و حساس به مسايل نهم و انضباط بودند و کل هفته بصورت تمام وقت از طلوع صبح تا نیمه ی شب در دانشگاه وقت می گذاشتند به صورت 

ما سعي كرديم اين مطلب را ترويج نماييم كه در هر حال بايد با تصويب مصوبات در كميته ها و شوراها همه از  جدی مسايل انضباطی را تقویت کردند.

 آنها تبعيت نمايند. 

مين منابع در تحمل مشكلات و تأ  گرا، ريزي براي آينده، تفكر راهبردي، روحيه تحول زودگذر بدون نگاه به آينده بعضا مشكل مديريتي كشور ما است، برنامه

 نگري نداشت و به مسائل روز نيز رسيدگي مي كرديم تيم مديريتي دانشگاه تفكري جز آينده.رأس كارهاي ما قرار گرفت 
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ساله دانشگاه را تدوین کردیم و دستاوردهای  0انداز   سند چشم

. به طوري كه در حوزه پژوهش نيمي از درآمدمان از خوبی هم داشتیم

حاصل  همه ی اینها این  طريق طرح هاي پژوهشي تامين شده است

در  Times Higherبود که مثلا رتبه ی بین المللی دانشگاه در 

 . صعود کرد.  205-210بود، به بازه  055ابتدا بیشتر از 
سال فعاليت اين دوره  0عرايض بنده در حوزه پژوهش عملا به مجموع 

ذکر این نکته هم خالی از فایده نیست  که جناب آقای بر ميگردد. 

دکتر تجریشی در بخش قابل توجهی از دوره اول مدیر پژوهشی 

اینجانب، و در دوره دوم هم ایشان معاون پژوهشی بنده بودند و از 

سال این دوره یک  1این لحاظ هم گزارش فعالیتهای پژوهشی 

 پیوستگی ذاتی دارد.

در بحث پژوهش ما از همان ابتداي شروع مسئوليت به يك نكته  مهم 

توجه  داشتيم و آن اينكه وقتي دانشجوي ارشد يا دكتري پيش استادش 

ق براي جامعه مفيد هست حقيمي آيد و مي خواهد يك پايان نامه و تحقيقي را شروع كند چه چيز  معرفي بشود. دو سوال اساسي در اين خصوص عبارتند از اينكه آيا اين ت

بسیاری از اوقات  این پایان نامه و آيا كسي هست كه از آن حمايت كند. در حال حاضر در كشور ما ارتباط دانشگاه با صنعت يعني ارتباط دانش و عمل ضعيف است و 

مختلفی  بیرها نه حامی مالی دارد و نه به درد کسی می خورد. بدیهی است که این امر به صلاح مملکت نیست و باید تحول صورت پذیرد. در این خصوص تدا

که یکی از مسايلی که ملاحهه شد  این بود که ارتباط گرفتن با صنعت و تعریف پروژه کار هر کسی نیست. در عین حال  اصولا لزومی هم  ندارد   صورت گرفت.

مثلا لازم است کسی با بیرون از دانشگاه ارتباط برقرار   همه اعضای هیئت علمی این توان را داشته باشند.  برای انجام یک تحقیق به فعالیتهای مختلفی نیاز هست.

تجربيات ما در فضاي كسب و كار هم كاين  نماید و  همکار دیگری باید بر انجام تحقیق در داخل دانشگاه متمرکز شود واین دو کار البته روحیات متفاوتی می طلبند.

نفر كسي روابط عمومي  4است كه در داين فضاي حرفه اي هم مثلا گروه هاي سه نفره عملياتي شكل مي گيرند كه شاكله يك شركت يا گروه را شكل مي دهند. از اين 

ديگر هم سرمايه انساني رد كار را بر عهده دارد و با ارتباط با بيرون پروژه مي آورد،   يكي ديگر در واقع ايده هاي فكري صحيح براي انجام كار توسعه مي دهد و ف

با توجه به این ملاحهات فکر ایجاد هسته های پژوهشی و گروههای پژوهشی سه نفره از همکاران عضو هیئت علمی مجموعه را اداره مي كند و سازمان مي دهد. 

های دفاعی، زه مطرح شد. علاوه بر  این توجه به جهت گیری های کلی کشور در امور تحقیقاتی مطرح شد. به این معنا که پژوهش های کاربردی که کشور در حو

 نفت، محیط زیست و غیره به آن احتیاج دارد مورد حمایت بیشتر قرار گرفت.

برای شفاف سازی چهره فعالیتهای پژوهشی دانشگاه یک پرتال پژوهشی راه انداختیم تا همه مقالات و فعالیتهای پژوهشی خود را در آن ثبت در يك اقدام ديگر 

ی شد و امتیاز قابل ه منمایند. در این راستا در کنار مقالات پژوهشی، پرو ژه ها و طرح های پژوهشی با بیرون دانشگاه که تا قبل از این کمتر به آن اهمیت داد

 توجهی به آن تعلق نمی گرفت فعال شد و گردش کار متقنی برای امتیازدهی به آنها تدوین گردید.
ه تعهدات متعدد ي كديگر از تحولات در عرصه ارتباط با صنعت تبديل مديريت آن به يك مديريت تمام وقت و حرفه اي بود. تا قبل از اين زمان معمولا يك استاد  يكي

ر ارتباط با صنعت به يك دفتآموزشي و پژوهشي داشت مثلا دو بعد از ظهر در هفته در دفتر حاضر ميشد و فعاليتهايي پاره وقت انجام مي داد. اما در اين تحول مديريت 

وقي و اداري دفتر ارتباط حق گروه حرفه اي و تمام وقت از جوانان تحصيل كرده و خوش فكر مديريت علم و فناوري سپرده شد. به اين ترتيب انصافا در زمينه مسائل مالي،

در حوزه مدیریت امور پژوهشی هم با حضور آقای دکتر موحدی تحولات خوبی انجام شد. ایشان علاوه بر ارايه ایده های نو، خیلی از با صنعت تحولي صورت گرفت. 

كه بر همان را نوشتیم گرمایده ها و فعالیتهای طرح شده از قبل را در قالب تدوین آیین نامه های جدید عملیاتی کردند. در این دوره آیین نامه پسا دکترا و پژوهش

شان خوب بود و يا از نعتاساس آن دانشگاه عملا مي تواند هيئت علمي پژوهشي جذب نمايد و حمايت هايي راهم براي آنها  از معاونت علمي،  اساتيدي كه ارتباط با ص

در اين  در طول یک برهه زمانی هم با فعال سازی مدیریت فناوری با کمک آقایان دکتر وفایی و دکتر رشیدیان جبهه جدیدی از فعالیتها آغاز شد.ساير منابع بگيرد. 

آمد. اين ايده متعاقبا با در دوره ايده طرحهاي بزرگ و مادر در معاونت فناوري ايجاد و عملا در قالب پروژه ماهواره توسط دكتر رشيديان بصورت آزمايشي به منصه ظهور

 تعامل با آقاي دكتر مهدي نژاد معاونت پژوهشي وقت وزارت علوم، تحقيقات و فناوريدر عرصه ملي دنبال شد.
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از جمله فعالیتهای دیگر تاسیس مجتمع خدمات فن آوری بود. اخذ مجوز تاسیس پزوهشگاه صنعتی شریف و پارک فن آوری دانشگاه از جمله 

مینی پارک در شرق و شمال دانشگاه )ساختمان شماره  2اقدامات مهم دیگر در این دوره به حساب می آید. در راستای احداث پارک فناوری عملا 

 دو مرکز رشد( راه اندازی شد و چندین شرکت و مجموعه دانش بنیان در آن مستقر گردیدند.

ميليارد ريال بود. هنگامي كه به حوزه  0عملكردئ مالي ارتباط با صنعت، ما شروع مسئوليت بنده در معاونت پژوهش و فناوري گردش مالي در حدود  

ساله رياست اين رقم به  1ميليارد ريال شده بود و در پايان دوره  00رياست رفتم و معاونت را بر عهده آقاي  دكتر تجريشي گذاشتم گردش مالي بالغ بر 

این افزایش مستمر و جدی درآمد های ارتباط با صنعت در راهیابی علم به عمل خیلی موثر بود و در یک برهه از زمان ميليارد ريال صعود كرد.  10

 طبق آمار حدود یک سوم اساتید بصورت جدی در این بخش فعال بودند.بخش فن آوری و نوآوری هم به تدریج حیات یافت و ما نوآوری هایی را کم

ت کم شاهد بودیم. بخصوص در حوزه نانو، بایو،  انرژی و نفت و سایر حوزه ها رشد فناوری بتدریج مشاهده شد.   شاخص کمیت )تعداد(  و کیفی

ونت معا)شاخص ارجاع به مقالات( مقالات دانشگاه هم در این دوره با  نرخ خوبی سال به سال افزایش پیدا کرد. نمودارهای مربوط به این شاخص در 

از چالش هاي پيش رو كساني كه تجربه كار اجرايي و مديريت بخصوص در شرايط مروز كشور و دنيا را دارند حتما با پژوهشی بصورت مستند وجود دارد. 

چالشها  از اين گفته موافق هستند كه كار كردن اصولا با مشكلات و چالشهاي زيادي روبرو مي باشد. در اين فرصت در پاسخ به اين سوال به  يك مجموعه

لاقه به كار و عدر  قالب يك بسته به هم تنيده اشاره مي كنم: همكاران دانشگاهي ما به دلايل مختلف با روحيه و منش كار فردي مانوس تر بودند و تجربه 

ن ملي كلاگروهي در آنها كمتر ديده مي شد. منش فعاليت علمي همكاران بيشتر متوجه علاقه شخصي ايشان بود و فعاليت در پاسخ به نيازها و سفارشات 

ط تبامنبعث از نقشه جامع علمي كشور و يا دستگاههاي اجرايي ضعف داشت. به دليل مشكلات موجود در دستگاههاي اجرايي از يك طرف و ضعف توان ار

ت داخبا صنعت از طرف ديگرعقد قراردادهاي ارتباط با صنعت براي همكاران مشكل بود. در نتيجه با كمبود تجهيزات و مواد مصرفي و عدم امكان پر

كيفيت  بر پژوهانه به دانشجوي تحصيلات تكميلي روبرو بوديم. اين خود باعث مي شد دانشجو عملا بصورت پاره وقت فعال باشد و بديهي است كه اين امر

از كار علمي اثر گذارد. به علت مشكلات موجود بخشي از اساتيد هم عملا بصورت پاره وقت در دانشگاه حاضر مي شدند و بخصوص سهم قابل توجهي 

وقت خود را مشرول تدريس در ساير موسسات بودند. يك مشكل ديگر تاكيد صرف بر فعاليتهاي آموزشي و تا حدي پژوهشي و نگاه منفي بخشي از 

 .همكاران در دانشگاه نسبت به فعاليت حرفه اي دانش بنيان تحت عنوان مذموم كاسبي بود و مي بايست اصلاح شود

 Corporate Social)بدیهی است آموزش و پژوهش از ماموریتهای اولیه و غیر قابل انکار دانشگاه هستند ولی مسئولیتهای اجتماعی دانشگاه  
Responsibility, CSR)  نیز می بایست مورد توجه قرار می گرفت. همانطور که قبلا ذکر شد یکی از راه حلهای مسئله سازماندهی اساتید در

در ابتداي اجراي اين  نفره و تعریف حداقل بخشی از فعالیتهای پژوهشی در راستای برنامه های راهبردی کشور بود. 3قالب گروههای پژوهشی 

نبايد تكليف  كس راهبردها بعضي همكاران بر اين موضع قرار گرفتند كه در عرصه علمي دانشگاه اولا كسي نمي تواند كار گروهي را تكليف نمايد و ثانيا هيچ

كار گروهي  در كند كه اساتيد در چه حوزه اي تحقيق كنند. البته ما متوجه اين بوديم كه ما عموما به كار  فردي عرضه محور عادت كرده ايم و تجربه كمي

كند كه  ليفتقاضا محور داريم. بنابراين ترويج اين راهبردها قدري طول كشيد. در جلساتي كه تشكيل شد اين موضوع تبيين شد كه دانشگاه نمي خواهد تك

كند كه  نميچه كسي چكار كند ولي ميتواند از كساني كه پژوهش مورد نياز كشور را انجام مي دهند حمايت بيشتري نمايد. علاوه بر اين دانشگاه تكليف 

نفره  چندهمكاران به اجبار كار گروهي انجام دهند ولي مي تواند مبتني بر اين سياست، از كساني كه بتوانند فعاليت خود را در قالب گروه پژوهشي 

 0يا  4ي وهشسازماندهي نمايند حمايت بيشتري نمايد. البته اين انعطاف را هم به خرج داديم كه به عوض گروه هاي پژوهشي سه نفره در ابتدا هسته ي پژ

 نفره تشكيل شود و براي جزئيات آن آيين نامه نوشتيم. به اين ترتيب كار بتدريج شروع شد و رونق يافت.

یکی دیگر از چالشها کمیت گرایی بجای کیفیت گرایی در فعالیتهای علمی و پژوهشی بود. در این رابطه بحثهای زیادی صورت 

گرفت که چگونه توجه به کیفیت پژوهش را تقویت نماییم و صرفا تعداد مقالات مهم نباشد. راه حلهایی چون حمایت از فرصت 

 مطالعاتی جهت نگارش کتاب، حمایت از مقالات با ضریب ارجاع بالا وغیره از جمله تدابیر اندیشیده در این حوزه بود.
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 انجام شده است. 4410اين مصاحبه به مناسبت پنجاهمين سال تاسيس دانشگاه در تاريخ 

كه كميته جستجو براي تعيين رئيس دانشگاه از طرف شوراي دانشگاه تشكيل  4414در سال 

چه اصرار داشتم كه اسمم از ليست حذف شود و  شد در ليست اين كميته قرار گرفتم و هر

ديگر به كار اجرايي نپردازم، مورد قبول اعضاي كميته كه از پيشكسوتان دانشگاه بودند قرار 

خانه معرفي شدم. البته براي بنده  نگرفت و در نهايت به شوراي دانشگاه و سپس به وزارت

 باعث افتخار است كه منتخب شوراي دانشگاه هستم.

. یکی تر بوده و هست نهرم دو عامل از همه کلیدی اند به از بین همه عوامل و پارامترهایی که در موفقیت و الگو بودن این دانشگاه نقش ایفا کرده

که در جذب و استخدام استادان مجرب بسیار وسواس  که دانشگاه شریف تلاش کرده از بدو تاسیس بهترین دانشجویان را جذب کند و دوم این این

كه بخش مهمي از كادر  هاي بالاي توليد علم و فناوري در كشور فعاليت دارند ضمن آن آموختگان دانشگاه ما اكنون در رده دانشدهد.  خرج داده و  به

المللي و كسب جوايز مختلف و حضور  التحصيلان دانشگاه در مجامع بينكنند. درخشش فارغ هاي تراز اول كشور را تامين مي هيات علمي دانشگاه

( حاكي از توان و IEEEXtremeالمللي رياضي دانشجويي جهان، مسابقات  ومسابقات بين ACMدانشجويان در مسابقات علمي داخلي و جهاني )نظير 

بودن  لوبظرفيت آنان است. رابطه استادان و دانشجويان مناسب بوده و انتخاب اين دانشگاه براي تحصيل از طرف دانشجويان در همه مقاطع حاكي از مط

راي منافع سياسي هاي سياسي شود تا هر كدام بخواهند دانشگاه را ب كه دانشگاه نبايد جولانگاه جناح اين رابطه است، گرچه جاي بهبود دارد. اعتقاد دارم اين

تفاوت است. شان به منافع دانشگاه ارجحيت پيدا كند. البته ديد سياسي داشتن با سياسي شدن دانشگاه كاملا م عبارتي منافع سياسي خود مصادره كنند و به

زدگی به رابطه استاد و دانشجو  سیاستهمه ما يك ديدگاه سياسي خاص داريم ولي وقتي منافع دانشگاه در ميان باشد نبايد با هيچ چيز عوض شود. 

گیری آینده  ها و جهت شورایی را تحت عنوان شورای راهبردی دانشگاه، تشکیل دادم تا برنامهمن از همان اوايل قبول مسئوليت، زند.  صدمه می

های  زههای دانشگاه را در حو قرن فعالیت دانشگاه مشخص کنیم. این شورا تاکنون کارهای خوبی انجام داده و اولویت خصوص بعد از نیم دانشگاه را به

هايي در دست  هاي يادشده تلاش كرده و برنامه گرچه دانشگاه در حوزه دانشجویی استخراج کرده است.-مختلف آموزشی، پژوهشی، فناوری و فرهنگی

اف باشد شده براي دانشگاه لازم است برنامه جامعي كه در برگيرنده اين اهد راستايي با اهداف و رسالت تعريف بخشي و هم اجرا دارد ولي براي انسجام

شگاه هاي مختلف دان هاي تدوين شده ابتدا به تصويب شوراي دانشگاه رسيده و سپس براي اجرا به حوزه تدوين شود. قرار است مرحله به مرحله برنامه

 ها تعيين تركيب اعضاي هيات امناي دانشگاه و تشكيل دو جلسه بعد از پذيرش مسئوليتم است. ابلاغ شود. از ديگر فعاليت

 (7411تا/7/1)دکترمحمودفتوحیفیروزآباد:رییسدانشگاه
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برابر، زیر بناهای  0سال پیش، جمعیت دانشجویی آن تقریبا  35دهه رشد قابل توجهی را پشت سر گذاشته است. نسبت به  دانشگاه ما تقریبا برای سه

های رشد کمی و رشد فیزیکی  برابر شده است. اکنون زمان آن رسیده که در مورد برنامه 0/3برابر و تعداد اعضای هیات علمی تقربیا  3آن تقریبا 

 بیشتر دقت کنیم.

نفري در نظر گرفته شده بود اما  4222تا  0022يكي از مشكلات فعلي ما كمبود فضاي فيزيكي پرديس اصلي دانشگاه است كه در ابتدا براي يك دانشگاه 

هاي توسعه خوبي را به تصويب رسانده و در دست اجرا داريم. در خصوص توسعه  اكنون طرح كنند. البته هم هزار نفر از آن استفاده مي 40تا  44اكنون 

 00  طقهفيزيكي دانشگاه دو موضوع را پيگير هستيم. يكي طرح ساماندهي دانشگاه در شمال دانشگاه و همچنين يك زمين بسيار مناسب در شمال غربي من

براي آنجا دنبال تهيه طرح جامعي  هاي توسعه فيزيكي در آن اجرا خواهد شد. به براي توسعه آينده دانشگاه در مالكيت داريم كه انشاءالله برخي برنامه

 هستيم تا به تصويب شوراي عالي شهرسازي برسانيم.

انجام برسانیم. مجوز  قصد داریم انشاالله توسعه دانشگاه تا میدان تیموری را زودتر بهكنيم طرح ساماندهي پرديس فعلي است.  بحث ديگري كه دنبال مي

های عمرانی نهیر؛ از هیأت امنا در قانون بودجه، اعتبار آن تصویب شده است. همچنین پروژه 3300احداث پارک علم و فناوری را اخذ و در سال 

های مصوب دانشکده مهندسی مواد، دانشکده عمران و های درس تکمیل خواهد شد و پروژه های مهندسی مکانیک، هوافضا و همچنین کلاس دانشکده

التحصيلان، اخذ وام براي خريد تجهيزات،  طور كلي در زمينه منابع مالي، توجه به جلب كمك خيرين و فارغ به شود.پژوهشکده شهید رضایی آغاز می

شور براي ادامه رو با توجه به وضع اقتصادي ك اين  هاي فناوري از كارهاي مهم دانشگاه است. از افزايش سهم دانشگاه از منابع پژوهشي كشور و توسعه برنامه

 فعاليت دانشگاه بايد در راستاي تنوع بخشيدن به منابع مالي باشيم.

بسيار هاي اين حوزه  شود كه زيرساخت است. اين امر زماني حائز اهميت مي هاي مهمي در حوزه فناوري اطلاعات دانشگاه نوسازي و ايجاد شده زيرساخت

اي شده  عمده رو مركز داده دانشگاه از نظر زيرساختي شاهد تحولات فرسوده و براي رشد و بهبود وضيعت فناوري اطلاعات در دانشگاه جوابگو نبودند. از اين

هاي برق مدرن، سيستم برق پشتيبان، سيستم اعلام و  سال پيش و همچنين تجهيز آن با تابلو 12است. بازسازي مركز داده دانشگاه بعد از تاسيس آن در 

شگاه به داناطفاي حريق و ديگر تجهيزات مورد نياز يكي از اقدامات اساسي در اين حوزه بوده است. يكي ديگر از اقدامات مهم، توسعه شبكه فيبر نوري 

فعلي دانشگاه هاي جديد دانشگاه را در شمال محدوده  هاي دانشگاه، امكان اتصال ساختمان شمال دانشگاه است كه علاوه بر اتصال پژوهشكده انرژي و خوابگاه

اساسي در ها و فضاهاي عمومي، تعميرات  ها، بازسازي محوطه ها و بازسازي كامل تعدادي از بلوك كند. انجام تعميرات اساسي در خوابگاه امكان پذير مي

در  ها، تعميرات اساسي ها و بازسازي تعدادي از آزمايشگاه هاي بخار موتورخانه مركزي، بازسازي و تعميرات انجام شده در دانشكده چيلرها و ديگ

ز سرويس، تعميرات در كتابخانه مركزي، تعميرات اساسي سالن ورزش جباري، تعميرات و ترييرات معاونت فرهنگي، تعميرات تالارهاي درس و مرك سلف

 تئاتر جابربن حيان. هاي مركزي و كارگاه آموزشي ماشين ابزار، تعميرات اساسي در آمفي گرافيك، تعميرات و توسعه آزمايشگاه

تر انواري و دهنده اوليه دانشگاه، دكتر رنجبر، دك گذار دانشگاه يا مرحوم دكتر امين به عنوان سازمان افرادي مانند مرحوم دكتر محمدعلي مجتهدي بنيان

را داشته  ترين دوره رياست دانشگاه پور كه طولاني عهده داشتند، دكتر سهراب هاي پر آشوب انقلاب و جنگ به دكتر صالحي كه مديريت دانشگاه را در سال

زيادي در ها زحمات  هاي بزرگ عمراني به سرانجام رسيد. همچنين بايد از مديران مياني دانشگاه مانند آقاي مهندس بياتي كه سال و در زمان ايشان طرح

 عمران و آبادي دانشگاه كشيدند سپاسگزاري كنم.

اند. تعدّد مراجع  های دانشگاه سعی در اتخاذ تصمیم درست داشته ها قطعاً مدیریت در کلیه دوره

های اخیر، افزایش ظرفیت  گیری در مورد آموزش عالی، کمبود منابع، تحریم اقتصادی سال  تصمیم

 پذیرش دانشجو بدون تأمین زیر ساختها، نقاط ضعف تصمیمات کلان اجرایی است. 
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آموزش و پژوهش در دانشگاهی مانند شریف باید در اعتقاد دارم 

افزایی ایجاد کنند. اگر صرفا به آموزش توجه  سطح عالی بوده و هم

یک باشیم.  اگر به  توانیم یک دبیرستان درجه کنیم حداکثر می

آموزش اهمیتی ندهیم و پایه و علم لازم برای یک محقق خوب شدن 

توانیم ادعایی داشته  را نداشته باشیم بیش از یک هنرستان خوب نمی

باشیم. لذا در دانشگاهی همچون دانشگاه شریف باید این دو مقوله 

 ترین سطح خود انجام شود. در عالی

اجازه دهيد در مورد هركدام از دو حوزه آموزش و پژوهش مختصري 

گونه كه عرض كردم يكي از عواملي كه جايگاه  توضيح دهم. همان

دانشگاه صنعتي شريف را در كشور و جهان ممتاز و پرافتخار ساخته، 

ي وزشتوجه به نخبگي در امر آموزش و حفظ كيفيت بالاي آموزش بوده است. شهرت دانشگاه ما در كشور و جهان بيش از هرچيز مديون كيفيت بالاي آم

مند به امر آموزش موجب شده تا اين   آموختگان ممتاز آن و همچنين رعايت قوانين و انضباط آموزشي بوده است. توجه علمي و ضابطه  و وجود دانش

اقتدار،    هاي آموزش عالي كشور، مايه  گذاري  عنوان يك دانشگاه پيشرو و مرجعِ علمي در كشور و همچنين يك دانشگاه تأثيرگذار در سياست دانشگاه به

جايگاه در كشور  اي برخوردار باشد. لذا بايد تلاش كنيم راهبردهايي را برگزينيم تا ضمن حفظ اين سربلنديِ ايران و عزت ملي و در جهان نيز از جايگاه ويژه

ه هاي آموزش عالي داشت ها و سياست گيري و جهان، آموزش براي رفع نيازهاي كشور باشد. دانشگاه توانسته در موارد متعددي نقش اساسي در تصميم

 باشد.

بيش  التحصيلان، كسب هاي دانشگاه از نظر حضور داوطلبان برجسته آزمون سراسري، كسب جوايز و افتخارات مختلف توسط استادان و فارغ تداوم موفقيت

 4411ماه سال  هاي نانو در اسفند ، كسب رتبه برتر پژوهش4411رتبه علمي در مسابقات المپياد علمي سازمان سنجش آموزش كشور در سال  44از 

انرژي در هاي جديدي مانند بيوانفورماتيك و اقتصاد  شود. همچنين دوره ها محسوب مي ها مثالي از اين موفقيت )براي هشتمين بار( در بين همه دانشگاه

داريم  پژوهشي در زمينه علوم اعصاب و توانبخشي را در دست مطالعه-هاي آموزشي ريزي و به تصويب شوراي دانشگاه رسيده است. برنامه دانشگاه برنامه

گيري در  اي در دست بررسي است كه پيشنهاد آن به مرجع تصميم رشته هاي ميان هاي نوين و گرايش و تاسيس يك دانشكده جديد در زمينه فناوري

ن در اكنو دانشگاه داده خواهد شد. دومين مجتمع تحقيقاتي ساخته شد. آزمايشگاه مركزي دانشگاه در يك فضاي خوبي تاسيس و آغاز به كار كرده و هم

پژوهش در ارتقای دانشگاه نقش اساسی دارد و حال تكميل تجهيزات است. البته پيگير گرفتن يك وام براي تكميل تجهيزات آزمايشگاهي هستيم. 

 عنوان دو پایه اصلی فعالیت یک عضو هیات علمی خوشبختانه این مسئله برای همکاران ما در دانشگاه پذیرفته شده که پژوهش همراه با آموزش به

های اصیل و بنیادی و حرکت در  تنها برای انجام پژوهش هایِ پژوهشیِ دانشگاه نه ها و سیاست گیری باید تداوم یابد. در حوزه پژوهش و فناوری، جهت

در اين راستا دانشگاه براي ارتقاي  های کاربردی و حل مسايل بزر  و اساسی کشور اهتمام داشته و دارد. مرزهای دانش بوده بلکه به انجام پژوهش

صنعت و هاي پژوهش، ارتباط با  طور كلي اهداف راهبردي دانشگاه در حوزه هاي جامع را تدوين كرده است. به پژوهش، ارتباط با صنعت و فناوري برنامه

 گونه خلاصه كنم. توانم اين فناوري و كارآفريني را مي

محور  هعبارتي برنام دار و موردنياز كشور نظير؛ انرژي، محيط زيست، سلامت .... به هاي اولويت ها در راستاي حوزه گذاري براي هدايت پژوهش سياست •

 هاي محوري دانشگاه. هاي پژوهشي براي توسعه توانايي كاري و متمركزسازي فعاليت حركت كردن. كاهش پراكنده

 هاي مورد نياز كشور. هاي هدفمند و كاربردي در راستاي توسعه فناوري اولويت بخشيدن به پژوهش •

 ايجاد بسترهاي پژوهشي مناسب براي افزايش ضريب ماندگاري دانشجويان تحصيلات تكميلي. •

 هاي استراتژيك. افزايش نقش دانشگاه در توسعه صنعت و فناوري در كشور با تاكيد بر حوزه •
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